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time I would like to Move that tls witnesses in 't12iS. 

,case, exPept the police officers . be excluded from 'Um 

TRAIN: The doCtor you don t care about? 

FITZGERAID: No; the •doctor do not pare 

PEOPLFre B COUNSEL 10:PENING ADDRESS. 

. TRAIN: If the Court please, Mr. Foreman 

and each of you, Gentlemen: 

The defendant has been indicted, toget1r with one 

Robert B Camp for r obbery in b 1E firs t degree. 
' 

T-14, ot er Count s cover. other crimes which are con-

taind. in the same facts, and which will be proved to 
'1 

esta Iiieh the crime of robbery in the first degree. 

In x=ega.rd to the other counts, have not hing to 

whatever, because this case is of such a character that 

if you gentlemen, after hearing tim evidence, de not  

the conclusion that robbery in th*ofirst degre 
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ca, 

‘_ 
was committed, you canriot possibly come to the 

that any other crime was Committed. 

, I feel justifie, in stating, in opening this case, 

that this is one of the  most Outrageous cases of robbery 

that has ever been perpetrated-in this 'City, and the 

astonishing part of the case, the tiling, that struck me 

the moment that I began to prepare it, has been the 

apparent respectability, of all parties concerned. 

Now, I am not going to take much time in stating 

what facts I am going to prove, because the co 

simple, although severe-. It is so simple that. it needs 

no introduction.. 

14riefly, the defendant, in company with one DeCamp 

and - young man named C101:71, a, young fellow named 

Clabby who will be called as a.witness, were going 

around the streets together, from sa local to saloon, 

on the night of tke 4th of March ]:ast, and so fell In 

with Mr. Carroll, the complainantin this case: 

Together they joined, forces, and went tome if 

they could not .get a drink somewhere  and, fInding 

saloons clobeci, they eventually 

is owned and operated by the defendant, I me an' 'by 

nt to the poolroom' whioh 

poolroom a billiard room pool parlor. 

--- After being there awhile, the evidence is ha 

the defendant suggested thitt the complainant. Carroll, 
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who was under the nfluence of liquor, could b easily 

robbed; that he coUld be so-stunned by ,the use of a 

billiard cue that his .injuries viould not be fatal, 

but that .he would be merely unconscious and an easy vic-

tim for a robbery. 

That' the complainant 'Carroll had jeWelry _and dia-

mo.nds on his ,person, and in conformity with this sugges-

tion, two of the three men namely, DeCamp and Hunsaker--

follOwed Carroll out of the pool parlor out onto the 

street . It was -in the middle of the night and a fogr 

nlghtQWith them was Clabby. They. followed -Mr. Car 

roll and on the street and the- co-'-defendan DeCamp. 

earried in his pocket a billiard cue', or a part of one, 

which he had secured from the colored attendant of t 135 

pool parlor, at the suggestiOn of the defendant, 

lieve. He ran up behind uhe lainan Carrol 

knooled his .ht off and struck him on the -h ad with the 

b3i1liard cue. 

_Mr . Carroll -,02rzied and received h s -head seven. 

eight of the most vicious kind of blows, which knocked 

him to the ground. At the same time he was assailed 

by the defendant ifti-th a pistol,and was struck by t,le 

defendant with the handle of the pistol on the he 

_It was a. t ough struggle. 

cope with Carrol 

DeCamp was unable 

even:in his intoxicated condition, 



and ist required the 'fit,ssistance of 'this defendant with 

the butt of a pistol to render Carroll unconscious. 

Crroll `fell to the sidewalk, hey stripping him 

his, °Watch. They hammered his'hand with the billiard 

cue hatiMered the ring on his finger in order 

it possible to take it off, and' left him for dead. 

Then they scattered. 

render 

Clabby had seen some of this 

assault, but, taking fright, kit the conduct of the two 

men whom he had been with, he ran up the street, 

either to escape any implication in it himself 

cause he was afraid, of what the' other' two might do, 

tried to get away. 

The tiree men met later on, say in about five or 

ten minutes, in some 

produced some of the 

the prostrate Ca+rroll 

Hunsaker °,s pocket., 

Square, and th.ere the. defendant • 

jewelry which he had taken from 

The jewelry was returned to 
,• 

nd latpt/ as they continued along' 

the street, they stopped under. a g p and the ,de-

• fendant divided the jewelry between himself and izt De -

• Camp, taking himself a, valuable diamond which he removed 

from, its setting bi- the lightof. this 

Inond„ was later found, I believe, under the carpet in the 

house of the defendant. 

It is unnecessary to go any further into detdls „ 

d 

of •this crime'. have said enough you gentlemen. 
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You see that' 9 if you 'believe the evidence 9 you cannot 

• 

, 
? I 

z 

find but one crime in this case' and that Is robbezy 
- • 1/4 

in the first degree; and I --wont 'ask your consideration 

of any of the other counts in this indictraen 

I raw say, further, however, that, as you gentlemen 

have all become familiar with the law on the subject d 

ing the term, that a principal under the law is am-one 

who 'takes any part in a crime either procure coin-

takeskes part in it counsels it Or, aids or abets 

In it in any way, whether present or absent. 

CHARLES A. CARR 0 L .11 called s a witness 

on behalf of the geople, being, duly sworn, testified 

as follows: 

DThECT EXAMINATION BY la. TRAIN: 

Q. Try and speak as loudly as you can., lir arroli.. 
1 

A Your Honor and gentlemen may I just make a previous 

statement for a motent? 

Q, No; not Permitted. Speak loud as you. can. 

A Very well. 

Q, :If there is anything important you wish to Tay to me, 
t. 

I 'hill uithdrau you" and you can speak t back here, but not 

ere. A Not,there is nothing only there is no an initU3 

inn, the testimony I have given there 

not guilty f tha 

no vengeance. I can, 



THE "COURT: The jury wil infer t.1t. 

BY MR TRAI 

Noir your nme is Charles A. Carrollr A y 

A 203 test 81st stree 

York? A Yes, siro 

Q, Your testimony refers to events which have happened 

Q, S.eptk louder than tItO 

BY TEE COUR ( Int erpo ) 

Q, You have no business„ have •you? Al h ve no. business, 

Q, Are you retired? Ayes, sir. 

Q, What was your business before -you retired? A anu-

fac ture-r 

Q, Of what? A Cbal int-6 coke sand into g1 ass  

oyster shells_ burned as lime into. glass. 

Q Atld to_ day you are, more or le ssinterested in hat 

sort of exioloitation? A yes,sir . 

Now On the 4th day of March, 1903 did you own a 

d ainond ring containing three stones? A I di 

Q, -A .pair of cuff buttons? A I .did. 



Q, And a watch? _ I did. 

Q, All of tIle value of about $13001 A. Yes 

Q Will you state where you were on 'the evening of ti 

4th of March? A I writ into a hurry-up lunch room, on 

81st Street. and. Amsterdam Avenue prior to going home 

live altaost opposite to this lunoh room- IBre to  t 

a fried egg sandwich End a glass of xilkQ 

Q What time was this? 'A That wectS One clock A 

Q. What sort of a morning was this? A 'Avery muggy 

'foggy' hight. 

Q, At that time were you under the tnfluence of liquor? 

A ITO 9 sir;I had been dr inking 2 yes 

Q -But you were not, as you would sw, under the influence 

of liquor? A 11o, s ire I knew everything going on, 
4 

Q, Whom did_ you see in thislunch room? A There was 

a nuMberof People sitting dovirn.-, 

Did you see the defendant? A I did. 

Q Was. anyone with him? A There was. 

Clab d DeCamp, with another I don't 

/mov7 his name. 

Q Had you ever seen any of these three or four men 

before? A Xever in my life prior to that, evening. 



Q,  And prior to that moment? A Prior to that momen 

never. 

Q, Did you sit down in the lunch room? A I did. 

-Q," Did: you talk with this defendant? A Weil 

:think I did. The conversation•was. general :between th,e 

five or use He participated., yes. 

Q, Were you at the sane table? A No, 

Q, Did you hear the defendant say an3rthing? A Not that 

I could recall. 

Q, How long did you stay in that lunch room? A Pos-

.sibly ten or fifteen, minutes e 

by mr invitation 

we would get' lit.. I .didn't 1010TEr at that hour what place was 

open, but they were fad iliar with•the district. 

You didnetknow what places were  ,open? -A 

Did the 'defendant suggest any place ? A yes, 

BY Mi. FItZGERA14: 

The question was Did the defendant suggeut, 

place? A I'don't think be did; I don't kn w th4t. 

BY'1iR. 
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for 
9, But it was suggested by one of the parties? 

suggested by One of the parties; not myself._ 

Q, And you all went_ out together? A yes., sire  

Q Where did you go? A Went as far as 84th Streets and 

Amsterdam Avenue, from 81st Street going north. We stopped 

at two places andjand them closed. Then it was suggested 

by one of us to go/ to Kennellyl+s. I don't like to mention 

these names if I can help it. 

Q, You had better state where you went, A We went 

-direct to Kennellyts and there drank at the tables and 

smoked . It was sugge stect -- then the conversation went 

Q, About what time was it that you left Kennelly s? 

A I think we left. Kennelly" s in possibly twenty minutes; 

not to exceed that time, to xny knowledge now. 

Q, About what time was it that you leA. V/ 11 that 

would be  about twenty-five minutes to two o'clock, by 

min idea. 

Q

 

prom there where did you go? A, It was suggested by 

the defendant that we A !thighbind_er. I don't know 

I would call it that we would go to a place in a billiard,. 

rooms in the basement, near 79th Street. 

Did he sw whose place it, was? A yes don't 

think that VMS stated. 

But he asked t1 party to go there? A Yes and to 



take a one out -- a four -handed one cif pool. 
- 

Q, At that time had you begun to get ,scmewhat under t 

influen'ce of liquor A No sir; sir; I had note,The milk 

yes. 

Q, 

A No they were not, and especially. -4- they were all 

sober. 

Q. You went to this billiard parlor? A We did. 

Q Where was it? A It was in a basement in one of 

the buildings on the corner of 79th Stredt:; would say irE 

the basement. 

Q liVho was there when you got tire? A A black man, 

anero. 

• Q itad what did you do after yo got got there? A The room 

was illuminated. 

Q Was ally per,son playing? A No sir; the place was 

locked up. 

Q, Did tIE defendant, open t'xie door? A Re opened the 

ddor 1 don't know who opened the door. 

Q With his key? A. Yes, the door s opened by one of 

the part)rt because 11 133„aOk mn was on the table s3eping 

-"ben lae--came there . 

We di' 1114 you .engage in a game ,of..poo 9 



Q With •th defendant? A Wi-th t1 -d-efendan 

Did. all hands take, part AAl1harids took part. 

Q How long did you p.lay, before tlie game changed at all? 

A I c ouldn. it state t Tat „ Mr4 r aini 

Q Did. you play — A We plared an hour . 

Q You pla7ed. an hour? A, Or an hour aid a half. 
-while, 

Q. Then what did you do? A Four of us played but a little 

the defendat and DeCamp they retired and talked. over some-

thing tlat I didn't hear, and. was not conversant with. 

Q. They talked together? 4 yes, they ta3.1.-ed.together. 

Q. And you donytlalow wirztt was said? AX don't know 

what was said. 

Q And. you played. With whom? A With Clabby. 

Q, What was the black man doing? A He was standing  

arpiand . He was not doing anything e spe c i a 11 

Q HOT did your entertaiOient there conclude? A I 

on the counter and. waJked upstairs, ani deliberated which way 
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ascend how _ 

A I -should. 8 afir t lve or fourt een 

Q, When y,ou got to the 'toI3rQu hesitated.? ' A yes, 

moment. 

Q, Did, you observe whether anyone in the  billiard room 
the 

A I left three of them down there 

Q Did, you observe anything that they were doing when 

you left? A I did. not. 

Q You finally made up your mind, whi h way to go? 

A Ye s0 

Q 'Which way was that? A By way Of 79th Street Wes 

cl you were going home? A Going direct home. 

Q, Di'd you have to cross agy street? A No., 

Q, How far did you go before anything happened to you? 

15 

eps o the stairw4? 

followed. you? 

A I sot, to nly recollection, 125 to 150 feet 

bus Avenue on 79th Streete 

Q, Did you see any living soUl while you were walking 

along the street? A I d.id not, 

Q, Did. you know that anybody was following 

did. not hear a fOotfall 

is stone. 

t of Colum-

-You'? 

One-half of' the sidewalk there 

The balance is sod.; the center is a sod part,graess 

plot between the curbing and the sidewalk. 

Q, you were walking on the Lidewalk, I assume wa,s 

walking on the i4 one p vement': 

Q, Then -1"-ihat was the first thin or. you? 



A, 

wavwearing a black derby hat and i 

head. in the back. I heard it drop aid knew something w 

going to occur, and lotoked around, and therb 

DeCarn.p0 eCamp „ during the evening, had toid m 

a sergeant of police:. 

Q, Was that in the 15resence of the defendant? 

was in the presende of the defen-dant and Clatby 

That be was a sergeant' of poirc'e? A yes 

sad you made any reply to -that? A Then 1 imew 

was in safe hands. 

Q, Did you state whether you had ever seen a sergean 

of police before to your knowledge, not in his uniform? 

A I think possibly that remark was made,, sir, 

sir.. 

Q, Now, ou say that your hat was Imo aked off? A Yes, 

Q, And the moment your hat was Icnock_ed o you feel. 

anything else? A I looked around c.,xxl. saw DeCarrip, when a 

blow struck me here (Indicating) .8imuitaneous 

Q, Simultane ously on your turning around.you eceiv6d 

a blow? A Ye s sir 

Q: And did youe DeCamp deliver that blow? A I.did, sir 

I saw 'DeC'amp deliver this blow.. 

Q, Now, go on and state wh t happened? A Well, made 

the remark, "My GOd 9 Sergeant,here is no use killing me 

8',..ys rtiOge all X have got and then the blow 



and. ±' at. I put riv- hand. a= to Tv head ard received the blow 
• _ 

here (Showing left hand) 9 on this part; and. I counted eight 

blows on my head., 

of 'head), ,and. I felt the wrist of another, Is:new it was not 

the wrist of the man that had been battering .me., C CLU Se 

there was too much strength in that blow on the front of 

head' ; and. the blood was flowing in torrents. 

. FITZGERALD : I object to his cone Zusion  that 

ther e was another man there 9 unle oshe the other, man. 

TI E WITNESS: I didnot . I did not see rry other 

, man,. I only saw one man. 

ject ion. is made stol). 

FITZGERAID: The objection isto.the witness 

stating t hat he felt sonebOd3r else 's wrist and knew 

- there was another man there 11U1less. he oalm the o ther-

man that is a conclusion. 

.r.T CODRT: He has givea h'S reasons to the jury., 

and they May infer whether there was another slian  there. 

Go on with the ciu.estions, 

lAR. FITZGERALD: Exception  

71:3YMR. TRAI1T 

Did you have -the consciousnessof the presbure s 

hand on your foreheaa simu.ltaneously with the reception of 



another blow? A Yes., sir, I felt the wrist of the 

Q, Did you fee]. whether there was anyking 

A Well, I made up my Mind then and. tiere --

MR. FITZGERALD" : Objected to. 

TRAIT: Never mind aboUt that, 

person. 

did. 

By /IRO TRAIN: 

Q, ,And did you fee.1 a blow from. :that instrument? 

did, sir. 

Q, Do you received blows fruu two instruments at the sate 

moment 3A to your knowledge? A Y s, si, 

Q. How ma.rry blows did you receive from this other 

instrument? A One blow; and says I, "Now, you ought. to 

make a nice a:nd excellent- g41t2: becauSe this will go on with-

out interruption.; they will batter ,you ntoa jelly'!. 

Q you were talking with yourself? A Yes. 

11R. IT PAID: .1 moVe to strike that out. 

A(Continuing) And I fell then id the blows ceased. 

MR. FItZGERAIID: I move to strike out wha.t he said 

himself.to  
r 

T.1-1E 'WITNESS': Ain't it a wise man that talks to him-

self? 

TRAIgt Wait a moment, 



_ 
. T HE COURT: TuSt answer questions,. Stri.ke out 

_ 
what was  sad to himse lf 

particular use with thosehighbinders had. I to -talk? 

Q, Please don tIt answer me back, Mr. Carroll. 1 wzULl ge 

all the facts before the jury, and. I can't do it le-ss we 

conduct the matter by question and ansrkr. 

TET COURT: ,71r . Carroll, confine y our se lf just 

an  que st ions.. 

TBE WITNESS: lify pulse is 108 ana- it has been ius 

going at a ' trip -hamxr rate . 

. 3.1M, NITZRALI) : I move to strike t ha. t o 

and that .the witne s be inatruct ed that it is entirely-  

irregular aril unjust to this defendant.. 

TIIB- COURT: Str ike it Gut..,Mr Car o 11 2 just answer 

questions, The statement of your dartdit ion while 

a matter of importance to yourself, 8 no part of the' 

record of the case. just conduct yourself-  as eooXr 

and calmly as poSsi.131e  and, Mere answer quest ions 
- Pr °peed, Mr. Train. 

BY M. MAIN: 

Mow, Carroll as you fell, or after you fe 1 

did you receive any more blows? A At the time I got 

low here (Indicating) my watch chain was pulled Off. 



I move to strike that •ou 

TEE COURT: Strike o t all following the answer 

Q, In point of fact, have you the useof 

Q That is the defect, the injury to .that 

, A ,The disl_ocation of some vertebrae or Imuck 

(Indicating) so that I hare t 0 raise the s elbow 

YOu have to raise the elbow before you can. use the 

hand? A I can ut drink dr feed with. ny right hand. I have 

Q, Had you brought this fact to the attention of the 311ZZE 
defendant 
during the course of the evening'? A It is noticeable.wd.th 

( 
Q And you had been eating and drinking in 

ence ? A. --Xe I S 

The blows that you received, were t..,ney ,More on one 

side of yo la.e.ad than the Other, çr were you-m4.,:oached from 
r 

I 

one side Al ir St 14,front, I turned around :and, there • 

saw the -other. 

DeCamp. 



row, although you _felt 9 as you ay, tle.b1owfrn1 

/another, did you .me; the person that delivered was 

under the Shatter of the blow, 

MR. FITZGERALD: I object and move- to strike tLt 

Nal. TRAIN: I will withdraw the question, 

Q, Was there aivthing which prevented your seeing .who 

was delivering the blows after the first one? A The blood 

that was pouring out of the -wound. 

Q, Spertk a little loudert.„, A Mood was corning out of., 

these wounds in my head, overmy forehead and eyes. 

Q, And while that blood was pouring down,could you. 

see eCamp? A I could not. 

Q, gould you see anybody? A No, sir.. 

Q, After you fell, what? A Then they battered this , 

little finger (Showing. 

Q, Do you know what it was batteredwith? I dq not. 

Q. Was that the finger on w:aich you had the diamond ring 

with three diamondS in it  A lee, sir. 

MR. TRAM.: The•witness> indicates the little finger 

of his left hand, 

Q, Was that dc,ne immediately? A yes, 

Was it clone with some ea. in strument? A am unable 



a 
boot-hee19 Distol-handle ora billiard'cue? A I Eith unable 

I thought the finger was going with it. 

HR. FITZGERALD: I move to strike out the last 

statement of  the witness. 

MR. TRAIN: Cbnsented to. That may be stricken ou 

THE COURT': Yes. 

- THE WITNE. SS: Cant I have an opinion f iry ovrn, 

your Honor? 

THE COURT:.Mr . Carroll 9 y must nOt xpressyour 

opinion.s. You may have them. 

MR. TRAIN: It, is not evidence'. 

TEE COURT: You must not express them unless the 

District Attorney brings them out by his questions. 

BY IM . TRAIN: 

Qa B$ ides the hammering of your little finger, was any--
thing else done to your prostrate while you were wing?' 

A And a rib was broken. 

Did you feel that? A Well, don't.think I did, 

. Train. 

Q,Y0u were unconscious at that t e? A I don't think 

I was •unconscious. 



Q Then why didn'ittyou feel the breaking of this rib? 

A Welly the other pains was greater than the part of the 

rib-:y as light as thaty sir. 

Q Do you know how the rib was broken? A I do no 

Q Do you know' whether it was done with a billiard ,eue y 

a pistol-handle or the 'heel of a boot? A I do not sir 

Q, That else happened? A I did not hear -them 

running 'away. 

Q Have you any means of tellin.g how long y u ,laid 

there w A Dt was only a very little while. I got up. 

There was my hat, lint 9 says 1-9 If I mkke a movement"-

1AR. FITZGERALD* : I objeoty if your Honor please. 

THE COURT: Go right on, Mr.Train. 

BY Ii1R. TRAIN: 

Q, Well you were in great fear? ,A N d n ct Irgow 

what that means. 

1R. FITZGERALD : I object to that. 

THE COURT: That may- remain. Go on, .0 Train. 

MR. FITZGERALD xception. o 

BY MR. TRAIN: 

Q, And were you EZD le to take up your hat from the gtoun 

•A I was not. 

Q, That did ,you dc? A I retraced the steps I had 

Blade, and Walked to Columbus Avenue  and, thiriking that I co 
\ • 

find a cab, going north or south ot Columbus Avenue 



o Roosevelt Hospital, I looked for oneo 

stricken out? 

THE COURT: 

3 R0 TRAIN: 

Q, Go on, Mr. Carroll? A Yen want me to proceed? 

Q, Go right abead; did you find the cab? I looked 

up and down the street and there was no cab in sight, ar. no 

o on, Mr Trai 

be 

car. I walked towards the south on Columbus Avenue, 

77th Street and there overtook-a milk wagon,. I stepped 

the drier, and asked him to take me home.' 

BY TIE COURT: 

Q Did he take you home? A He did. 

BY MR. TRAIN: 

Q, What time did you get home 2 'Mr . 

that from what the folks at home say; ... 

that lost 

1ER. FITZGERAID: I object. 

33Y TIE COMT 

Q, That is your best recollection of tis time you got 

home, Mr. Carroll? A Well, time never played much, part 

with me. 

Q. Then you dot know what time yo. got home? A I don't 

really; only hearsay. 

la. TRAIN; 

Q, Were you 'times unconscious or semi conscious aft 



I 1R. FITZGERAILD: Doesnot thE cli for a conclu-

sion? I object to such 'a, 6quel.st ion . 

THal .COURT: If the -witries.0.-knotS whether or not 

he lost oonscibusnese„ he may say Sol -the„refore I will 

permit. the .qUestion.. 

A I didn't know when the Off' button's were. being removed 

from my wrists. I therefore muSt7 have: lost :Consciousness. 

Q, You did. not feel the cuff' buttons being removed? 

A I did not. 

Q, Now, at the time that you went down the stree 

after you got to your. feet, did. you find that you had 
the 

your person diamond ring:with :the three stones, or was ha 

gone? A yes, sir; I .knew the watch„ cha.izLar.. diamond ring 

were gone; yes, sir. 

Q, And, the stud up; pair of cuff' buttons? A I didn't. 

notice, Mr . Train. 

Then did you notice the absence o'f your cuff but-

tons? A At Judge Mayo Curt in 54th Stree 

Q, How long after -the assault was that? 4 I c 812.1dn ''t 

tell you, sir. 

Was it the following morning? sir. 

Q, When you Lot home did you send for a physic Ian? 

A YeSe 

a doctor? A One of the guests in the- housw. 
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all the guesta\ were aro.uSed 9 by the 1 ndlady. 

MR. FITZGERAID: I object. 'What doctor, please? 

BY _A RT 0 TRAIN: 

Q, Was there a doctor in the 'house? Ai A Doctor 

Sham-Ion9 and he refused to comeunless he was p id the sum of 

40 in advance. A gentleman at the house had fly come 

the house) that evening for dinner, or the evening previous. 

He did.nttknow whit kind. 

got into, 

f an est ablis hnent 9 I guess, he had 

• MR. FITZGERALD: If your Honor please 

THE COURT: Strike tirAt out You see 
M•
 

arrOl 

in trying case, we are hamtechnicaled ,by the techir.cal rules 

of evidence . There are certain things which properly 

enough strike your mind a$ important,but which are not 

importa-rt in point of fact as evidenc.e.,? 

THE WITIESS: Well, yor Honor, if the doctor re-

fused to Come without 'bein&..paid--

THE COURT: Strike out t''n statethent that he refused 

to come. 

BY THE COURT: 

.Q The doctor did not •come, did he? AYes,  sir;  

came. 

That did he.coo 

was in Iv wear tmen 

after the incident 

at, 

A D. Willard Parker liorster• 

f the folks in-, house had thou 



X. D. 

Q, Well, Dr'. Parker cane? A  orster. 

Q, Dr. Parker Wbrsterr A yes9 Willard Parker Worstert. 

Q, That time did he get there if you know? • A Tel 

don't know. 

• THE COURT: GO on, Mr . Train. 

BY MR. TRAIN: 

Q Now, you were treated_ by Dr 0, Worst4r.? A -I was, 

Q, In the early morning of the 4th of March? A I was.. 
to 

Q, Now, when were you able to go the police court? 
A 

A Well, they hurried me up,. Mr . Train  

Q Then was it? A The bail was r'educed.. 

Q, Now, just one 'ionient . You got to the police cour 

when? 

ItER. FITZGERALD: Is that stricken out? 

M. TRAIN: Consented- to. 

A I think it was a fortnight afterwards. 

Q, Irom the house did. you go to the hospital? A No, sir. 

You reaained .in the house Ayes, sir. 

Under Dr. Worster "ts care ?  Ayes,sir. 

Bow long was it before you were able ou 

A I donit think I ought to be itt the street now. 

Q, what may' be, but how long was it before you in 

Went out on the street • '? 

MR. 7 IT WERALD; I mov?e that the previous answer be 
• 



0 

stricken out. 

'151:10 TRAIN: Cionsented to. 

Q How long was it before you vent out on the street? 

A bout a fortnight afterwards Mr. Train., 

And you told. your story there before Magistrate Mayo? 

Aye:sir. 

At that time were the three. defendants- arraigned? 

A yes, ; there were four of them then. 

Q, 'ho were they? A Shannon, the highbinder- s stek-s 

a,nd Clabby and DeCampo 

FITZGERALD: I object t'o he characterization 

of "the highbindert's step-3011 

MR. TRAIN: Referring by "highbinder" to.the defend-

ant ; I presie 

THE COURT: Strike out "highbin.der's step-son" 

WITIESS: And the defend.ant. 
,• 

*TITZCIERALD: I inove that your Honor instruct 

the jury at this point that they- (should pay no attention 

to' these char acteriatione . 

TF32, COURT: Anything that is stricken Du 

gourte is not in, the case and the jury will, not pay 

any at ention to it. 

BY 'MR.- TRAIN: 

•Q They were arraigned, nc you saw them before Justice 

t's"' Clabby, Shannon, Decr-Amp aid the defendant,annon 
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'being the defendant,ts stepson'':- es, sir 

At ally time have' you had any conversation with the 

defendant himmlf about his participation in this assault 

A No, sire 

Q. Have you ever r`re-Ceive your property back? A No,sir. 

Q, Ever seen any of it  A ye s„ sir0 

Q, What property have you seen? A All of it. 

Q, Where have you seen it? A In the 54th Stree.t police 

court, between the 8th — 

Q, Is that the police court where you went? A v-es, 

q And when did youme it; at the time of the arrai 

ment of these f our men? A ye s, sir, 

Q Was there ary difference in the appearance • of your 

property'? A Very marked. 

Q, What as it? A Well, the liar was removed from 

chain, and the ring was battered up almost double. 

Were the jewels in the 
- 

ring? -A There was  one 

there was two j:eirels in the ring. 

Q. Which one was missing? A The center one. 

q The largest diamond ? Aes, i.r - 
) 

Q was there a,w difference in the appearance 

watch? - A No , sir, 

Q, Or cuff buttons? A Yo .sir.. 

And who showed the jewels yolk? A Mr Coleman. 

They were on the Jidgeys desk for identification by 



Arid they were the custody of Officer Coleman? 

Qi Did you see, after leaving the fftloon9 Clabby 

anytime? 4. nce this affair 

Q, On the street? 

JR NITZGERAM: I object to 

BY. MR., TRAIN: 

\ I mean; after you left the 'billiard parlor? During 

Q, Yes. A No, sir; I didn't see an „y of them until 

Q, Do you bear on yoUr pef-Son the marks of this assault 

A Ye s„„ sir 

Q, On your head? A Yes, sir. 

Q, Do you know how many 'cUts you: lia-don your head which 

(--
had to be treated by Dr. Worster ? A Four, and two contusions 

of the scalp almost to the skull. 
which. 

Q,. And is your finger still in the condition into it was 

rendered by  the blows of your assailants? A Yes„ sir. 

Q Have you any.other° injuries besides 

mentioned?, A A black eye; about as bad as you can ge 

thumb‘.was all battered to pieces. 

Q,/ your thumb Aras battered,? Ayes, sir. 

Q,

 

During course of tl-e. evenine .1-:,ad you men 

those. you have 

wtapon Of any sort in the hands r the d fend-an 

Q Had you see_n aru weapon •in the hands f DeCamp? 



nickel or steel I don't know. 

Q, Was this shown to you at the .s atie time th- t • he stated
 

to you •-- • A That he was a Sergeant.. 

Q that he was a sergeant of police? A ye s sir. 

Q Was any use .made of that revolver in your presence? 

A 1\To2 sir; no more than showing it. 

Q Did. t le defendant make azy st at ement n regard to 

himself, who he wa.s, or. what his bu.s Ines was, to your knowledge? 

A He didnot, to my Imowled e; in fact he had very little of: 

anything to say. 

CROSS-EMAINATION: BY MR. FITZ 

Q Mr. Carroll, you stated that you were not well? 

A I have. 

Q. And you ere not feeling well now? A Witness 

laughs) . 

Q, I understood. -you.to say that your temperature was very.. 

high? k Vas, and the pains in my head are not the• most pleas-

ant'.

A Almost constantly., sir. 

There /had you been, Mr. Carroll,thatnight,' before 

you net Mr.. Hunsaker?. A 1 had been at a saloon at the cor-

ner of 81st Street and a 5aloon at the corner of 76th Street 

I think. 



Q, Have a dr ink there?.A re s, 

Q, Before you went  there v- where had you been? 

Q, A liquor store? A Liquor store. 

Q, Howlong were you there?_ A Ten minutes. 

Q, Did you have a drink there? Ayes, 

Q, Before yot went there where had you been? 

A I had been at yy lub 

0 Then, did you go to the club? A Been there irp 

the afternoon. 

Q, Had you been to the club a I afternoon and evening? 

A No; from the club we went• up to a restaura_n on one of the 

cross streeti near Broadway for dinner. 

And didnft you go ::hack to the club? Ayes.. 

A Nine o t n 



Ho mar TJL Three. 

Q, All had dinner together? " 

Q And what time was it. when you went to Kennelly 'is? 

A I think it was twenty-five minutesor twenty minutes after 

one o'clock."'"\) 

Q, You had been in a couple of places with these men 

before you went to Kennelly's? A :Yes t-e]1,we stopped, 

but could not get into ay. place. 

Ohl A No9 we didn"lt get into Eozr otherplace. 

When you got to Kennelly t's „ did you sit down in 

restaurant? A Ye s 

large re staurant 

Q, One of the largest up there, in that vidinity? A Yes, 

sir. 

Q A very conspicuous Place? Avery, 

Q Brilliantly lighted. up? A yes, sir. 

Q And. you went in there with these men and sat down? 

A Yes, sir.. 

Q, Have any drinks there? A ye,s7 

Can you tell how Inany? A, Yes, Sir. 

Q, Emw long were you there? -A Well, stated before; 

tv nty minutes. 

Ct And. can You state any of the conversation that took 

place in tlikre?: A Yes we, were talking politics. 



Q Talking polities?, A t'iAnd how the district should be 

Do you want to hear the conversation? 

Mr . Carroll. I have hearIL so much of that 

that I will exotse you. 

TIE COURT: Go right, on. 

BY M. FITZGERALD.: 

Q, Well, you talked politics? Ayes.. ir9 

Q Did -you talk about anything else? A -Well, e 

had more t 2king than, anything else. That was the import..., 

ant part of the conversation. 

Q That was the ',main subject? A Yes„ 

Q, Was there any trouble there that night, Mr.. Car -

'roll? A No7 sir0 It was as pleasant an evening for ti 

Q No trouble between you ami, any other person? 

Q, Now, when you went into KennPlly s„ were tre 

five in the party? A There 'were tilr,e yes. 

Who -mos the other man? A T don t know his name,si 

Ife left us at ICennealy"s. 

Q, Re left you at Kennelly s? sir. • 

Wells, you' all sat at one table? A 'yes, sir. 

Q,

 

Who sat on your right . A The def_endant. 

Q Who sat on, your I f A DeCamp. 

Q 'low were theOthers arranged? A On the ff.r sidesnext 



' 

to the defendant. 

Q, Mad you heard every word of the conversation, 

he utterek, I suppose? A Well, I was there to hear it if 

he made any  I don't recall hinntiarticipating An the ccinver-

s tion at all. The conversation was between Clabby DeCaMp 

and nyself, 

Q Then sytu went down to Hunsaker't poolroom? A Yes, 

- 

.Sir 

Q, How long did you remain there? -k Well, not exceed-

ing at hour and a half. I don'l, preume it wasover an hour. 

Q What did you do? A Played pool, -fifteen ball poo 

Q How many played? A Four,. 

Q Who were the four? A Thee defendant, Clabby, DeCanp 

and I. 

Q You played all the time you, were there did you no 

A I did, 

Q Will you swear that Hunsaker did, not play l the 

time you were there? A I didn't say that. We started a 

I our-handed game 2 and the defendant and DeCamp were throug 

Q When? A During the after one frame, or after 

fraMe of pool had been decided, they withdrew, and•went 

the front of the roomand talked. What their conversation 

wasI don't know, but ,Clabby and n.y-self continued to play. 

nbw 1,o,ng did. it -.take you .to play tt. one r ame ? 

A. Well 4 depends 'an the ability of the players. 



Q •How long did it take you that nigh ask? 

A I couldn't tefl you, sir; I couldn't tell 3rou that. 

Q Couldn't ,slay? A NO, sir. 

Q, What else took place there in the pool room? 

A Nothing that I know of that wasof any moment. 

Q Cannot you "tell whether it took you fifteen minutes 

or" an hour and fifteen minutes to play that one frame 

A Oh, it didn't take anything like fifteen minutes to play, 

a frame. 

Q I ask you how long it did tsk ? Well a minute • 

to a balls, that would be -fifteen minutes. 

Q, And will you swear that Hunsaker only played one 

frame with you? Al*on 't swear to the number of the frames, 

Mr. 2.1tzgeraldt no.. I know he pl wed, par 

with us. 

Q, Asa matter of fact,will you. swear t he did:not. 

play all the time that you were.--Irlaying? A.Yes,J will wear 

to that, and will swear that he only played a little while; 

and for a man that ownsa poolroom 

the evening 

Q, One moment now., I don't want any conclusions; jus 

answer questions, sir. After you got tired playing what 

did you do? A Retired and, went upstairs. 

Q, Did you have a, drink? 4 No, dr. 

Q, What? A. There was no liquor sold there. 

Q Who went. upstairs? Ali di 

\*) 



Q, Did you sty anything 

A aid them goOdnigh . 

Q, Said goodnight Yes, sir. 

Q, hid you went upstairs? .A YS, sire 

Did you close the door after you 

remember that, sir. 

Q You went up all. lone? A yes, 

Q, Then you got to the top of the stairs  wrat did 

do? Al deli:berated an inst ant whi h way I would go, 

whether by way of 79th Street or.  81st Street. 79th Stree 

on account of the night being inky, I select§,d.  on account of 

• 

its being a wide street. 

Q How? A I selected 79th •Street and went up t1t way. 

Q Your heme is on alst Street? Ayes, 

Q And how maw blocks west of -where you were? A I 

made a difference of forty --say. eighty fee 

feet from.where I came up the steps 

Street, and then going up to 81st Street 

double; 

cOrmr of 79th 

Q. didnIt ask  thatI Mr., Carroll?. A17: 112 forty feet 

out of rily- Mad. 

Q I asked you ,if your houSe is not  west of where you 

A It. is nort of where was. 

Q And .is it not west of where you were? A And w 

yes, 

Q And what ayenue is A Axisferdam. 



It is near, AILLS er &Ira Avenue? A yea. 

4), So then, instead of going direct ly home y u went 

downtown. to the corner of 79th Street and walked over 79th 

Street? A Yes, sir. 

-4 You selected. 79th Street in preference.i.to any other 

street? A yes. 

Q, Did. anybody suggest to. you that  you go down. to 79th 

Street? A No person. 

Q, You went there of your •own free... will? 'A I did... 

Q, When you came up from the basement and, stood on the  

, :street deliberating which way -you -should_ go was arjbor with • 

you then? A No pas on.a. 
to 

Q, You waaked.down the co:rner „alone'? A'I did sir. 

Q Was anybody with you when you got to the corns 

A No person. 

Did you see anybody? A I dd. no, 

CI Then you turned the corner of 79th Street and COlum-

buS AvenUe ? A ye s Sir. 

And walked west\ on 79th et reet? A Yes. 

Q The north side? he north side of t}e tr e t 

'When watt the first time t.1at y became conscious 

that anyone was near you? • When my hat went off the back 

of rty,, head. 

didnot, sir. 



Never heard a sound A I did. no 

'ct. And you, turned around: did" you? A I did,because 

gelt that there was ^something going to occur that would be 

ugly. 

Q, You turned around? A Yes, there wasto occasion for irry 

hat to drop off . 

Q. You -were struck were you nos t when Your hat fell off? 
a 

. 

A Immedia-tely -Egter ray hat fell of was truck. Ey hat 

was  not knocked off., "bu,t was just d...• off.; nice raised  

the. pavement. _h 
„ , 

And at tile , spre time' :youw,e$ A - Y s 'trtlb 

But you; irliurm as you were bing struck, dig you? 

‘0, "tou...saw the in n that 'calls Iiitriself; the ..Se ant  

4-,DeCamp 
° 1°? , 

11,v40.iiilt.rodtzee4 -44.3n, to you a,,ha sergeant? A ie did. 

Which one  A eCamp,. 
, 

Now, '.he struck t..t? . 

.
 

Did you dy ..,:pzrt1-1 rag to lum when he struck you, 

c. Qt.- That  d14/you'it 
..........
 

,n .,. 
( :all have got 'butt thert". 'no. use . ‘.1,4illing me .1". 

s 
• ^„ 

*1-1,at did ie y9, -I. gotpo reply.. 

z...., e ke teal1 'then did. h 'not A He did. . 1, 

said , God„ Serge‘an, 



Q, Have you had. any- experience tkark with footpads? 

A sir; I never have had, but I have read"She' rlock 

Q, Well, you say they didn2tt talk? A No, .r. 

Q How many ,ao you 

Q, Then we all know Ntrly 'they did. not talks If 

was only one man whom 'could he tall c to? But I 

the man that struck me here (Indicating) was not the 

that struck me and. continued to strike using the.ins 

on the top of my head. 

Q. But you say there was only one man tiler e? A' 

turned around, and my hat fell off, yes, there was on 

one man there. 

Q, You were tailing to yourseltr.A A good rrar 

Q, 'Were you tailing to yourself? • ,-

ing to myself'. Those thoughts were , going: through 

rapidly. 

%You sal: you saw all your prerty9 A-fes, sir, 

And u recognized ellerythi tha,t' was iaken from 



Q, Where did youme him? 

- 16R. 11.HAIN: Objected to as immaterial. 

TIM COURT: He may answertliat. 

A At the 54th Street police courts, at Magistrate Mayo 

Court. 

(Z Have you conversed with him about this ease? AIhave.. 

not, sir. 

Q, Have .you seen Clabby since then? ,4 yes; sir. 

-Q, Have you conversed with him a:flout the case?.A yes, 

sir. 

Q, Where? A In my own apartment.. 

Q, Then? A Four weeks ago, I presUme ; 

Q, Haw many times? A Once; the—cOnversation did not 

aMount to a picayune. 

Q,- I don't ask that Mr arroll. I have no doubt 

about that0 bid you make any outcry for help or nything? 

A No 2 I was not I couldn't. raise /fly- voice. 

arroll A With, 

Q, From the tine you started. from the club? A Lager 

beer-.. 

. Before dinner? A 

Q, At dinner A At dinner, I don't know what vre d d have • 



It was a- lig,ht wine; the 'name of it I have forgotten. 

Q. Nothing else.? A i A Scotch whiskey. 

A Scotch whiskey? A Yes, sir.„, 

Q, Anything else? A Milk, 3reS. 

I mean an intoxicating teverage ? A  

Q, Isn't it so, Mr. Carroll, that when you left the pool 

room that night, you went out with. this man DeCamp 9 arid 

did he not walk with you? .A .I didnn go out of the pool-

room with DeCamp, sir, and, he didn't walk with me . •I was 

alone. 

Your recollection is very clear on that? A It is 

particularly clear. 

Q. Before you left thepoOlroorn, do you remember aAy: in-

cident that occurred there? A No special incident occurred 

at all that attracted ray, attention, further than the withdrawal. 

Q, Please relate it. 'A A revolver; and I wanted the 

revolverin my pocket instead of in the pocket of DeCarap. 

Q DeCaTop ,had a. revolver? A. He had the revolver. 

Q, *hat el se did he h.ave? IL that was' all I know. 

Q, What did you say to him about the revolver? A I 

couldn't recall -the senterice used. 

Q yott remriber incident: Yo.a had your coats 



Don't you reMember. when tin coats were being put 

that DeCamp put on Runsaker s coat? A I do not, sir 

Q, And, Hunsakey made him take it off"? A Xdo p 

Don't you recall Hunaker. making DeCam-o take his coat 

off, and claiming tirot,t he was going to steal his coat? 

do not, sir0 1 left them, sfr without their coats ,off when 

I retired. from the billiard room. 

Q, How long an interval did elapse  from t3.e time you 

left them until you were struck'? A The time that it required 

rie to walk„ say, 200 feet. 

Q, Could. you hear them come up behind. you? Al dad 

not, sir . 

Q, Up the stairs? A I did not. 

Q How large a place; is this poo o m  ivir.2 Carroll? 

A Welly I donit know. • 

Q, How many table,s were there? I think there Were. 

three •or four. 

You played. there for an hour Eind a half? A There 

was only one table i ed. 7 sir. 

That was: t le table we were playing on . The t able s in the 

notpositive about. 

Q Wasn't tlere anybody else there? A A negro, yes. 

Where vra8 • he- all this ime?, don'tknow jus 



,rearawrc 

what position he obou-pied, sir,, in the room. 

CZ, yid you. pee him conversing with artaybody9 

not; I did not, sir 0 

Q, How long a time would you say elapsed from the time 

Hunsaker stopped. playing until you left the poolroom. 

A I wouldn t answer the quest ion/ a cant t answe 

is all. 

Q, Then donit try; that is all. (No answer. 

RE -DIRECT MC,A.1.111TATION.BY TM. RAIL: 

Q. How long after you had, has. your hat 

that: 

knocked off fram 

your head, and received one blow, which you say was from an 

instrument in the hands of DeCamp, was before you felt 

this second instrument being used on ybur head? A Very 

rapid. Mr. Train, very rapid. 

Q. How maw seconc7s; could_ you t 1.1 the number of sec-, 

onds? A A c uPle or three seconds', 

Qi Two or three secones? A yeSt 8-11" 

Q, And this little incident of the coats which,T, Fitz-

gerald has as.lr.edyou about 

dent happened prior to your leaving tle room? A Positively 

swear to it .0 

O.  you: swear that no such inci-

(Handing object t itness, Now I show you a ring, 

earro and ask you if that is the ring which you hadon 

when you left the poolroom? It 

And when you left -the  Doolroom  did. it have a third 

1.1 



Q, And...was thering round? A. ye s„ 

Q. I show you - is 'that a stud ( Exhibitin 

A A- cuff  button. 

Q, It is hard. o tell ri3-.Lat it is in its present con -

Q, And. this (Showing) is another cuff button? -.A Yes. 

Q, You had. those on when you left tile saloon? A. I did, 

Q, I Show you a watch and. chain;. ..are t 'rose your watch 

and. chain that you had on when you left the pool room? 

A Yes . 

Did it have a 'Dar? _ AA .platinum. bar on.-• aTtd 41.11k 

.about half ani. half.- if you -krio I mean. 

„ Was  this p'encii- a.-tt ehedto one end of the 

c ain? A Yes. 

And. did you see this diamond Showing in the police 

court? A I did, r. Train, 7e5. 

Was tt a into_ t.e ring? A Yes. 

You identified e diamond which was In that 

ring so r. as you can identify a diamond? A Yes. 

on your head where these blows were .delivered on. yoUr head. 
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and what mark tbare are that hwire been left by them just 

beth over and -show, the jury. A (The witness complies). 

Q, Is this (Indicating on witness' )ead. one t_be 

places? A Yes, sir. 

- And. up here (Indicating another place)? A Yes, sir.. 

Here and, here an.c.1 here (Indicating) and, two contusions 

scalp; it was away rai sea. up they. have since softened and 
- 

are disappearing gradually. 

TRAIN: I offer these articleewelry 

evidence. 

Admitted in evidence without objection, and marked 

as follows by the stenographer. 

Difimond Ring, People Exhibit No . 

A loose diamond, People'sExhibit 

Diamond cuff stud, Peop 

A gold cuff stud, People 

Exhibit 

Exhibit NO. 

watch. and chain.? People_ Exhibit No. 

Gold Pencil, People's ,EX -E-lib it No . . 

q Coull you offear that someone did not follow you frbm 

the pool room? Did you turn around? A I did not,. A good 

soldier never looks behind. 

Q And you. did not look behind to see if anybody was f 

lowing you? I 'did  

q And s.o you. 'mn.,-t swear, c ny u  that there w s not. 

someone following you closely? I c alma t 



-"7 

C.f 

C.a.:att tell anythin.g abot4 .it,? Canyt•9 

E.CPOSS EXAMINATION BY KR. FITZGERALD: 

`. 9, You sayv Mr . Carroll; that you were discussing 

_politics in Kennelly-"ts? Ayes., 

Q, And. did. that same* subject continue being discussed 

down. in the poolroom? •A I hardly think so. I think we 

dropped it at Kennelly's. That I am not positive 

but. I think that we dropped it. 

BY MR. TRAIN: 

sir, 

Q, Was there any discussion -of any Sort between you 

-t:n.e defendant at any time? A  None whate-ver . 

pleasant an evening, as I have said, 

and 

It wasa$ 

13ass. 

WILLARD PARKER WORSTE c ailed 

as a witness in behalf of the Peop 

te stifled as follows.: 

DIRECT EXAMINATION BY KR. TRAIN: 

9 You: are a practicing physician nd surgeon? A Yes, 

sir. 

q Did. you. attend the complaining witness in this case, 

Mr. Charles H. Carroll, on the 'Imorning of the 4th of March? 

A I did. 

Q, Will you stte wha wound he w 6 suffering from Ir/ 

you were called to attend him, n detail? He had ma 



• 4% 

I refer to a piece of paper? 

Tia COURT: If necessary,you may 4 

J\IJR TRAIN: (To defendants counsel) The 1111 itne ss • 

wants to refer to a piece of paper for the purpose of 

refreshing his memory0 

wiTZGERALD: Oh, ye"s 

A (After referrinelo memorandum) E6 bad four scalp 

words three lacerated Scalo.:Wounds; they were out: 

to the bone; two contusio#s of the outer table Of the skull, 

involving the bone part; he hed a fracture of the sixth 

Tiltq a fracture of the left little finger; a Contusion Of t 

Metacarpal 'bones of the hatid:; a contusion.Of the left thUp 

in which the tendons of the thumb were involved and sprained; 

a fibrous inflamnation of the tissue; a contusion of the 
blacked, 

eye, itaatirki‘and involving the bone. 

tow., what did you have to do for 1 Carroll; how 

many stitched did you put in his 3:4e for example? A 

took twentY-threei. 

Q, Can you state the nature of the instrument that 

ocueed the wounds in 1,1r . 

Q, Were they 

end of a. billiard cue? A Yes, 4. blunt instrumen 

BY* TiriE COURT ; 

41, Were they Incised rounds? 

all lacerated.v 

arr611174 head? A No, I could no, 

wounds that could have 

A No incised vounds; 



erated and torn, so much so -that I had. 

••••• 

BY 11R. TRAIN: 
- 

Q, And were they such 'as 'could' have been .made with the 

handle of a pistol? A Yes, sir; I tank the one on the fore-

head was made with the butt of a pistol. 

MR.. FITZGERALD:, Now, if your Honor please., 

BY TEE COURT: 

Q Why do you think so? A Because I could see 

imprint of tl:e butt in the wound.. 

BY IreM TRAIN: 

Q, Will you describe, as near as 'Possible 

FITZGERALD : One que st ion„ 

Did I understand the witness to say th 

the mankira imprint of the butt of 

the could see,. 

pistol in the III n s head? 

THE COURT: That is what he said, precisely. 

BY Tal. TRAIN: 

9, Will you describe just exactly what you did sea? 

A The wound  of the forehead 117 s cut down as if •t ,was gouged  

out by an instrument that was curved. It was curved and 164-

&e a grea 

stitches in that forehead woun so as to bring the points 

together.a 

9, The or' nnel tfie wound was 

A Curved, on the des arid down below. 

Q, And how long was that wound? A How long? 

Yes? A Oh, t Wound was th wouncl was about six 

inches long, across t f or'e. he 'ad that way ( Indi cat ing.) 

curved on the sides? 



_ 

Across the -forehead? A Yes . 

Q.vb.s thete any other wound 'on Mr 0CarrollsBt he ad 

that was in any way similar tv.this wound? 

IQ This ,was unique? A s was uniqug. 

Q

 

Was there any other wound on Mr.:Oarr011 s head which 

in your opinion, was caused bY, the butt of a pistol 

MR . FITZGERALD t I obj eot to that que st i on on the 

grourd that it calls for a conclusion, clearly. 

, TEE COURT : I sust am the objection .o t e ques-

tion. 

BY MR. TRAIN: 

Now, the other wounds - in the first place  how 

deep was this wound on tT1P forehead,? A To 'LYE bone 

Q To the bone? A Right down to the bone . 

(I Was that a blow which would have required little 

=oh force a wound which would have required little or much 

force to inflict.? k I don't think there was much force u 

On it. 

• Q Not much. force used on' it A No. 

CI, How about •the_ other wounds? •A The other wounds were 

straight, as if they were done by a straightweapon of same 

kind. 

trounas 

All strai t.? A yes; the soars show the straight 

Till you describe the condition of the little finger 

1 



v. 

of .Mr. Garrolles left hand? s little finger .was 

fractured.' 

Q What ItsCsits appearance on the outside? A Well,it 

had no particular appearance except  t 1t /the bone was frac,-

tured. 

Q The bone was fractured? A The bone was fractured, 

Q, Can you tell howthat was de'? Al couldn t te 

:how; it was done at all. 

Q, Were there ary imprints olows on the flesh of the 

finger? A There was a laceration on the inside, the 

inner aspect of the third phalanx oPpo ate the fr acture 

though it had been gouged out with the nail. or scmething like 

that. It was not cut and was not bleeding. 

Q, Can you state frorn the examination that you made 

of this finger, whether the blow which caused the fracture. 

'Was from" a smooth or a corrugated instrumen 

from an instruraent that had a nail in t A No. 

Q, Canrt tell arything about ? A No sir. The 

abrasion was not made from the blow of the fracture. 

Q, The abrasion was not' A No sir. 

Q What was the abrasion from; could you tellvhiether it 

probably 

was fratn a ring which' was on the finger? couldn't tell. 

Q Might it have been made by a ring on thefinger? 

A -The abrasion was right on the inside there ( ndicating) 2 

the fracture washere Indic at i ng ) • The abrasion was above 



the fracture as thcligh it had been dug out by force. 

Q, If there had been a ring upon that finger and force 

had been applied, to the ring, might it not have caused the 

fracture and, also the.abraSion? A I don t think that would 

have caused tl-c fracture. 

Q, It might have caused, the abrasion? A right have 

caused. the abrasion 

Q, So that, in your opinion, there were two blows  a 

least upon the little finger of that left hand? A No 

donPt think the abrasion was caused by a blow, I say. It 

was causedtby somet-hing as if it was dug out by a finger 

nail. 

Q,• In the removal, possibly, of the „ring? 

•JAR. FITZGERALD obj ec t if your Honor please. 

TIM COURT: Obj ection sustained. 

BY la/ . TRAIN: 

Now, will you descri e this fracture of the ribl 

A It ,was a..fracture of the sixth rib. 

Yes? A It was on the right side. 



Wry, 
- 

u -state how this fracture had been caused? 

Is much force required to fracture 

Q, Could. you tell wia,et was made wi h the foot or 

an instrument held in the hand? A No; I don't think it was. 

There was no sign of any abrasion on the skin.. 

Q, No sign whatever? 

Q, (ontinuing) That would point to force be ing applied_ 

generally'? A I believe there was some blak :arñ blue: 

spot around the rib. 

Q A black and blue snot? Ayes. 

Could the fracture of the rib, and the black and blue 

spot have been caused by a man kneeling upon the chest of IIre 

Carroll? A it might have been. 

Q. Now, these other wounds and contusions at you have 

described, what was  their nature, made by an instrument or 

with a Mall S fistiAWe.11, the contusion of the bone of tke 

hand I suppose 4 must have been made by an instrument. 

Q, By an instrument? A Of some kind. 

Q, Was that on tle same left hand? A Same ieft band, 

Q, Nov', was there much blood upon Mr. 

A. Oh, yes he was full of blood. 

vered with blood satur ated. 



• • " 

you arrived? A- Wo 

Q Had not ben washe.d? A. Not that kn 

And his face was clovered with blood.? 

covered with blood2 and the pillows. 

• 
How long clid you treat Mr. Carroll; not at .tt time 

but how long idyou attend him? A I am attending 

Q When did you allow him  to leave the house firs 

A 'Well, I dangtimaw exactly; I think about the 12th of tide 

The 12th af April? Al tiaras so. 

Q DO: you knOw in point,of fact whether .the iat 

was the first day that he left the hOuSe? 

know; I think that he was out before that. 

-Q, Do you know for what purpose? 

q And will you state *hat mx, Carrolls condit 

as a result of those injuriee that you have describe 

very mach Ahattered. 

MR. FITZGERALD: One now; calling for the 

arroll. There is a distinction be-

tweeV, his plays cal condition after receiving tise blOWS 

Ur, Carrell n tknow rnatitwas before 



he received. them. 

, MR . TRAIN : My question was as a result of the 

blows. 

TIE3 COURT: Mr. Di strict Attorney you •in your open-

ing stated that you would withdraw in substance all 

charges save that of robbery in the first degree:. 

MR. TRAIN: I did not commit iself said if 

the evidence was believed, -the, just should find aver -

diet of Guilty of Robbery in the Riret Degr and I 

would not comment upon the other evidence 

THE COURT: His condition. is only relevit on a charge 

or serious. The prewrit condition cif the defendant 

might be evidence on that head, but only on that 

MR. TRAIN: That is before the jury. 

TEE COURT: Bain view of the fact that there is 

no evidence here as to what his condition was before the 

injury, I think it safer to sust am, the objection. 

BY Mt. TiqA1:11: 

Q, Will you '•state what the condition of Mr. Carr11 is , 

at present as a direct result of those injuries? A Well 

he is very nervous; he is troubled with dizziness, and he is 

erratic a little bit, and hie nervous system is shaken. 

Q, nervous system ie haken? A To a great ex „en 

qfr And etill Under your care? A St ill under 



CROSS-EXATIATION B R. FrIZGERA12): 6 

CL:, Doctor, yoU described the wounds that you found gp 

Mr . arroll"s head, and you spoke paixticularly of o e wound 

that seemed to be different from the others, Will you 'describ 

maut,that wound once more? A That was the wound. on the 

anterior part of the forcbead. 

Q, Just indicate on your own forehead where that 

A Right about there (Indicating) . It was lacerated 

'debressed, and torn in pointst like as if it was scalloped, 

'and conveyed to me the impression of having been ma4e by .a 

curved-handled instrument of some kind. That is all the 

impression it made on me . I couldn't say exactly what instru-

ment it was made by. 

fix them up az best I could to sew them together. So that 

it was not made bY a single stroke, and. i could not possibly 

have been made,• by a straight stick.' 

9, Look at the stick which the District Attorney has. 

-his hand, and observe -p he heavy end of it,and say whether or 

not, in your judgment  a similar wound miit not be made with 

that stick? 

R.  TRAIN: 

wound was made 

I object to that. He can ask if that 



made by a &Lck?. A It might be, if it hit him right here 

( Indicating) 9 it might possibly. 

RE-DIRECT EXAMINATION BY MR. TRAIN: 

Q, It might possibly, but your impression is that it was 

not so made? 

MR. ITZGERALD: I object to his impressions. 

( No ruling.) 

BY MR. TRAIN: 

Q. (1(Handing stick to witness) I ask you, did this, or 

an instrument exactly similar to it  .caum the' wound on the 

head of Mr . Carroll? A As far as my opinion is concerned, 

it did not. 

RE CROSS EXatINATIOi BY MR. .FITZGERALD: 

Q As far es your opinion is concerned, the wound made 

on the forehead was not made by that stick. 

MR. TRAIN: Or a 'ssimilar stick? 

-1_4‘ITZGERAID: Or a similar stick. 

A YeS, 

Q Yet you, Orrore a..oment ago that such a wound could IX 

made liy that stick, did you not?. 

TIE COURT.: The jury he&ed him . 

A Ye04 



FITZSRALD: I tBk him. 

T.COiJR2  Thisno use in repe 

The jury heard it .0 • 

A (Continuing) I did. 

BY HR. FITZCaRALD: 

Q, Then my other question: u were not there 

tine the blow was struck, were you.? A No. 

TI-a COURT: There is no pretence that he 
; 

BY MR. TRAIN: 

In your opinion4 were the blows upon the head 

Carroll made with this stick or a similar instrument A Yes, 

sir. 

Q, And the wound. on the forehead and tYz wounds on the 

head were different in their character. A yes, r; that is 

nr impre se ion. 

'IPRA,NCIS CIABBY called as wi_tnesS on behalf 

of the People, being duly worn, testified as follows: 

DIRECT EX.WINATION BY MR. TRAIN: 

Q, Where do you live'? A 238.6 Broadway. 

Q, And how old. are you  .A Eighteen. 

Do you work any-where at present? A No, sir. 

Q, Where did. you last work?, worked for ti-e Depart-

ment of Pub 1 i c Works. 

Q, ere? A In 95th Street ad North River. 



Q, How long before that had you been work 

Q, VThers A Down in G. R. Blarns„ 26th Street 

Q, And. what bui inessi A Plumbing c9Q`n. 

0 How long have you iown Rober DC? A I 

Q On the 4th of March, were you residing-in the same 

'Were you rooming with him? 

And, how many rooms' did you occupy with him, one 

A I occupied one yoom and he occupiedone. 

They were in the sane house but they were n 

joining? A lib, 

Q So that, you were not his roomrma e 

sleep in the sane room with him? 

Where did you 3Ave9 2386-Brbadw 

that is MY halPe addre'0s. 

Your home address? 

Q 'Where your Xa..ther. andmother live? 

And, you were living where? A With Mr. DeC'am 



the sane house. 

With. DeCantp? A At 78th Street and Amsterdam Avenue. 

Has that a number of any sort? A Ye s „ 

Q, 204 what? -A 78th Street. 

Q, West 78th Street A res, sir . 

Q, How long. have you known the defendant t the bar, 

So you have laiown him longer than you have known lie-

Camp? A Yes, sir. 

Q, And. how did you become acquainted with tle defendant? 

A With Mr. Huns aker ? 

Q, Yes A Through his step son, 

Q, 'What is his name? A jim Shannon. 

at have 

been your relations with the defendant during that time? 

A I have met him at his house:; I went up his house at 

dinner one evening', and have been in the poolroom with hi 

Q, Been to his place of business in the poolroom? 

A Yes. 

Q Was Shannon a',t his house at dinner? A Yes. 

Q, /Tow, 'where was the defendant. living that time 

A 89th Street and Columbus 



A Now 9id y (13. meet DeCamp and ti  

in their poolroam p 

A About thr 

in your party? 

De.C"mp and, yaw:se ? A Yes. 

Q, There did. you go? 

Street and. Columbus •Avenue, 

Q, Was that a quick--lunch p lce? A Ye s, s ir. 

down 80th Street, I with 11r.. llunsaker and De Camp, to some 



+rua 

A In the Hartford lunch room, 81st Street 

" and Amsterdam .Avenue--. 

Q, Were you sitting at a t able when he cme in? 

He was in therf when we got there . 

•Q, He was in there sitting down? A res. 

Q And til'en -did you all go in ard' sit at t le saze 

gu in front of _the—b ar and it se ems lar . Carroll Was 

conversing about an election with Jim Mahon 'a .man that 

was in- there.   

Divent, tally 

something t o dr ink? .A. No , 

a table and have 

Q, Did  you sitown at all? A No 

Q, Did Carroll ask you to go anywhere your party? 

Q, Where did-- he ask you 

drink  

Q. And did you go out? A Yes I sir . 

Q, And the party then consisted of whom; Carrc 

se lf De Camp and Hunsakerl. A And Jimmie ha.hon 

Q, Who 1e ?- He owns a boarding house.-. 

4 He was in this A Hartford lunch room. 



Q And you five went where? A Tb 83rd. Street an 

Columbus Avenues to the Tingswell%s Ca.fd, but the place wa,s 

olosed zi.d when we couldn t get in there 9 we througi u 

83rd Street to Cblumbus Avenue and. down to Eddie 'Bowen:-

smithos 

Q, Was that open. or clo sed? A That was closed. 

Q. Then where did, you go? A Then we went up in 

nelly!s. 

Q, Was this other man still with you? A No; he- left 

us at 83rd Street and Columbus Avenue . 

Q, And you finally got to Kelly s? A 

Q, Did y,ou° go there, ani have drink? A Yes---i 

Q And how long did you stay? A About ip.lf _an hour 

Q„ And. then you four went where? AThen.frHuker 

suggested that we play a me of billiards down at his pace, 

and we all went down there. 

Q, Who was there when you got there-? - me colored__ 

porter he had there. 

Q, A colored porter? A Yes; he was sitting on the table 

when I wentiff. '—

Who opened the door? 'A Mr. RUMS ker. 

Q Did you see him open. it .with a key? A Ye s . 

Q, kid. then what happened,. after you got into the 

poolroom? A, The four ofus shot agane pool. 



A Three. 

(4, And. ti-En what happened? A At t end of the 

games I was the only one playing_ with Mr , Carroll. 

Q; Do you know, wlien the others dr oppOd.' au_ A, Two in 

the center of the first game. 

(I. And. you firished three games in all with Mr .Carroll? 

A lire s 2 

Q And in the meantime, what had the defendant done if 

anything? A He was  talking to Mr „ DeCamp. 

Q, Where? A _Right by the cigar counter. 

Did you hear anything that he said? A No, ir. 

Q, "Where was the colored raan A The coloredman was 

talking with them, I believe. 

Q, Then what happened.? A Thdn they' suggested thd, we 

go out, 

Q, Who sugge sted? A Mr . Hunsaker, and Robert De Camp.. 

Q, What did Hunsaker say? A. He said, "Vie hadbetter 

go out; we have plegr d enough pool" he s id. 

To all in the pool 

And then at happened? A 1,7e all 17 lked out 

Q„ Who teat out fir. t?  Mr Carroll. 

Had Mr., Carroll. said anything before he went ow 



.. 

A He bid us al.1 goodnight* 

Q, Did he do 1l3rt1ing?8, A He paid for two 

I be,lieve 

Q, Who did he pay? A Mr Hunsaker. 

Q, Then he said good, night? A Ye 8, Sit' . 

Q Now- did the others go out with him?.. A IT 

Q How much ahead of you was he? A A,bo t fifteen or 

twenty feet . 

Q, How far down the street was Carroll when the next .._ 

person from the billiard parlor st art.ed up the steps do y tr: 

remember? A No) sir p 

,' Q, Do you rememper whet:ter any of you vai. up the steps 

with him? A 1To;* 

DeCamp d r-jselfz, 

walked up. 

' The three, -- Mr Hunsaker 

:was in the pool parlor when Mr. Carron 

Q You are sur of that?. AY es, _s 

Q, And then who :was the neXt person, 

-De Camp. 

Q, De Ctinp was the next man? A Yes, 

Q, Who went then? A Then Mr.* Ifurisaker and myself walk—

ed out, 

Q Did you go together oi  did you follow or precede. 

Lin aker ? A Well,, I we it by mySelf'7 and Hunsaker caught 

to me before I got the corner. 

u went by yourself and. Ifr. Hunsaker overtook you 

theat  corner? A Y s sir. 
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A Lfl you went out the door:, 'how far up the steps was 

_DeCamp? A I couldn't 8ee DeCaMp when I got to the top of 

You couildn't see DeCamp? A No, 

the steps. 

Could you see anybody when you got to the_t 

the steps? A No, s,ir 

Q What did you. do? A I walked up to the corner'. 

I looked up the avenue, I didn't see nebody' „ and I walked 

ti the 79th Street corner, and I- seen Mr . DeCamp and 

Carroll walking together. 

Q Wait a minute; how far way were tbey wben you got to 

the corner? A About 125 feet. 

Q, About 125 feet? A res. 

Q, Were they walking away from. You?. A Yes, sir. 

Q Could you tell w_hethe_r• DeGamp or Mr. Carroll 

was the nearer of -41:e two to you; could you tell which V' 

nearer to you? A No, sir. 

Q, Could you tell whether they were Walking together 

or one behind.the other, or how? A They were walking side„ 

by side; I don't know which, one was firs 

Q. How long did you me them walking side 

A About two mconds. 

Q What happened then? A Then Mr. DeCamp knocked itjr 

Carroll s hat off' I seen it fall off and he hit 

with something n the 

tem 
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Q, Did you me what Carroll did? A, Yr . Carroll w 

around In the air; he turned around, as if he'vra,s going tq 
et 

fall; and. DeCamp had. hold of him by. the c liar while hw ,was 

hitting him. 

Q, Did. he hit him more than once? 

eight times, I should judge. 

Did you see what he hit him with? A 17o 

cou3dn't see. 

A Hit him about. 

sir; 

Q, (Sanding stick to witness) Did. you ever see this, 

instruments here? A Yes., sir. 

Q, where? A T.Po at 79th Street and tighth Avenue. 

Q, Before or after the assault? A After the assault. 

Q, Now, while DeCamp was hitting Carroll; . did you se 

the defendant Itunsaker? A. Ito more seeing him 

corner --

FITZGEB.ALD: One moment • 

That is not re sponsive 

-rtrling 

BY R. RATE": 

Q, Did. you See im? A Te Sir. He was right beside 

Q, Beside you? A Ye s 

d'yOu see Where ,e cavi.e from? A Came from in 



- 

Q You don tkilQW hOW f ar behind y 

s ir 

And you observed that he was beside yoil 

moment that DeCartro was strikinir{Jarroll? A YeS. 

Q, Now, did you see the defendant do anything? 

Carroll?' 

Q, No the defendant? 

BY THE COURT (Interposing): 

Q, Hun s aker ? A Huns aker ? 

/1110 TRAIN: 

Hunsaker0 That did. he do? A He ran right from the . • 

confer lbefore Ca-rroll. 

Q Did 'he sr anything before he started? A io, sir. 

Q, Did. he run all the way? A Yes. 
1 

Q, How far did he- get? A He came up in about five 

feet of them, and pulled soMething out of his back pocke 

and hit Mr Carroll on the h 

Q, Did you see what happened 

roll immedi ate 1;,/ fell . 

Q, Did you' see tlmlwhat the 

did to him? A No sir. 

Q, Why not ? A I turned around and ran as 

over in Ifanhattan. Square Park. 

lt.youw was Mr. Carroll falling? A Yes, 

defendant and.. DeCamp 

could 
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gow, caln you tell what it was that Hunsaker 

Carroll with? A I coulart 'tell no 9i 9 

Q Had. you seen any' thing in the hands of tie •defendant 

earlier in the evening? - sir 

out of his ease. 

Q, When? A Early in the evening. 

hit 

saw him gethis 

There? A Down in his pool parlor. 

Was that, after you had all returned to the 'pool 

parlor? A No, sir; before it. 

Q. Before you went out? A Yes 

Q, Before you met Carroll 9 you saw ShailhOn. t 

tol out of -his pistol case? A Tesl. sir* , 

Q. Where was it. that he, got it? A Out 

Q And describe the pistol? 

gun. • 

S p s-

tkE cigar case. 

A It was a blue steel - 

Q, That iici of a handle? A It was .bone; it was 

black h-andle, 

Q. Did. you see 'Where he put it  A Pit it in hi s. back 

pocket. 

COURT: Who • is this? 

lEa. TRAtT .The defendant 

'2YTF C.OURT : 

7 
Q. Who did.? A . Trunsaker. 

Q, 4a. • t EW from his back pocket that you saivhinta 
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, 

something with-Ithich he hit Cart011? 

9, Did. 'ro-ti see how many blows he gave Carroll" 
0 

all I saw. 

Did you see how far through the air his arm moved in 

giving the blow? k A He had. a full swing on his arm when. 

he hit Mr. Carroll. 

Q, Did you see where he started tie blow from? A Star 

ed it from his shoulder. 

Q, Up here (Indicating)? A res, 

Q And. then you ran? A Ye s sir . 

Q, How far did you run? A I ran over to 81st Street 

and Eighth Avenue 

Q, When did you stop running? got to 

the corner looked around to se& if I could see alaybod,y 

coke; ard I saw someone coming through the park Which I 

thought was a policeman. 

Q, That did you do? A I stood. 

A As soon 

Q, Did this man approachT 

front f me. 

Q, It turned -out that it was Mr. Hunsa.ker? 

Q, Did he say anything to you? A No, 

Q Did you aty •anyth.ing to him? A No, sir. 

That did. he do? Be was talkin 

don't lsmow just what he. Sid. 

You t remember? 

Mr. Huneaker came up 
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Q Then did anyone else come up to that place? A ess 

QWh A. Mr.. De Carip , 

Q, How long after Hun saker arrired did, De Camp rra.e9 

A About—a minute I should, judge Or two minute, s after. 

Q, How long do you 'call a minute; can you tell? A About 

two minutes. 

Q, Hadn t you been waiting there with Hunsaker? 

Q, And. Ilt..,Carrip came up? A Te s, sir. 

Q, And. who was 

A DeCampe 

That did. he say? A DeCamp was the first one .to aty 

anything about the c ase 

Q Well, apart from the case, who:vas the first one 

of tIE three. to make any remark, that you remember? A DeCamp. 

the first person ;um to say. anythi 

Q, ',What did he say?. A He spoke to me 'about what he 

got, and showed me what he got.. 

BY TIM COURT: 

(1 That did. he say? 

BY 

A The j ewe lry . 

Re showedyou the jewelry? A Showing it to me 

• he said., his i what X got" 

ct De Camp zaid that? Ales, s 

Q ; Now, what did. he show you? Look at the artcles on 

this table an see if there is iything there that DeCtunp 
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showed you ( Indicating, People Eichibits Nos. 1 to 6 inclu-

sitre).. A DeCamp Showed me all but that ring 

'People ''S Exhibit No. 1) . 

Q, All but that ring? 

Q, Showed you the pencil and the two cuff buttons? 

ncli cat ixig 

••••• 

A Yes, sir. 

Q, The watch aid o7c,ain? A Yes, sir. 

Q, But it did not show you the ring? A 

Q, Now; Hunsaker was there? A Ye s 2 sir. 

Q What did. Debbnp say besides saying "This is w 

got"? -A That all he said to my knowledge.. 

Did he say anything about a ring? A.No, sr. 

Did. the defendant say anything?- A Hunsaker ? 

Yes . A Hunsaker pulled the ring out and showed Me 

the ring. 

Q, Hunsaker pulled a ring out and showed 't to you? 

A Yes, 

Q, thi:t (showing People s Exhibit -fo. the ring? 

Ayes, sir. 

Q, Was it in that condition when he showed it to. you.? 

A yes. 

Q, That did Hansaker say about the ring when he pulled it. 

out of his nocket? A Ile, had the middle stone, the middle. 

t ring. 



Q, What did ie— say ? A He said he wted that midd 

diamond forhis wife saki DeCamp could have the rest 2, bu 

wanted half of what the rest of the jewelry' was worth. 

Q, WhB,t did Hunsaker do with the ring that he took 

of is pocket? A %aye it to DeCamp. 

Handedit to DeCaip in your presence? 

Was the_stone in it then? 'A N 

Did you see the stone? A No, si 

You dix1t't see it at all? A No sir. 

id to DeCamp, what, about dividing the 

A He wanted half of what they were 

arrangements to meet DeCamp 

THE COURT: State what he said. 

BY IR. TRAIN: 

Q, 'Mat did he say? A lier; said he want, 

what the rest f the jewelry was worth. 

Yes; well, what did he say about meeting DeCamp, 

selling thp jewelry if anything ? A He said he wanted 

half of what they were worth; I dnt ko.w what else he 

that is all I heard. 

Did you say anythin 

Q, Mat did .DeCar 'lp ciO with the- jewelry? A ,DeCnp 

in his Pocket, 



A We all walked do 

Q Went through? A Through 76th Street towards 

Columbus Avenue on the north side of 76th Street. 

A And going through the block DeCamp: 

pulled a gun out and tkreatened to shoot me if opened 

mouth, or went away from him, 

.Go on; did Hunsaker say anything ±rom the time that h 

pulled tke ring out up to that minute? Only making 

arrangements where he was going td meet L-. DeCap in the 

FITZGRRALD: T ask tic.a 

Tim COURT: Strike it out. 

HT nR. TRAIX: 

q What did tke •defendant say 

that be stricken out. 

'neeting DeCamp? 

Well, why don't you because you don't remeffber? 

0 Where did you separate? A. 76th Street and Columbus 

Avenue. 

q 'Where to: A 



-that corner 40, 

° g, Did he s 4r, Where he was gog?' A Said, lie was going 

home. 

station 

Q, 

first. 

And. you went home with DeCaMp? A Yes 2 sir . 

Now where did you next we Hunsaker? A In he i 

house at 68th Street, 

After you were arrested? A Yes7 

Q. You were arrested. first? A Ye 's, 

Did you we him before lai.s arrest,, or.ter  his 

arrest? You had all been arrested before he was arrested? 

A I met him. 

Q, Did. he come to see you? A Yes'. 

Q, You Tivere arrested? A Yes and he was going to be 

arrested, he Was tk;-en by a police-Lan., 

lie-- was in custody but had..not been arraigned when 

you saw him? A No, sir. 

When were you arrested? A. T don"t Icaow just what 

dateit 

Q, Was it the following :morning? A e 
7 

sir. 

Q, A . the s tee time thteCrpw.sarrested? A Yes. 

; There., in your room? A In 68th Stree 

Ws anyone with you when you were arrested? A peCamp 



De damp' and alabby? A Coleman 81111. De Camp. 

Q, Did the officer arrest b th. you—and DeCamp, or hd 

you been salewhere with •Coleman? A ,00:1e.T.Mal cae up to 

DeCaanprs house in the morning are. got De attlip out  and then 

sent back word by Will Skoog that he wanted. to see: me down-

stairs0 

iwiiédiate3y went down and he told me nat the Capta,in 

waited to see me So I walked down with him. 

Q, Who told you that? A John Coleman. 

Q, Then you vert up with Deaamp to the station house? 

A Yes, sir. 

Q, And were locked up? A Yes ; Sir a 

Q, And. how long after that or before that, 

before you were locked ups, did. you see Itunsaker ; or was it 

ter you were locked up? A Nol sir; before we were locked 

Where w-aa it? A About twenty minutes before we 

were looked up. 

Q, And dicL.n you have .any tadk with Iiunsaker? A 

sir. P. 

•Q Then yo. and he were arraigned were you no 

fore the Magistrate? A Tes. 
Q, Aid DeCamp also? A Yes. 
Q, And Timis Shannon -- was Shannon arraigned at the 

same time? A I don't remember. 
-Dzi- you remember when he was brought do you ]mow 

who Shannon is? A Yes. 
Q, Who is he? A iiunsaker s step don. 
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'What was the• first time you had any talk with Hunsaker?. 

A When Igot arrested and while in the-jJail.-

While you were in jail? A' Yes r. 

Q Roc many days after- youLimne_arres, d? He-was ,alking 

_to me out loud after he was locked up. 

Q, On the first day?, A Yes -

c), Vhile he as in the cell? A Yes. 

q Were you in the next cell from him, or in the 

A 7:fo,sir, I ,as three or four cells away fro* him. 

q Did he sp.;i1<- to you? A Yes. 

Q, What did he saY? A He told me to never mind-, that we 

ould all get out. 

I s that all he said? A Yes. 

Did •you say anyth4ne A N 

When dill you next see him to an, talk with hini 

A Going down to 54th street 
. . 

tWP morn inns erward S. 

Q, , How were you going . A Ma ,he Datr 1 wagon. 

Q You went down in the at.ro _vagon? A Yes -

Q And 11/34 Was, in t):Le wagon. A Tohn Coleman, some 

that was.in'the back; I don know his name. 

Aad De Oaqp was bt A le 

And this defenlIaa, 

0, And your elf, A Ye 

oUnsaker? , sir. 

ft And .:you say you had sons alk with'the defendant 
'talk with .T.Tunsaker? A Nolsir. 

Q Where was the first place you ad any talk with h 
A. Ii 544-h Street. 



Q.bten :Feu vere. 1.5t out for exercise? A Yes. 

Q Mat taik did you have wd,-1,11 him there? A7*112 he 

prmised to give rie ajob get zuB ib,. a vn 4.9 

and give LA a.oertain aaount of mon*. if I fou4him  Out 

of the case and say that he had nothing to d..tith it. 

R. FI1ZGERATD: I object to this te-otimolly unless 

it states the conversation "A cart unt of morey 

is very lincertain. 

HE COURT' Yes, I w.li strikebec la.&• he 

lias stated a conclusion, his opinion of w a., was s 

He nay state what was sa dI words. If 

not the words, then his best reoolleo 

BY ",}7%. TRACT: 

q Give the tmrds that Runsaker tse you can remaber. . . . 
, 

thee A Fe told Me that I would never have to work as long as 

lived, if X did what was right •w1h him in getting him ou 

aid state that he lad nothing whatsoever to do with 

Q Vhat did you say to that? 

go to hin abou, he o e at all. 

Did he sgy how rauob money he wou 3ii give you? 

told him I wouidn 

many 4- aft(;:r r-)u were 'rested, was this 

A Abdut five days. 

rou have not hr talk or. only that one? 



A. When Vie wotd have or mo.als 

ease* 

70..d he ever after that Liaake any other offer toyou? 

Yes 

Q, • When? A A fei days Ster that he wanted-to do the -

same thing over again . He was always. pickth. me to say 

he had iiot,h!ng to do with it, and to put De Camp. down for the, 

who le thing 

Fiahy times did he 2ake that -prop° on? A. Twice.- • 

Q Twice in all? A Yes. 

Q, And ft r second time'he prop it  he baye 

any more oonversati On pith :fat Omit Lt?'  A To, sir. 

Q, And have zro.0 had any talk Wth hii since that time 

bout this or any other bet?su  • sir. . 

o yolk,: remember when- rou were arraigned before. 

trate Mayo? A sir. 

Q, „ere :you di s.oberged? 4. 0 s.i. 

i7L17.17.1774.17attla: One. n:o.zaf;:nt , f your . Honor please. 

-Does he. named:#(01', 14 her.t1.0 •ras arràiied or discharged? 

isa ' rA'e'folgtloue. 

Efig C0.17.1T t z..r our mo iOn ' 

TA* PI9.77,V;.R.;.0 T object to the que.s on on the 

'wad tilat it not. specific. 
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--ou re es'qber then you and De Cam and Plinsal--

arraigned before agist.. a., 7,Tayo 1 on a charge. -radrii; out 

.of this robb'ery? Yes.•

 

ITreret you discharged by aiistrate-Ma sir. 

You were hid? A ...e s sir . 

Q, For the GrandJury? A Yes. 

Were you indicted; are u und 

robbery? No:sir, I don't think s 

n.d.ic aent. or this 

tdten w-re - discharged? A was discharged.by the 

Grand jury. 

Q. When; how long ago? A. About a week -ago. 

BY TIE •COURT: 

Q, Do you reaeribe the sir 

BY 7!9.1.. 

You were in .tht -drabs d on a certain dar you were 

rt nor, prior to this as.04111± and prior to the  time that 

ru ea! abouti do you re*- am.r c''Lvrsation which took 

p3ao in the 70 esen e ty!idart arap and 

r. Carro1,ao to. s Sergeant of °lice? 

.7,)e Oarrui ten, ::n.a,„Le sf;a. ,emen. ,1.1 116 'i7as Sergeant 



Policksa. but-

skat it was notthat ±7 A =vo. 

You did ntict hear that stateoleut made 

110UW: 7ou 1-411 strika out all that He 

did not hear that statellen , made Of eurs ,ning 

D .Carp said out side wou adnot be eoietit here . 

Te -al 1 I su wend here 

The Court admonished the jury act:: ordanc e -,71th 

peoti on 415 of the Code of Criminal tocedurs. 

Re0 S S to 2.05 p 



"R* MLITT: 

.T.114 COURT: 

Thu may proceed, en 1e1en• 

I b.ave• finished withle Witne s s 

(ou had not1) i Shed before xrec 

DIRECT .TOLAITT.747.'I ON -COIITITT.T.F,D 

BY, MR. TRAIT: 

the first th:Ing that •awakened 

ttorninc? A. 1r. De Camp waked. ne up. 

Mr. De Camp T:roke you up? A Yes, sir , 

Arid then you went 4ownstairs? A I 

Stayed up stairs until I 

Sow, trhileyou 

that I Sh0t7 you? A. S 

Q, Did you artho. any 

it Yes7 sir • 

Wait a raok*nt-

---te CamPl $ house tha 

Vhereabcats in thn 

:7°12 dres 

e this object 

in• evidence here? 

aannon cane 

Le came into ny room. 



were in the roc 

ad you asked Shannon to come there? A 

Q, Did you have some talk-together? 

became of the jewelry.? A Ur * 

4 What dio he give to him? 

Camp gave it to 

Ede lry 

Q, Din  t jou e• him give him the: wat h? 

q You saw him that? R, 

Q, The se two cuff buttons ( show 

Q, Or the e ,one . A 

*Bwt. these objeots that you Irientioned 

• men ti tined.). :7612 -sr were 'ver br De Camp to the son -in -

the defend ant? - A Ye el V.. 

Did • .811ennon. 

house I.) ef ore? 

A I met him casua. 



.apIened to go there 

that morning? A Wols 

Had De Camp:Aeon with you fraft th 

at roam 

home that ngit until the tficwtent that Shannon e t,.7,red ,ne room?. 

A YesIsir. 

41 Had 71, Camp gone out at all? A !Tot to r 7mowieqge, 

no sir. 

you know, there wa no ;:p. ero our se -o „vie en 

Camp and Shannon until Shannon arrived on that morn:. 

Q "Did you sae what Rhanton did With / Put it in his 

pocket. 

Q And then -where did he go? A Ha rent 

Do you knau ,,,here he ,:oent, af your own knowledge? A 

Q, Mat vtas the next thin:- that'haR9ene A Then De 

amp went downstairs. 

oog came u stalrs 

and i4kt ps, that Mt. Coleman want.egl to ee me. 

He was. a detectige? A Tt:srG 

Irrml Vent downatair S ? A Y(-

.3 COURT t Vie haIre, be n over that • 
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Aid you .71.1.eiTe taken to th station house. A Yes, sir. 

Q tow did ypti see tb,4 --jury acin at all? A Tao; sir. 

He you seen that r5.n up to the moment, 11 

r3.ow? A Yes. 

Q., Where? A. One of the Di stri ,„ Attorney's . en showed it 

to 11G* 

CROSS 17r.,AYTIVI.-**1 BY iB PITZGIMALD: 

q How old are you? A Eighteen years. 

q Mien I7ere you eighteen years old? Seventh of la 

December. 

Q, rhere do you live? A 2385 Broadway. 

Q, Kew: what street is that? Near 87.th Street, 

g, Have you a father and mother? A Yesir. 

Q, Both livuag .4 Yes, 

Ito they live there? A -.Ths,sir. 

Q, How 1.orig have they both ftred there? A About four 

years. 

How long have you lived there?. A About four years. 

Q - Have you ived ittb. them. - all the time that they have 

there? - st sir 

1.711.an d.d rou o to 1ve the- re? A About four ye ars-, 

.ago4 dOnl 7<liqc 

the pas four 41,114. L ed ere inuou L 1T 

r 



, TZ,ou lived 'with. D@ amp 2 clia you not? A Ye s 2 Ar 

1)1d you live a year vith De aril)? A io,siro. 

arre-

0, Hon' long have you 7-nol.rin De • Catip'? A 4bc two eeks 

before t.his thi.ne happened. 

Q where d you role e t him'? A In -15r unsaer s pool 

pax ler 

0,, Did you go to live with him theu. al..tt er that.. A I went 
t 

to hi s house to staSri with hi:rn .1:pr a few days yes, sir. 

Q, On the night that MY,. o,,U T.as as saiated and robb 

You vent t o De Cerap s :17912: 1101; ?A _es, sir. 

vrae re was that house? A I believe ±t is 2 or 4 West 78th 

Street; I dont t 7.!_now the exact nuri,ber 

Did, you go tlierre with your father consent and your • 

Drdn t yOtttell tap:Mot-1y you•- were n•'there? 

A No , sir 

Did your 'rather or iatyther uo here you were A No, 

3 ir • 

(), How lork..t have :tr(ro, e Ca . 

A About 4;,...T ar,F:, • 

lie Pr- cAieo tory? 



of the assail lt? 

S 1 sir. 

•  

Q, How -61.any Alms did De Calp occupy? A lieve it 

eight. 

Q, How many people live in the flat? A • with myself 

three. 

g, You ,-,erf- the tiLird. one? A. Yes). .5.17r • 

'here was your *am room? A It was on th west side 

of the house with a window in the rard. 

Was it a front roOrii1- - a side room. 

"gas it the room next to the L int room? A ., 

-!..t the room next to that?" A. .1 believe was. 

Yes; the third room from *4.14..efront? A _es sir. 

And rihere was Dc Car_pl room? A 7.7.1ae second roc from 

the -.front. 

Q, In the baOk parlor? A I, d.on, t understand 

Was there a -door openin rori s uur . room into De Gamp 

A ar. 

• Q. Was there a door qiin from Dc Camp's roorii into the 

nor or front 'oo? A 

Q, Who V Li Ititth,:n CI at)? other. 

It t es was ri e ri 



hand side of his room. as you go in. 

0, Mat time was it when you rent in that; mornings, 'thefl 

mornIng of this, assault? A I couldn't- tell you just what 

time I went in. 

Q. Was it day licht ? A rfo Jr, 

Q, Was it -srery late? don'tjust couldn't ell , 

remember. . 

Q, y can't you tell? A Because I -f orge 

long ago.. 

Q, So long ago? A Yes, s,ir. 

You have forgotten? A YeS 

How, yon happen to .fart? A I couldn tell you. 

And. c an, t you -11917 rerjember t ? A ITO, sir. 

Can you 7et within Pour hour vi' A Yes. r 

If you took a guess? A 1es4s,.,r 

Qi Hot are you on guess& are a goodguesser? 

3bjeoted ObP'oti'onT--sus ai ed. 

Q,' Have you done any gueSSinc l No, sir.tEr 

CI That Iagi strata sent yoU, to the -otec o 

ER.., MATH Objeoted t o . 

I „VIT. ZG 3AW want to .te st his memo 3r. 

TH3 COURT1 What 1- is that the • question?' 



PI ZGPARALT): 

TIM CO ITZT : Object -1o" rt  overruled 

A Cornell, Y. believe. 

By MR. PITZRERAID: 

-what Court? A 54th Street Court 

Q.7r1ie n you first went to live 'with .1)60"Viarlp., Ud you pocUPy: 

se-oarte ro °fa? A Yes, sir. 

And continued to occupy a separate roo Yes  ir. 

Q, All the tiie you e with him? hi Yes. 

And what floor did De Camp live on? .k The 

f i or 

HOW rnal3y -flights. up? A Four f 11  

•d he have a night key? 

e did not have to awal.-en 

as she awakened -ahem you 'gent 

ltnorr of; I idn' t see her 

ting)? 

her  you 7e:.11t3Kto bod? A, Yeo 

Will you svear that you did 

A Mien? 

Be ore you went to bed. 

Yes. 

.11 

~:r "1,-717 • .• • 

?Arc tf; 

d:k •o eay 

Id 

sir 

sir, not. as 

i c indic a" • 

$j Avenue and r/9th Street. 
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DidnIt you see it in the room? A, lolsir. 

YOU =lc swear-you didn't see it it the room? 

Yes str-

Vho had it on 8th Avenue? A De Ca4p 

That was he doing with it on 8th Avenue? 

doing nothing with it. 

Q Carrying it in his hand? A No,sir.. 

Was it on the street? A In his pocket. 

Q, In his Docket? A Yes,sir. 

Did you wlk with him on 8th Avenue? A Yes 

And. you went directly home Vith hi Yes,sir. 

Did you see him throw the stick away? A No,si 

Q Did you tell him to throw it Amu A. 

Q, And,you did not Fee it ihI 

8th Avenue? A No sir. 
r't 

Q And you didiveee it 

after you 

house? A Yes1 sir. 

You didn't sejjIn his house? A Yes,sir. 

Q When? A I seen it in 1U.. house when.. he' 

---- a boo..-c s 

Before or (after he went there -A After he went 

theret when he got up ;he 21,3t morkin.;. 

rhen he up next raornnv 4 Yes sir 

And you tounc1. i, on the floor then and saw that stick 

(indicating) in De Cam s Dossessinn, and in his house, did 

you not? 



4. How many times Aid you -see that stick? A Onbe 

knouledge. 

cl And when was that once? A Men he threw it behirid 

the book-case. 

Q, Why,didn't you See it on 8th Arehu0 A In his house -

'only saw it on e. 

Q, Where was the book-case? A  1ght 

the door. 

How large a book-case is 

11R„ TRAI/' Oh, I object to th±s as-iTra 

THE COURT: I wilLsustain the objection 

RITZGNRAID: EicoePtio4. 

q Is there more than one book-case there? 

THR. Objected 

1W711 COURT: He may anser that. 

A Only cne, 

BY IR. FITZGRRAID: 

Q How long have youholmShannon? A For the 

.past two years, guess. 

Q Does lelike in that'neighbor cod? A Yes, sir. 

Q Was he a friend of yours? A -N t in articular; 

just kxiowlifri i0 speak tO 

Q, Vfea ou ir14. naoj. hi 

4' not t A id 

I could 4,e11 you. 

know .how he took m at all. 
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s.e 

Who is Eddie Bowersmith, or Browersmith? 
. tl 

per on 80th and Gist atr66t$1 and Columbus Avenu6. 

Q Is he a friend of yours? A NO sir 

A A saloon -

Q You have been in this pool roam: before tbat night? 

A re s sir. 

Vill you describe the pool- room; WI;iat kind 

looking place is it? A It is a cellar that ha $ four pool-

tables in it; there is One room for four ,and. there is four 
- four 

racks for cues, and .there •isatt.More. racks for pools; and 

there is a stairs at the bac of the place and at the front 

of the place. 

Anzth4mg else in there? A That is all. 

Q You spoke of aogr counter? A YesIsir. 

)here is that cigar counter? 

beside tbe window as you go in. 

That is right . 

Q At wh/oh table were you playing? A The firs 

table. 

R.ght near the cigar counter? ves•sir. 

Q Is it a very roomy place? There is quite a 

little room of it., yes. 

cl There is room for four tables? A Ys,sir. 

Q an your direct examination you stated that, while 

you were in I:Camel:les, Hunsaker suggested that they 

go out and play' billiards?  A Yes sir. 



Q, D6n' t you want to char :1*t testimony? A No sir 

Tere there any billiard tables olo'IM there.? A iTo 

Hunsaker ra1d ar. ter you were playing foT some time in the pool 

rooM A Ye s s . 

Q, -- that "We kzarm had be t.t6.,,x go out ,iave had pool 

enough, have played enough .6 A Yes, sir. 

Didn't you also say that he was not playing pool 

A I did -- he played pool at the .firs part;-  when 

he first went in there he played ,a half a game, and, then quit 

-(1 How long vie re you in this. place altogether? A About 

three, quarters of an hour. 

Well,. when the time came t separate, what did yu 

do? A I.went out, 

A' . Htneaker. 

Qs, And wh011i ease? A And a colo-ed fellcw he had there. 

Inien you we rat out,did Jo u. close ,he do o,. A Ao 

sir; Huneaker was osing it was ioc1dng it. 

Q, Who Tittut., owt 1rst? You or sunsaker? A I did. 

her  Was Th'Camp? A Dc Cariap had already gone out. 

3,1.0c td VrrU. 



Did he tell you to wait for him? A 

Did he tell you that he was coing to injure 

anything, to him? 

YR. TRAIN: Objected to, as tlui tmess has, 

stated that he said noth±i 

iR 717TZGITRAID: That was when he waS going 0 

• _ER COURT: He may answer 

A. That is that? 

BY MR. FITZGERAID: 

Read the cuestion. ( The Stenotr pher 

nR. TFAIN: Objeo1ed to inless the time.and place 

are specified in the q -

V..4., COUR?: He may answer. 

MR.  FITZGXRALD: At any tite dtlring the evening. 

Hoc," deep dorm is that 

.00uldn' t just• tell yOu. 

There are stair 

liar? A Yes sa„1-;* 

fzcPncled 



. streeti came up on ,Oolumbus Avenue., wUat did 

A" 1 looked up and, down the Avenue, amt.Oauldn 
r 

and I walked to the corner. 

Thu walkea- where? A 

How far are the steps or the entrance to this ..pool-room,., 

from 79th Street? A About 25 foot0 

Q When you went down to the corner, then that took place? 

A I saw Mr. Carroll get assaulted. 

at did you see? A I sac his hat fall off, and 

r. e Camp hit him on top of the head,. aboitt eight times, .1 

You saw Dc Camp hit him on tohead? A
  

maily times did you  see Winsaker bit him? A 

Did nsaker came up the same steps you did? 

came up on the strckt the ..a.me way you d 

And past:0d you by.. 

Q. And rrent up and a 

Mdd 



' 

'Whereabowhe at the corner was he stana:im a 

t on the corner of the dry goods •tore. 

And hor fa>, avfay ere De Camp --and Mr* (.a.rrol.1.. A Abou.t., 

Hour do you estiiaate the 125 feet? .A About that, 

Q, Why do you say about that? A Beu se t looked to be 

nietnT t Hunsaker tell you to. Itatt a -minute? 

Didn't he s2c: you, nmati Lsgpin on here?" 

He went up to where thls quarrel was going o 

c, And put his hand here? 

Q .TOV LO did he keep i 1.1here. A 

About a second? a ee, eir 

The,n he straelt? A•Tust time 

renesber a1dng her in the 

Oourt ? A 

D&3t t you ',thai her at that ti 



T-7-4( • F4CiS, 
_ 

nothing to do with the matter Whatever? A Ro, sir 

UR, TRAM when was this? 

MR. PITZGw.RALD: In the 

TRAIT: But when? 

NR. I r71GRRALb: At the timr- of the arr 

0 You never did? A No 

Did joi4 have any other eonveration .th• ier? 

De Kamp walking with Carro 

you- whn u saw them walking? 

walking when I aw theme 

Q, Did you or ci..td yo not see them walking? 

them at the time valkin two or three feet° 

walk to no extent. 

Ow *Par about did you see th walkin 

Yes sirs 

Q Did you oottnt the steps? 

q Is that a guess'? A 

O27 ?L! hany 1110ws Aid 

pa,seed bY •th,,7; Corner? 



Two? A .Y 

unsaker ran between you and tha. a two ..men did he 

net? A  

qe dint int orf ere-with your erptionof ti-e two 

men did he'  A - I don' t understand it 

Q, He idre t get between ir-cur eyes and ne-Se ien, did 

at any time? A I don t tb.croushly unders question 

IQ, What in th,z clue sti on don't, you unde:rstand , A Ge tti g 

ttre...en my eyes . and these tzL, o men. 

Q. Ydu don" t under stancl. what that mean s? 

TRAIFf 014 epted 

A o, sir. 

MR. -TRAIN : Tait a minute* 

P.5R. FITZGERALD : I will isr to e it clear to you 

if :you don' t - 

.11L9 COURT: Proceed.* • 

BY 1:71R FITZGMAM: 

Q, Ii not r. }!ws.acer n runngfrom you towards De 

Carnp and Carro 111 obstruot your w of 'camp a d -Carroll?. 

A 

Fe garo you sood rom? A. zee. 

IThereabOutb on the i(3 cu see De Canip and 

Oar o 1.1. stop? A In the nidd1e of tbe street, the middle o the 

b cltl; e a 



2 

And irou were sttigaing, . at t11.0- •corner the *fl.ouse? 

-A T -s2 

'And they were 125 feet ea.,/ 

Q And 24.u.npaker ,:fent directly to tat6n0 A.- Ye ,sir. 

How -long.,. did it take Hunsaker to get from where you were 

to wherF, thr-y were? A I couldn t tell yOU junt hdtv long 

it took him. I Oirth't time 11 

Q Y-u dint timr, him? 4 Wo r. 

think that Tas-an over Q Don't Your part?. 

YR..TRAIW: Objected to. 

kol sir. 

MR. TRAIN: When tl'ire ±fl•objecti n, wait until.. 

the Court rules. 

THE. COURT: Do •I understand that oject.in tO be 

passed ;upon? 
t• 

•!P.A.TE: 01 the quee !_r..)n was. .an swered. 

THE COURT:: In other where t have no, ruled, 

it. haa been beoanee •has intimated he would,' 

mt. FITZGISSAVD,, Yo.s; I o in this cage. 

,TBE COAT.1 Very 

w tn.sakEr take a pistol or a. gun 

0 yOI.7. no 



R. TRART: He said a IiiStaiw 

ER* FITMERAID: I havezgot raid, "1 sat 

a 

TRATN: J.e afterwards said a pistol". 

PITZGRRALD: 

Q, You eau him take a pistol from the cigar c se? 

A Yes,sir. 

Did he go behind the counter to tC it out? A Yes, sir. 

Did you see the pito1 in the cigar case before he 

took itout? A Yes,sir. 

Yes, sir. 000kt he put it TAO. you s 

Q Which p dt&t? A The_ bacTe pon 

On his right hand side or left hand de? Right 

hand side. 

Q The van poc.....st that you satireaching to when 

you sav him hit Carroll? A Yi-0 sir. 

How far had you run away befor- you saw either 

Hunsaker or De Cat? A I hatjld jud about three blocks. 

Q DUrin the assail lt dld y011 hear De Camp say any hing? 

A I sir. 

Q, !)±dd r oin you hear Hunsaker sir. 



That i on the Park near the  ark A Ii n 

in the "oark. it is on Wighth Avenue, riht next to the Park. 

Q I sill t it near the Park wall? A About 221k 50 foot. 

Igre. re 

south-vie st corne,r. 

Q The south-west corner? A Yes) si 

Q, Of,. 81st Street and 8th Avenue? A Yes 

And you thiS 50 foot from the 

about that. 

that yOur best "udgnent of that di stance? A. Yes, 

wall? A Yes, sir, 

Yes. 

,ere you standing still at. tbt time? A Yes. 

g. 'Mich way .6. ic7: they- cOme;,. idh. street?.A They 

.pane riht through ..ranhat tan Square Park. 



Tyrig COUvd:Obje 

PITZGPAAMD: 

Have you fortTotten 

sustained. 

since Uriner-

Q, Didntt you say, in  to the DiStriot 

that when De Caidp and Pun raker came up, De Camp $ 

A I,d0ntt reptember. 

Yo donit v..mell,ber stating that to the. Dist,-ic 

BY THE COURT: 

Veil, what is the fact? 

A Rol sir, I don't remeraber. 

BY .R. PITZG3RALD: 

7?.:no*.-vho 

% Ve11, if you did ay to be •Dirict Attorney that 

De Czrn spoke first, was that true or Ilnurue? 

TVR TRAIN: Ob.jected to. 

maY anOter. 

I ion' t remember statine it . 

a,sk ,rou if you renfbered it. 

say, if you Aid &ate to tie DistrictAttorney that De Cam 

spoke first, was that true or untrue. 

it was or not. 

you sa:TAI to mt stiat Attorney 

Camp spoke first, do you now T...,ito ar to the ju 

don knO was true or 

remember sayihg 
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Who 1d the propert4 Yr. Carroll's property, when 

hey ettfie Up to you? They both had gone 

4 at did ne Camp have? A A watch and chains; 

a pr of cuff buttons. 

7hat did Tbansalrer have? A A diamond r 

ou rememller that very a.stinctly, .do. you not? 

A YesIsir. 

Q Will you swear that De Camp did not receive the cuff -

buttons from you? A res,sir. 

N2, TRAIN: Don't scare ,ge;ra 

.T6R. FITZGAULD: I can't scare this- _man. 

LIR. TRAIN: No, I dont t thnic Jou can. 

T COURT: Go rigbt on. n not talkbetween your-

selves, gentlemen. Proceed. 

• FITZGERALD: 

That was done when thei ant% troto .J-ou? The 

bowed eaoi othr uhat thqy got4 and showedne what they got. 

Q *Why V1A. you top on the corner of 81st Street and 

kirenue:. A I tholmht I seen a ppliceraan when I looked 10,1c 

oonang 411rolrh the Par Woh ,und out later was De Caw. 

Q It was De .Cp? A Or nunsalcer; I don  lcnow which. 

M.dra t you avear this :morning thai: :'?,he first man you saw 

IQ nfr

 

tornrds you linsakE- (No- answer 

newer? A No aztE3 .er 



'A fion't remember swearing to 

What is the fact? Who 0 first man wham you 'saw? 

A We ll I cdn't really tell. 

ber now 'whether it was 'De Camp 

Hunsaker? A one or ths, •other. 

is that right? A Yes, sire 

NR. FITM.RATID: 

and 8th Avenue was !Iunsakr is that.true o not? 

R. TRAIN: Objected to  4e can ask im what the 

fact is, but he cannot ask 1'0 a question predicated--

I will sustain the Objection. He says he 

doesn't remember tether he swore 

he doesn't ramanber that the fact is I ,lust asked him -

tilat questiM. 

174 TITZGER4Inz 'Elea T 4like to ask him this 

questioill if your Bonorqaeasee 

If 115 reaord 0,,ates --

YR. TRAM; This qa ptl 



7,G-4*-3RATD: 

'MR. TRAIN: 

hypothetical. 

THR COURT': 

heard the. question. 

o not answer this Question until fpas 

.FY MR. FITZTARATn: 

one you saw when cane td 8Ist Street and 8th Avenue was 

Hunsaker, is it true or untrue? 

Objected to. Objection sustained. ExceptiOn. 

FITZGERAW; If your Honor 'please, this than -is an 

accomplice. Ttserrie,A.Z4 

win COURT.: 

cross e=minatiOni but 

opinion on a m tter that should 0 to the jury, and 

sayo t.hat he does not remeller the fact at all. 

nn. YTTWEIALD: 

4 Do you rerna2iber ,:ihet,er you stated, this morning, 

befo e re065s1 that th first one to get near you aft. 

robber. q was ;'ansalcer9 

you the latitude of a 
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(t. You .donit  remember, stating •_;tiat'ells..: sir., -

How long did you wait on 8th Avenue • t.nd 81st Street 

before you saw Aunsaker or De Camp come .to yoUl A. A couple.: . 

of minutes. 

Q, Wbvi ar away from you were they when you iirst saw 

them? About a b lock and a half. 

Q, Do you mean a 1ont7 block or an avenue block? A An. 

avenue block. 

Q, Were they coming through the Park? A ye e ir 

Q When did you first notice that thj were following 

.you?. A • Then I got to.. 81st Street .e0 e /11/0 and looked • 

around. 

Q, r•Rs that the first •tie that you noticed that ttley,:were 

fo hawing you? A Ye s  sIr 

They were. then a block and a iuJ.-J, AYes, dr.. 

q Had you run all the way? .A. Yes. sir. 

Q,. And you left the scene a, 79th Strpet and Columbus 

AvenUe immediately after Ilag. mama You saw Hunsaker strike 

Carroll? A And ffr. Carroll fa. 10 -y s sir. 

Q .After y caught up vital.i oi, (tic) giVe Litt a.ny 

property? A No,sir. 

Q What did they sgr +or7 DiAn ne. v nothinc-

q 'What- did. you ..do? oetween 

tilemse/res„ what they would 6o wita it, and where they. wou 



Q In your pre 

_out.heard every 'Ord 

T don't ramember hearing 

Tr bunt you uR atGr°the robberr 

LTLTRAIN.: Objected o as callinafor i 

tion of the witaess's 

n sustained. 

Vas there any agreement betueen y3arse.,1 

and Hunsaker? A No 

Q Vait a moment; dontt gUeas so 4ui 

guessing. 

7R9 TRAIN: .e _says there Izas no agrpemen 

BY 7R, ZGERALD: 

Was there any areie& been ri.seif an 

and 1)e'amp as to where you should 

Had. you ti'Pen around nith ns Cam 

rhat tim you get up 

our oloiocko 

iii the moraf.nr? A in th, 

:ay preCeding the.



Q, nen did you Icork last? A About a we ek 

about trio weeks before that thing happened. 

, Vlaorl did you work for? A _hamas:ftrns. 

Q, Mae re.? 

what din you do'? A I was a n lamb•er 

Zr U ay your 1.) oa,rd at Dc Camp s? 

R. TRAIN: Objected 

TIE COURT: 0 j e dt i on EU s 

TRAIN: i withdravr y objec i on. 

COURT "lead the Iva ion. (The -St e no gr aphe r 

that 

.bef ore tha 

lunbing concern 

riont and a 

oer. . • 

o °imp  1  e Yes, there objr.,c 

that.. I did not :tear ,tne nuristion arigh 

A 

BY LIR. FITZOARALD: 

Q Did you have any agreetent to Dav him An-

A s.0 sir 

T u ware n di; vorkirit, 

A 

A.here did you work be! ore 31-1 work for 

A At toettes 

u vvot ;her, , .were 

place • of. ss? 8 1.1t Street 



L.; -,71,1- • 

apd 4 S,re t 4 roadway* 

rhat did you do there A Plumber- O.:lop 

Q, H017 long tie re you, there? A I dn't•iL1br ji.sf 

how long I was there. 

-0h, try to remember how lcrc, you We re. ti_erc:. 

dont t remenlber. 

How tch money did you make wale •you ,..rert,,, ,here? 

T1R. TRAIN: Objected 

FITZGERATO: I want to he 

TH7 e auR 
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remen Elre 

You cantt tell ITte 11017.. 10 1.12; iOu. Tor for Lecette & 

ThAI ObjeOted. to.. already answered 

that • That That is the third time. 

ruiine) 

BY Y1R. PITZG:TRALD: 

Before you worke? d :or. Leoe te .:UrDLiy, whe re did you 

'work? A. Ciro answer ). 

BY '411;41.i.1 

Q, Answer the qUesti n. A I want to think; I don't 

just, e --Lind. A pause): :or "7alcolzr. 

Taylor* 



Q Can't you tell hot long you worked for h 

can't just remember. 

How long do yo i think you worked for him r don t 

rerniber I was_ working for him tuice. The last time 

worked for him I believe I worked for _.)c months. 

Q, • liTheni-twas that? A Before I gent to work vt: Lee e 

Nurphy. 

Q A I can't remember Sixst when it was. 

Are you living rith yout, father now? A Yes, sir 
of the 

0, Can't you tell anyAconversation took place 

betieen these men after they came up t.o YOU. in trie dark, 

A ITo, sir, I do ni t remember . 

CI You lalewthis morni.ng , did- you not? (31-o ans7er 

Q,Didn't  You say thi s morning, tiat Rtnsaker sa d he 

wanted the diamond for his wife, enr3 he 'matted one: -3rot half 

chat the property would. bring? A That is all that 

remanber 

ct Have yot any objection to stat n that again? 

TRArg 3.1 state 

aga..in? 

• FITZG.1114ID I want, 

Do you want, it stated 

a:ls.,-er the question. 



'11T.THR COUP  

.q Answer the question. A adked so many times, 

ge, that I don't remeMber .vihat que.tion he Means half the 

time. 

Q., Do you know any hing more that was said upon this 

occasion iihan what you have testified to? A .11. 

'7 . 7ITZG31ALP: 

Q That is all that you remember? .ir. 

Q You refused his off r -alien he asked you o festify in 

his behalf, aid you not A Yes,sir. 

You say .that he was alrmys 

you state a certain conversation; -io-tha, true? A 

Won't ou state to us 

don't remenber just vihat hesal 

Ca 4.; you remenber 

I doult reme. rju 

what you 

•what I sal 

nos more wha he said t 

as to 

said this morni 

0, Don't tax yourself to. tfy and remenher. 

TRATN: Do yaivviithdraw ir.r que * onT 

FITWITRALD: I. wont withdraw the question. 

RAIK: Then let hiM tax himseg to answer 

i. FITZGRRALD: 

Tow I ask you to tate once mr6 what you said this 

norni 

75-io, ?RAIN 0. j0t:. to. .as a .reneral question 
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that cannot be an. - ered. 

THE COURT: I svste.in the objection to_ that. 

Tfrf-1. FITZGMATD: T asked the witns to repeat 

ti coat. on, 1let,..7een himself and the d f d ant at the 

Bar, cr,-ricerni..nc- the testimony which he 4as 

at this trial, arid 1-7121.c -n he testified tç this riornin. 

TT-T, remembfn- the one fact that it was 

al-Tays to try and Fet hira out of the casp alto- eth-

to state that Pe had nothing1.7he,te-Ter t do with it t T. 

° don't rentel,tbrr just the words he said to me. 

-r,id he knor that you era going to testify in this 

case? 

Objected to. Objection overruled. 

R.TRA.I:T: How d.o.e tb..e witness }now?? 

THE COURT: I do riot Imow.. He may, :know that he 

knowdid  it . 

If e give Itls reasons. 

BY T, COURT: 

Do you know ...ilettier or n the defendant knew you viere„ 

going to testify? A I couldn't te You. 

BY I'M, .FITRGFIRATO: 

Gaze? 

Dld you 'mow that you Were testify•  in this 

7RA.r.!7: 



lid 

A •No2 ir 

THAW: viajt a minute* 

Rc FITOWMALO: At the tim f the •conversations. 

Tffi WITHESS: I was not sure 

, lie you come to testifr in this ase? A 7:SecauSe 

I was a witness in the oase.• 

Mow iidou come to be a witness in. the case? A When 

told i7 at I" knew. 

Jury. 

7hom dic you tell it .to? T•o1 it to the Court.. 

.Did you tell it to anybody else. ATo the Gran 

'Oho brought you down e the 1.3-rand Jury? 

was summonsed. 

Vho brougbt you damn 

TRAIN: Objected to a.immaterial who brought 

down. 

R.YIMTERAIP: 

'ere you on bail 

0OURT: 

Vet you out on :mil or'-'Ioced Up when you went before 

the Grant  Jury? A Out on bail 

lr 71.7ZO2RALD: 

Ti  :rou 1715, alwy e m=1,41.. with the District Attor-

Yesi 

ney 



(Cont,inuint) Or any. Of, hie associates? 

-"/ TRAII: Well, when? 

7.91. FITZGRRALD: Don't get excited; 

R. TRAIN:,, Thank you for your amouitio nr,t to et 

exc it ed . T do not feel excited. I want. you to specify • 

the tile '.,nd place !hen you ask Iv witness a question. 

I ob P--ct to the que sti on a s being too TE143.ae. 

THE COURT: C ent leih, you get in the &D ±t of .a lking 

among your se lve s have occasion to say it •every 

day, ihen my saying it one day should be efficiatt. 

the Court. I sustain the objection at th s- time. 

You may proceed. 

UR. FITZTRRAID: re except. 

•q 'nil you tell me the name of ay..erson that you told 

this story to before you came here -da 

R COOT Tait a Aoment. may repeat the 

question to which the objet. was sustained,,you 

care ,to direct the witnesss attention to the -(2 rticular 

tine to which yoU refer. 

y 71R. Ti'ITZGB4AID: 

a are you la4ghing at? I an not laughing 

NEIL ITZGRRap Xtbnk, if your -Honor please, 

there ia a cole040n 'before the Court. 

VII' taig:, etOnor,rw)h'-r rew, 



RR STEgOGRAPRER: Your pr I: ou s question, to which 

the Court refers was: Did you have 

with the District Attorney or any of his associates?" 

Your last question wasn111 you tell me the name of any 

person that you told this story td before yal came here 

BY TIP COURT: 

Q You Nay answer that question. 

Attorney' s office? 

Q Did you tel  it to Mr. Train? A ro,sir. 

hatvzas sairl to You when you told that story? 

M11,‘TRAIN: I object to that:i. I can't conceive --

if he wants to brinu oat that he has been prori.ised. 

money or a place in this office, or a position with the 

City Govermient or something 

OURT':, I will suEtai the objection at this 

Q Were you told by the district. Attorriey, 

off ic e k at th time you made this s tatenent 

granted imminitY? 

He he.:e 1-)efiti di Mtharge 

or any person in 



T.rou for your discharge by. the ran A.:try? A ftc, s 

(), were you told at the time that the crime Which was 

alleged to have been ooitted was punishable' by 20 years' 

imprisonmeilt? A I don't understand the cp. stione 

CI :Did anybody tell you that the :punishment for. s 

oriniewas trenty years. inprison? A ;To, sl 

Q, You did not knot that? 

What did the District Attorney br 

say when you told this story to them? 

I said could be brought against me if tbrOY 

againstyou? A If they wieried.  

Q, !)td they tall you that 'the.y VTOU save n frola puniShA 

you made any statemen n 

They have never proni zed. you any re-yard at all? 

A Tro 

Q, And you did not kiov that the indictrient. aga.tn you 

ras dismissed? A (!To anwer ). 

BY .171 CO 

Do you. 1-alopren7hinI about t 

BY, 1.M.Z.T.TZG2R.A.:11).: 

y 'now w arF- on bail now Or what or 



- on. bed, 1$ I shouJr1 

Q Vere you never told that your ban. Vi tdi 

'q. You say that when you saw the jewelry in 

housethat the.ring was not mnong the jewels? f. 

You remeNber all the property, do you nO4 

orge:t that? A ItTossir. 

And you distinctly recollect that 

remamber seeing i 

q Then it might be there, On1.7 you' At remembe.r seeing 

A I didn t.see it. 

Q Thy An 1 t yoU see it? 

r21:14I;I:I objet 

was there I would iave eenit, .1 suppose. 

FITZGMAIZ: 

lat, kind of a night? 

FITWBRALD there vas a fog. 

BALT!I obct to the use of the woi 

nigbt was 



You don' t remeMber? A 7o sir. 

BY ITR. 70:T7GTRAID: 

C Did .!ou drink anything that ni latt 

A Up in T.C.nnel 

u drink anything befor ou 

Jr  De Camp had a, pistol that 

Did you see it? 

A Going between Amsterdam 

Avenues, and 80th Street 

Before Tr.. Carroll .was assau 

Q, fl YOU hear 1-* Hun saker say anything 

'whenh 7.7ent out? A Ira slr. 

Q, Do you remember whether he did or iotY 

Q, oyOU remember 

meet you at tb.e drug at r- 

TR. TRAIN ;X objet; wait  a minute. 

.1P.ITZGMAID: You wait a inaraerit 

Mt. TEA 1: you i.iiihec with 

PITz0-.7.2ALD: 



thg: drug '-to re when he went out of ,the pool room 

ML RAI .4 : To obj ec t ion. 

1,7R. FITZGBRAM: SureJy 

A I don't remertbe:r. 

YOU don't reigembr that? 

Q: Ifr C labby didn't you, when you gt. to the corner of 

.79th Street and Colwabus Avenue, seeing Do Camp and. Carroll 

together., o dev.in to where they Were?. A I did.n't have time 

I d±dn1t ask you thatRow answer 1; 

or did you not go doom to *here De Camp 

A 'go sir. 

the buttons? 

In ihenXffr. Carroll was on the 'ground 

knees across h an4 wrench from his sleeves 

A (The vitnees 

Donft smile, but anewer. 

Did De Cam take the but 

A T. o0U adri 



You refterdber Thmie Shan on comiug 0the house the next 

myrning? A Yes, 

Q Were you 'up? A Ye, sirs 

'Mat time was it? A I donTt just 'reMeMhe 

Q 7/her-F., were you? A In the room in De Campl 7Lous 

Au In Dr Camp's own roam? A In oy room. 

There was 'T.)e Camp?.4 In my room. 

rhere was the property stolen from Urs (arroll? A In 

Mr. De Camps clothes. 

In his Docket? A Yes, sr. 

Q That conversation did you have tile4 about this matter? 

A Didn't have 

q Didn't you speal: about it at ail? A No 

Q Never said a word about ? A go sir. 

Q Can't you t,.,11 us any cograrza at 11, fram the 

time that you $eparated from. Huasaksr, uo to thetime 

that J'im Shannon owe/ A No zi 

Q, Mat d d 111Na Gam!) say to Timmie Shannon & Tegave 

the etute nd told him to take it land ve it back to him as 

soon as he ame blpk from:68th S•treet. 

What Is "the stuft"? A The jewelry. 

Row did ha. InOw ha was r.oin to 8thStreet? A That 

Shannon came in 



Q, And you don t know how it came that De Camp knew • 

he was giug to 68th Street? A Jimmie Shannon didn't tell .1 

notsir. 

Q, That &xi 3itie Shannon say when be •enel'in? A He 

went over to Rob ne Cam and spoke to •him. I •OU1tmov what 

he said. 

en was that? A That morr4ng. 

How long after De Camp left the, house? A We both 

rt down together with :Er. Coleman. 

MR, TRAIN: he said'with 

BY PIR. FITZGERAT.7): 

Q, Welly Tirirni Shaixton was t ere? A 1ot going downy 

no, sir. 

Did Shannon $ ay in the house?  

You went dorn with Coleman to the statioi house?, 

A 1r: sir* 

Are you a son (It 33z l%hby, lte -- o eman? 

cirx, 



Q Is hemn Court here to day, i your 11' au 

11. TRAIN : o is no4', here. 

.11R. Tin"773GRRATP : is a tiv e and we 11. 

I &i glad to know th 

TIM COURT: Gentlemen  you hare heard my re qu e s 

that Y21. d:o not t a 11,:- among yourse lves 

attenti it whatelrer. 2O17, I di 

iave to rape at ply &dram' 

of the Court and 

FITZTTRAM: 

Q, Then you are wil1iu to ev4ear„ tha 

oncrncd, you never lamd hands on ; 

take any jewelry from him per sona 125ri 

robbery? 

by did you go down to 1) Carp s 

- Was afraid to. do othervi se 

Q, Why iere you raid of him 

_R : ed Ulu t 

said he aas eraid /.erwive. 

FITTIERAM t 

Q, 'What re, :,70 af raid ofA T1 

an  you Day 

tjireatened 

d titreatEne 



said any 

knowledge, no,, 

e wit:la—hi* in the same ro 
)4 

.And slept there in hihouse 

I. didn't sleep 1?--y much, 

That time were you agakened? g'017- Id -

there Ms- no clock in the room. 

Q There was no clock in the roam ? 

q Tell, you did not get in until very 

you couldn't have much anyway. A 

did you? A No.,.. did not sleep any, 

leap until rour. 

7. dont+, think so; I don't Rnaos 

Do you. ki s Doran? 

Q Do you lova the girl that 

Icnev her to 4po 

•Q Do yOtt Tmow her nme? 

did ybu 



IS. 51:RA115 Walt a, moment* 

(Coitirmig) --at 54th Street, 

when you were arraigned, that Ur. 1. r had /loth-1u 

with this case? A A 

You (1.10 not make that statement to her? AL 1.1c,sir. 

Do you 'mow a young nail named Barnes? 

(1 Didn't you tell 7%... Barnes that HUnshker   not 

to .do with this case 

YR. Where and. when? Iob•ject to ,he 

plaoe Tr-ilere the 

THR COURT: He n,v anauer 

7.tr.R TRAIN : I think the ttraie and pl 

epee if i 

Pfl  COU Ee xayoy firS,, and 4-

the definite tii, i need be . 

nbthing 

Never to Id hire 

Did& t you tell 

this oasel 

11P-DIRT1CT MAT :TA' I 



you vitent Out of the pool room  you satd Sp ething abou 

ihe dttendant close the door hack of you? A 

That lid you see htm do to the door; you 

him lock t, or ettd you mere3y ee hin cloFe it? 

hi close it, and he stayed there 

(I Hesitate thre a moment? 

Q And you at that time were 

you reached the to of the steps? 

going up the 0 

Q NOV you were asked aboUt dbme cony, 

.F-tb Street Polj;ce Court at the time your arraipmment 

. in- fact..'. spea-

t that time, to 7/our knowledg 

0 Do you ramembe:r what you said to her;do you rerneber -

what you talked about? A Told her T was sorry, and she 

told me she was sorry I got in there;and e didn't 

about the case Never wsat into any details with 

R.Frez 

.11!'he vies ion is, how 

ths end .of he 

r Yonor•please. 



125 feet distance is. He hag alreadY 

et is, narlely the width of 8th &enueo 

THJWITINSP: From the width Dt thr-5,Park to the 

8th Avenue Wall, 

TFW COURT:, I will sustain the dbjec 

BV F. TRAIN: 

. 17017 we will reven to 8th Avenue: then.. 

te what is 50 feet in your opinio11 

What did you mean when you said that 8th Avenue 

Lt, was 50 feet wide, what you sgy- about 

'tat where I was standingI right 

8th Avenue wall --iic1i the lawyer said to inc - state 

was about .50 feet. 

Q That is your .ea? 

T1R TrrIl ST 

Prom the • Central Part; 7i:tal? • 

TRATg: 

Mat is the va ? A.• 't en ,ra Park wall. 

Ohl the wall of 'Centro I 

riatvyou appRon. of - pisto.1 which. the defendant 

t•oo out., -from. the 0:1P7ar c 

you.zi,'v7,r it04-



(), '',Tou have seen it there before? A Y 0 

14,v1, when the gefendant put that pisto% in .pocket,. 

did you observe Theher. it was loaded Or not? A go, 

Wow you say that ,you sag the. defeMat rike 

Carroll and tha-;:; Carroll fell? 4 tes$sir. 

Q !,(i. you observe whether, after Carroll 1= fell, 

lay till or :moved any A No, 0 

You didn-l-t observe th6.t? A No, sir 

You turned and wan? A v 

Now 6o you ramaniber whan you, d4 come down to this 

offioe and .i'iake a statdment; was ' befo  ppeared 

before the Grand Jury; do you reMe4bet seo.ing r. Perkins? 

A Yes,pir. 

7o-la, do you reyleklber, A . rkins i tha. your 

f• aturf, (handing paper witness) Tust look at th 

papr. A (After examining) "es,sir. 

03, Do you remaviber signing that? A 

TiPfore MY. Perkins? 

Yes; and Cap in Fear --- n.u't Gap ain Ke,r there 

in Er. Perkins' room? A  

Row TRAM Ntils off r this in evidence may it 

please zraur lionori 

74T1W-7.RM lis 



15.4 RAIN-

inony was taken? 

YR. FITZGERALD: I certainly object if Jour •')nor 

betI.-seen the District Attorney  thia yavalf* nan is put  

e idenpe. 

THE 7,1URci sustain thei ob ec on4 

or te defend ant aced oF;rtain quest'tons 

was said to this Ai:nese before he mad•e. •statezien 

which 17 

THf COURT T d yoU wan to corroborate him? 

TRAIII: I ia/ to '.eactJ.r what was aid 

ITT COURT; I will su tain the Objection. 

1r 7.R. TRAIN: 

,o you renerter 

t IOn s: 

here?A, tessir..P. 1o1utrjhr you want to 

e a t6..tfxmOnt 04 th4.-aot, e? A. res, sir. 

Mid any ng you ag in be u ed ajainsi you if we wan, 

JO use it anzt you,T ez..re .not m aic,.rr; you any 

DrOr.1 "VC Of Tany -sort -rouertand that? 



IR. YIT9;r1TnATTI: I object' to tM of procedure. 

All 1;1.1se statements 

the,dendant, and Ile cannot be bound 

beteen M Perkin.  r. Perki and the witne Np have not the:ss:. 

chance to cross examine. 

CPT7T: I cannot sustain any objection to a line 

bf examination. The qUestioS have been asked, and 

have not been objotea.to. 

Train. Mien you object to a. .queston, r0 :Fitzgerald, 

then I have something before me -on which I iay properly' 

make a ruling. 

MR. FITZGERAID: Will your onor make a ruling upon 

i uition I object t, in4croduction of these 

quetions and aasgers. 

TT? COUR. : Is that objcted to  

TYR. FIT%GPRAZD: obje 

rulin ). 

BY nt 

%Do em renamber thie 4ue&icfl beinr asked you, and y Ur ' 



anover: Do you wish to .o ahead and Make• s statement of 

the facts in the case of the People against Robert e Camp? " 

And your answer, "yes,Sir"7 

I R..J;ITMERALD: I objeot on ,,he ground 

TIL77 oastainthe object ion4. 

MR. TRAIN: T -r. Fitzgerald tent into the. fhQie 

thing himself snd asked this witness wilt tas id. 

Certainly I can. recall --

TR7 COURT: He asked him someth., that r•as stated, 

and some answer; but I think the matter 1ias been gone 

hisefresil  

memory. 

BY Ni. !RAITT:, 

Then you rere notified that a rt:in .70u said.raight 

be teed again you? 

CC)RT. You. said that.. 

7:R:. TRAIN: 

q. And then you made a st- extent which you repeated before. 

Grand Airy? r;ft' 

And yoli ha7e repeate. tiat eta orent .here -day?. 

. A Yeateir, 
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(You are Sure of that? A T ain't sure of It. 

as though he did. Fla stayed there a minute or two.. 

Q Is that the heat answer now 1414t, can give? 

A Ye 

q You don1t know who locked 72"Ot d 700 

He says he does not 

MR. FITWERALD: Re said he did, a minute a 

T}L(.;IIRT: go nol 

BY TA-I. PX--TZGPRAT9: 

0,, N4 tell us the conversation you had -with Yrs: 

Hunsaker ih the Tombs? A T dbn't remember it. 

Q Yu donrt remeHber it? 

7es9 

A In the Tombs? 

A ne -r as in the orrfos. 

q In the nrison uptswa? A In the 1th Street Court? - 

(1 Yes. A I donit re :enber. -It had not.ng todo 

with this case. 

J H A . 0 0 I, B L A ca7led as a witness on behalf 

the Peoie beizig du sworn, testified as follows: 

DIRECT EZA:UrATICY.74. TRAI21 

.faa recinct are you A 26th recinc 

vvre or: -arch Y-

gov/ were detailed 1  )u -"Os& f arresting cer-

Ulm purpOOVS? _fes, 



• 

56 

MrilAn did you first get your ordere; 

morning of 17arch 4th. 

Q, About what tiMe? A 

Vilio gave them to you9 A Captain r-ear. 

About §a.la • 

Q, 7here; in the station house? A Ye. 

1,rhal*, 7To I. -do tn pursuance of theers. 

went up to 

cown.itted. 

- THE COURT : -JFever mind what You were ;old —Tell 

I was told. there Was an ault and robbery 

us what you did, 

BY • 1:11.1. TRAIN: 

/.7here die you 

]cj Street. 

0. - 

A I went to Ti`r. ('arroils house 

• 
You see .• Carroll? A 

'Mat 7,.7as his  condition': 

wrapp4 n bundles. 

And- di'r you -hate a ta.k with 

K".in b 

rim? A Yes, sir . 

And in consequence Ifsf that talk, wbr e did. 

A I vent a pool roam them 

i-lun a ,r's pool rooe Fmsaker's pool room. 

.x) Iva 'Jere? 

t Pcli5zg to bi 

0, rid rou have aLy convr.r ati on wit the defendant Hunsa-

I U 

Trer? A not Len. 

jnat dil 7ou hen 6 thf=ri- awhile 

.4 FtinsaTher 4P 0: C! a_n Kear vras 

T 



.r.re• defendant? 

during the time the Captain wa tasking A5) h. an  after 

ot through he told us -- I overheard one 7)art or the conversa-

tion,where he told that De Camp and:Clabby were Oere with. 

uhe"? A r. HWiaker•. 

e defendant0 

u heard the defendant tell the Captain that De Camp 

and Clabby were there? 

before. 

Q ren did you hear anything else? at is 

about t11. 

, And then that did you do? A The Captain told me to 

go te De Camp' house and try to get 1) Calm). 

Tdd you go to Re Cavil) s houe Yes; went lig to 

A ',Fere there Vdth htmthe nigh 

his house and knocked at the door, 

not at ; 

riother s3:Id he was  

I vent domstairs, and n 

sid•ewa]kI 2et :immie Shannon oamint7 over-

ct rhere wag he °oh ree A Mros An 

rhere 

Coludbus Avenue, 

And herF. vas Shaw.ion ooglin from 

direst On. 

?ron the direotiM of r.*er s pool roam? 

0 "tdd Captain rear 1 ave the ) ol roam witic you 

Hunsaker's pool roo A 79 
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•dotatt .cnow whether he left the. pool x••.otatt 14  e or not, 

guess 7re did.• leave about the sans time. 

Q Wen you, came dawn and saw Shannon  what happened? 

Yws, that De Camp was upStaixso 

Viho told :mu that? A Shannon. 

And did yu go upstairs? A 

up and see 'as h there. 

YDu tr id shannon to go up-7. 

Q, Did shannon go up? A Yes,. 

Q Then did Shannon come down? A 1 I followed him 

up on the first, flight. 

Y u went up? A I nt up three flights.. 

5hannon cane dcr A "but ¶1 11 Skoog 

V-
c me down and to Idi.pe they vie e 7141: 4. tzLere• 

O.= 1•1 
g , Did yOU• 'see .84annon 'at? a1,1? :Tot „ill he came down • 

7.) 

to the gtre 

:gYbla went up io the third floor, preceded by shannon? 

A Yes sir. 

(1. MO was to 

Yee. 

TZGERAED 

out If 

NarS 

'amp was there? 

one moment'. 

Vie will witlifira,,T it. 

Shaanan did not eome (9.O.7i1 0.1.1t anoti 

XVI ,Lten ru went 

zr 

went, down. 



Q Then did De Oanip come down? A -De Camo c 1F1 

Q, :goy you had some talk with De Carap d1.0. roue 

t 0 1c.t Cartain wan -;c1 to see hit. 

TZGERALD.:, One -moment . 

BY R. `ir.R.Ariq : 

Q iell, you said something to him? A .''(/'• 

Then did C lab'oy come" clown? A 1o; 01011.1):,:r lid not coke 

- Q. Did you nd anybody up for Clabby? A T e.:7- went 

up after 11.3..m9 again . 

Q ? Shannon or Skoog:, aim t ure iithich. 

Q And When did Shannon come down? 'Shannon camp 

down a lj  tt le ahead of De Camp. 

Q, . Did you put Shannon wader arrest? •not ti 

A NOG 

later? Ys, in COut he was put mad er 

g01-1 long after? A Three or f,-)ur "s after. 

Do yo u 7401# wireret Eatannon 7.7 er1 aftcr jle went up to 

Dc Camp- s ro,on and 1,0gore cle cane do1,73 S c' you on t de •grotui 

floor? A  

Did la:kr) :nal come down? A Clabby 

08Me (Jowl v s 



Ard 

did yOu take both of them the Po lice C our 

A .,174oth of them went, to the -police station* 

Q Nol..71 who arrested the detendant? A itunc--a_ker? 

(:), Yes. A T 

ct Where? A In his pool room. 

How lonr after that? A That was f 1 ly three hours 

afterwards. 

And aboqt what time  A nell, Xguess around between 

2.30 and 3. 

Q

 

Who was there in the pool rocm then you arrested 

Hunsaker? A Hie step-son, Timmie Shannon was there. 

(4, qad you seen ghannon from be tim he came downstairi; 

with -1-)e Cam-o until you saw him again in Hun sak r's pool rotxm, 

A No Ei r I. 

1rat did you say to Hunsaker? 

0035' da.mm to the house. 

(1 You toad him to come t the lice ion?A. Yes, 

that dNd you Eay to itannon? Didntt r. anything 

.to 5hannon. Officer Cleary: walked with Shannon. 

Pid he :put ann'In Under arr8st? 

Bunker lAg Under arrest and Shannon was not? 

A dö.Vt .)ut under arrest unti tne 

n tnP. way down  



against him? A,res; on the 

In the station b.ous 

In 0, feel?? he was in the offic. 

for the Captain and told him he wantc4 toeee 

e the defendant •vent baok to the prison, you met 

rhat did you say? A I said to him, "Where is this 

diamond that in. in the G eater 

it was ciropped by his bureau, under the carpe, under the bureau.:' 

Are those the words that you ued there is the die0ond 

that was in the center of the ring?" 

that Clabby toad: me th 

13. to Id the defendecnt 

the defendant had .the rtn 

eenter stone", 

.:1-Ityat the 



here did. you find the ring i le? A It was returld 

te Officer Cleary. 

Ylid you see it returned? 

one from? A Nos str 

And the ARfendant said wt,when you 

that Clabby said he had the stone. A He told me 

bureau or chiffonier. 

That is what the defendant to3d y  t.n .he station 

under :It 

Did he say in what house? 

id .;r0u g 1.113 fo) his house? 

rhori with?A Offioer Cle-ar':r 

po011 

you look under the 

And did he find anythinC? 

the diWMOn 

He found this 



Ou brng the :Lan o lid down this morn! Officer 

0 br Ought it down . 

7rre.111 by that time, did •yot have tk,ie ring? ,•e had 

ii the other jewelry in our possession. 

IVY! 0.10. you fit the diamond into the room? A Yes; 

it fits. 

officer DouglasS-7 

F 917,07TRATD: One moment Laza, oject. 

What do you objet to? 

17R. FITZGPRALD: "Ts that the diamond"? 

(No ). 

TRAIW: 

I' Or. you if that is the diamond that you found und 

:carpet where. the defent nt directed. 'rou 

ZGINIALD: One - -111Orient., . 

111P, aCilt.RT 6 may 

MARALD epf:don.,: 

nid tru lopk or a - 1? Couldn't find no pistol 

U r a pistQ1 A e d _dn t make a thorough 

wearch on -60count of bI wife. wife wa in a very delica 



64 

condition had. o u e great deal Of d_piomaey-

with hie wit44, 

FITZGEraLD: I move to strike out ha& to use a 

great deal of diplmaacy -lith his 7;ife"0 

THR cOUaT: Yes, 

R. =7,GRAL11: And his statements thai kind. 

THE COM= : Yes. Go on; Nr. Train 

BY R. "VIN: I 

"r) id 7ou have any other talk with the defendant? 

,then was Shannon put under arrest? the fourth 

of :larch, in the Police Court. 

That caine day.? A That same day., 

At the same time as the defedant A The defendant was 

ot 68th ,S xreet.? 

54th Street 

Po lice Court. 

Q, "ow did he et there A me were arraigf, g 

the pr t soner-e down there, and. as T was arraigning them, I spoke 

Shannon" 

MRO 77T,SCI J5ine minute. ect. 

a In Cti Qii sustained. 
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13- J7174 

,as the defendant present when you spoke Clabby 

an6 he ansuered >rou. A I don't iznow -- it wastbere 

in the Court. T don t-'movi whether he vras a taess to the 

conversat! on. 

You don't ,':now whether he was withinheart , A. T 

don't know Tlhe le ms withinJrleariag or not. 

Q. when you were arraigning these Drissne-t down it 

Court, you said someth±ng to Clabby? 

q In consequence of what Clabby said did you go' anywhere? 

A Yesi dovinstairs frdm the Court to the street, and told 

Siianiou to come un.. 

Told Shannon to go Up front the eet? A Yes, r. 

,0 yoti ow what he was doinP: down there 

don't :mot' 

Re 7as gutsid'e? A Ile waw ou 

(1 And you got hgra into the Court rnOM? Yes, ir 

Q Put him und r arrest? A I asked him where .he 

je7;e3•ry was and he said he didn t kn Ntv. The Captain said, 

arraign that man'. 

Q, so you arraigned rlon? arraigned Walter Shannlan, 

td You find the jeieLry? A, Vs, t was eturned the 

next day to Cleary. 

CI Who. returned it; rr. anlion? 'res,F!ir; just seen hi 



lear e Cleary after retur 

hat or  of a IDundiG ta it in? A T think in• newspaper'. 
Walter 

..ou saw I Filannon leavtag a bundle in t 

Off ic er Cleary? A Just as he as leaving him after geti 

the euff 

`Do yor. think it was a newsPap 

packages 

And Aid you go 'uandgee Vast was her bundle? ,k 

You ear that was in it? A Y 

Q 'eTaat, vas: in t? A A watch, pail- of c 

rhat re la.ti on is Wa1t3.r hnnon to James Shannon? 

noes he live in he same houe with 

3 and. with ;Tames. 

Ana now, is this the 'watch eople s Rxhibit - 

A That is the vatc 

Are those the orfTout ton (howing) A Those are 

nif buttons. 

Ahd-WherftaS• the The ring was in the 

in the pacicare? 



CROSS - 7,45.7 CY, 7.-Ir 7ER op 

Q, Off icr low long Imre :7-ou been on th P011ee force? 

years and a hair. • 

conversation about the d. 

in rr. •unakerT s room, uncer the carpet., take :place between 

you and fiun salrer , or 1.) e ..-me en Officer 

een •?te. and liunsa7f,9r. 

Q. Cleary was not there? 

C Did ro go to the rooms of Be Cam 

After 'De Carxi3 'vas arrested? A Yes, sir. 

Q rou find any of the jewelry th,•-re? 

therein..corection with t 

A "Pound the Watt• end of a billiard cue. 

• ere die. zrOn find it? A nehilad the books, in a boOlccaz 

you find an:r- other property there A To,sir. 

jr;s  •Icouldn' t iake no thorough search. 

I had to be in Cour hatint t muo be therp- between' 

two mid tar e;• had a crowd of prisoners waiting 

Cowrt• 



T 

you ever see such a coa t? A YeS 

On De Camp? k On De Camp, yes. 

q

 

when you arrested him? A VJhe we arraigned him 

bgTore ,he eesic. 

Tnas his coat covered with blood then? Ajust 

in e

 

lining here (indicating); par-'a 01 the lining was blood-

stained; just a faint stain; vie cold. trace t. 

% as there blood on that stick (indicating)?A Vre 

there eeamed to be a mark of the blood. I couldn t swear 

2os1ve whether it was blood or not. 

Q You don'tImow whetherit ad been cleaned? 

A Clabhy told ri that they had washed -off the coat: and billiard 

oue nii.h oxalic acid. 

q he tell you 'Awe they (lid the washing?He 

told re that Ile Camp done it that day in the house. 

"Pefore he n'a0 m arrested? 

What else itid 

t I remnber 

J ' .tlfore he wasarrested,. 

u? That ••Ls all 

h go with you? To the a ion house. 



- 

;id he relate to you the circumstances under which 

this crime was committed? A yes; he told fle, all about 

haw it was committed; he was the first one to give us the 

information, 

Q Was anybody with him? A When he g-•e.us the 

information? 

q "Yes. A• Well him and De Canp tan. arraigned .before 

the desk, and Clabby called me tO one side and. said to me, 

"John, I do t want to be a squea1er" And then he tDld me 

the whoke t-ing. 

I said, "You are no squeal r, and just tell me the 

v ale case7 "i and he told the whole case to me. 

Did De Cat say anythiU to you? 

Q Did De Camp know at that tibie, that Clabby vas telling 

'you the wholecs?A Idontkno5. 

,71hat tine of day 77as it that yoll had this cOnversa 

tion with M , HTinsaker in regard tothediamond? A About 

five o'clock in the erenIng,_ 

In te afternoon? A Yes. 

Had gou been to Court that wa that the day you 

were tot1Mrt? A Nolsi, ; the day afte,-. 

(r-Vmti-vxrcire. in P'unsa, r s place wit Captain ear 

dld you find an*thin re bearing 11.)on this crime. A 4 sj 



you find anything at any tii there bearing upon 

this crime? A Trolsir. 

on  of the exhibits that are in avid'eno . 

BY TEE C1UTi 

Q, Did I not understand you to say that you found the 

amond in 1-11..nealcer A In bis apartment s. He ( ind.icatin 

counsel) is talking about the billiard room. 

THE WAIF q JUrt )R : 

Do I misunderstand? I understood this officer 

to swear that .1.e found a diauond in ffun saker s rooms. 

THE C 1URT : I asked that 51e questi on , r. Juror. 

r'he witness says that '1.e found the diamond in saker s 

a-oartaent s , but that the question re.Med to Huns akeri s 

billiard stab li shmen t and that be found nothing there. 

3Y MR. 3r7ZOARATED: 

q

 

round nothl.rig in the hiiliard room? r 

Pert ai fling • to the crime? A o, sir. 

But you di C1 find ,he dia1cnc9 in „Hun aler° apartment? 

Where he said. said it was? A Where be said it was.. 



A g C ' C L Art B Y, being recalled 1y the ?eop 

testift s folluus: 

DIRRCT EXAStiATT.00 KR. IRAIV: 

Q. 17,hen was it that De Camp cleaned, the billiard. Cue? 

MR. 141TTZGRRALD: One moment If your &nor 

plealse, T obj7,ct to the „it- stion on. the grpund that 

leading, and on the further rcround that this witness has 

sworn posititely that he saw that butt twice, and there 

has been no oroper foundation laid for that question. 

TH7, COURT: Objection overruled. 

MR. -71TWERA7D: I except. 

BY NR. 'RAIN: 

When was it  A I didn't see that getting washed. 

You difl not se it washed? A Yo sir; I seen him 

washing his coat. 

Why d e7 you say that ie Camp had cleaned the billiard 

cue with oxalic acid? 

7.A'. Objectd t. 

TRH COURT: Objection su stained.. 

A I did t say that.' I aid 

FITZGARAM mar e „strike •ou what he said. 

TIM COURT : Yes 

BY R. TRAIN: 

=ding lukper tD vri rie s short you an affidavt. 



`Fral COUR 

Q, ,icl sF-e De Camp clean Ze end of a billiar 

sir. 

,rou q-ver say that you saw aim oLean4ng th& end 

of a biliiarcl cue? A o, sir. 

BY TIR, TRAIN: 

Nov, rhat is this affidavit that sl-.ow you, the 

signature to which you have i0 ntified a toeing :four 

state ,nt. 

here1!  was that statera nt made? A 'Up at the District 

At > nney, s office. 

Tin in Nr. Perkin.* 5 room? A es) 

look at the bottoin of that, staterent and see 

•••7 war 

PITZGERA 

T object tø the uitnes$ readily; t.hri :paper now. 

THE C1URT: Object 04 Ove.rruled. 

. PPZRAi On the around 

FE COURT:Oion oltbrrt.led. 

NH. RIViD ay Is:tate.t1te .rrounl 

objeotir I 

vOU1ave Fiven a FP,neral Objection 



on the record, I do not think it e e sary  to..do more. 

po ss b le ground s. 
L.haakr 

cross examination I tried to make this witness 

THF PnUliT 

because T have ruled, and I am c7Varly o. 1.;e2 ovininn 

•1-4 that shouki rule ac I have ruled; the e arcw-en 

volald not budge me from my osi.ton ti 

FITZCJMAL,: Then we except, 

TET NrIT proceed pith your questions. 

ByR. TRAIN: 

Novi have you: read. the affidaVi t - 

(I Did you see any oxalic acid in re Camps room that 

morning? A I seen a t le. 

Q You saw a bottle  of oxalic acid  A And a rag which 

he cleaned his coat with. 

He s cleanik, hie coat th it? 

q And .you stated that the irst tine you ever made a 

And clo you know What he did after h 'rqd, cleaned his 

le0at tdth the_e.talic acid, of Onr own 1<no-„ledg hinc, 

OT remenber h wa. ittinr, dOr:n and crying, -and.I asked 

Izo vat lIrving and n bsvre r me. 



That is all I remel-lber. 

q Do you know, as point of fact, wheter he. leaned 

the billiard cue with it? A kOlsir., 

TI-1 COURT: Fe said he did not. 

CROSS TXANT.YA.TO 7YYR. PITZGERAID: 

TT'le officer has just sworn that you told him that 

De Camp cleaned that with oxalic acid. Did you tell the 

officer that? told him he cleaned h_s c•oat and 

I didn't see nothing more, to my knowledge. • 

O Trldn't you 'tell him about the etid ? A I ..;oId him 

there the stick was, yes,. sir, but IOdn't tell him that 

he cleaned the stick. 

q You diZ not? A. sir don't •remeher saying 

MR.7ITZGERAM: iy I $ee the :memoranda from which 

he refreshed his memory? 

l'.R TRAIN: Yes I off r it inevidence, if your 

Honor please. 

PITZG,:aALD: el) et. 

COURT: t Objection •euztained. 

BY ER. 7ITZV3A 

Who Ilad the oxalte acid? A Ilia Camp. 



f' 

J. 

THE COURT: In a bottle in _h.. 
G, 

want to go over that? 

- MR. 3.1179:1,GER.A.TD: Oh, if your Honor please, that 

the point. 

T, coURT: Well, ask him. 

1.1t-R TT713-:57-1AID: I do ask 

room, Do you 

148 

A He had a bottle in his room and, had a rag with it, and 

he cleaning his coat With it, 

Well, in this statement you ray that he came in 

Tr:R. TRAIN: viovi, if you offer :it in evidence, that 

is all righl and I wont obj ct 

BY 1TR. FITZGAlAID: 

Did you ever make a mt.,mdzsirock statement to anybody that 

• De Carp ear  into yomr roor) and got some oxalic acid? A Yes„ 

s3-r. The oxalic acid ras raY romli I didn't see it until 

the day. I got in there — until he gol 

tile used it in my room. e 

c lamed his coat. 

I thougb..t you said you were up I was up. 

rere yotv dressed? A yea ivs d 

Q TrAler". War. the oxalito aci (IT 

where it was. It viai a bottle. 

.dorrt t lcnow. If did n ha:76 

Was it in your .ronm? 

on the edge 

it when 
• 

beLi ev e 3. 

there and used it. 

f my bed anti 

could tell you 

lereh ,ot it from 

e came into, my room. 

vas,becattse he 



 . ait.•=‘ - 
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didnIt have a I didn't see it on his person at all! IF 

down on the edge of the bed and cleai scoat with 

Q Didn't he bring into the roam 111 ts hand A 

didn't ...ee it. 

on big waE the bottle? A Only a small bottle 

and on It stating ilacalic Acid". . 

Q Did you take the boti;le in your. hand? A No sir-. 

sLr 

Did you ME clean any blood off your clothes. A No, 

what is so funny about that? 

MR. TRAIN: Oh, I ,obj:e0t to that. dnd of an examination 

THJ1 COURT: Question; austion Procee 

PIT, YR. 7ITZG".TRATZ): 

-nidlyou ever make a sta emant, that he 

room and got some oxalic acid? A 1 don't remerber. 

canie into your 

PR. ...-ITZGARAID: 7affieou can nut it in evidence, 

If you li 

tuto TRAIN. There s rio objection now to the lreqaer 

goinc in evidence -your onor. 

TIT COURT: Receiv4 

TRAIN: Both the 

beinz villat was --

ail. xIT2GgRA1D. 

MR TIAI I und,, 

com.en . 

andirst  second, the  first 

one mornent. 

and that each statemen 



r 

•• 

offered in evidence, 

150 

and which both eide$ have consented 

to goinc in evidence, was the statenent cirm 

Young ,ften to refresh his manory. 

- P. TITZC5ALP: Exactly. 

- this 

• 

TRAI7: (Continuing) And which ha mAkes.. statement . 

: Well, n077, you had better  

statement If 7on consent to that. paver 'being receive 

.in evidence, I will receive it on •consent,. 

7TTIR . FITZGERALD: There areseveral. papers there. 

TITT? Cn Will you please look 

state at you consent to? 

R.FITZGERALD: With pleasure. 

31R. TRAIN: There are two papet he 

FITZGERATD: Tfibre are --

RAIN: Are you speaking, or am • 

the paper and 

FITZG7tRAIP: I think t i s my turn to speak. 

TRAIN: Thenco he ad and speak. 

Tffl COURT:'NOw, tfir. Traji oifferd it. Let 

adversary pee it. 

ER. TRAIN: I offer the two papers. In evidence 

the first being the ;actions and answers on the examina-

tion of CUbby before he made this statement, and 

secondly the statenent matte hr Clabby. 

MIWZGYMID I object to ,he statement of 



aver. i[.-;ned by Fran.,..-

bistrio . Attorney. 

6.era 

That is not whsk I acreed to. 

THB COURT: Wont you:12o k at the i)apers, 

and see what you consent .o beinu adri5t d. 

Fr°7,C7RATII: I consent to .2h•e admtssinn in evidence 

of the affidavit of Francis Clabby. 

TIP COURT: Eby our clu tions--

111. v1 n'oRATD: One moment, if your Honor p a e. 

This Ones not appear to be svorn to. 

MR. TRAIN: Well, the stateiient is.- offered in evidence, 

whether it is sworn to or not. 

PT. RITZGERAID: This paperl• 

understood was stiona to, 

THI: COURT 

:your Honor please., 

It is n sworn t 

Do You   consent br not c nsen 

711, FIiZGEBALD I do not consent unless it is swor 

to. If he sv'ears to it  I will consent. 

T COUP e paper'will not be received in 

emidence. 

7.1R.

 

TAXN You exaMine &ieet, Mr. Fitzgerald? 

FITZVRAnDt xamined 

c 

And yOu Ofered, rF.c ive it in evidence. 

and 11017 you vzipat reeve'L n.ev that s 

7ITMO TAM:. :t .s so. That _s an unsworn 

st tement. 



Perkins true? A Yes sir. 

YR. YRAIN: There 1s no objection nOrr unders,,ancit 

to its beinf- admitted in evidence 11 rou 173arlr_. 

TH7 COURT: That relates to the rri en st effien 

it does no  relate to the first Dace, which contains he , 

names? 

MR. TRAIN: TTo 

said naTher is marked "People's Exhi 

THE COURT: Novi, Zgerald, have you finished 

th this witness? 

11,1T4GERLM: Not yet., I tould lilceto see the 

statement not.7 that Is hi evidence. 

BY FITZGRRAID: 

Q You have tated here, arid 1 en home to his 

home, corner o'nth rt ,and Ards dam Avenue. went 

into ng robv14. He came in, ot $,t07.Er oxalic and- rubbed

 due ‘.7ith it, aM ..tbez put the oluf,t,, in 'behind the books in the 

book FEe 100 trec1. to o1 overcoat there. 



MR. TRAIN: (Reading): 

"County of Wew 'York. 
Borough of Manhattan, : 
of the City of Her York : 

t;People s ibit No. 

Trancis Clabbe, 

of IATo. 2386 Broadway, borough of Manhattan, aged 1 year 

ocoupation plumber's apprentice, being duly, sworn, deposes: 

and:' says :Collor's: I have JaAate known. De t 

month Pc Hunsicker about 6 weeks. I 

about 

the 

1at.1%er s pool-roam. On_, rch, 4th, t a: rlâying pool with 

them and r. Carroll. T had met Carr011 

Roam. 7-e left the pool room at about g. 

ing. 1)c '.ai.p and Carroll went out arm in a 

and I followed,. e went :together t.o the come 

:195 ft. behind Do arip and Carroll, cor. 79th 

).01.-ci. lunch, 

the mar! 

Hunsicker 

& Colvribl e Ave. They turned 

Cippulled Carr il's hat 

5357 

on side of 79slt. De 

and hit him on head a no. 

ID. Huziker left me puAled something 

fro_ his pocket, and hit Carroll in head with it. 

sar Carroll fall. Then. I turned rbnd e 8 Av-e 8 

There I waited, a.nd tras joined by Funsicker and De. 

Camp. We walked the firat lampo st, south and there 
Th 

took from, their p ollets •.:4e.Canpa wtch which he 

T.!_e got rind Hunsios„  a d. —1.01.d'-inn, the middle ston.  

took tt ai6 s wife and gave the 

rest 0% rins Camp not to forge 



give hLm 1/2 of vhat watch as 

to 6 t0 8 Ave. and ,then thro 76th St. 

where Hunsicker left us. On way thtn 01,1tv .v7tich he 

had used he said in assaulting Crro11 andshowed -no his 

He said he vauld shoot the first one. who 

told about it. De Camp and I went hore to hiE house 

and bus,erdan Arenue. 

lio acid and rubbed the 

cue th it lnd then put the cue in bel-:ind the books in the 

bookcase. He also tried to clean his overcoat there. 

The V.-Ann same morning Shannon care around and told 

Dc Cep there --ms an offcavriting down stairs. He said 

all right and asked Shannon to t&e the je7elry & keep 

±t until he came back from ttonhouse.. Shannon 

(;r st-atee 

Albert Peri 

la That nras t1le T-)ffidavit, t e stateEnt tha 

wben you .firet .cane down ,o tie strict Attorney's office.? 



Is blelotalltia 

action? A 7es,si 

CcIde of CrIminal 



DOU GI, AS, called as a witness on .b?half 

tof the People, being, duly worn, testified as follow 

11bT EXAYENATION BY PM TRAIN: 

Q, Mr. Douglas, you cre a police officer, attached to 

the 26th precinct, are you not? 

Q And on the 4th --o-f--,March last, d-;(1 you participate mi 

arrest of either Robert DeCamp or the defendant Hunsaker? 

desk in the station house 68th 'Stree 

What time 

'clock. 

Q, That was after the defendant 13.4d been 

cly? A Yes) sir. 

Q And kris he taken before the desk 

Q Now, (3141 you have aL.ry conversation 

at that time? A Not at that t ime no• 

— Q. When did you next sae him? A Well, uas ar 

• rafigned in court tha 'afternoon, and then he was remanded 

back to the station house. 

Q Did you see him in the station house? 

Q, Under what cir cumst ance ? A bn the night of the 



$th he—came b'ack...from the captain and he was placed 

cell, and. 1 •strke to him through the cell door,. 

1St FITZGERAID : One moment. I object it unless 

it can be shown that this prisoner, while in the st 

house, was informed, of his rights as a citizen of t 

State, I object to any conversation or "third degre 

of the police forme of this citjto 

T}U COURT: I will overrule your objection, so that 

that question may be determined if need be by the Appel.-

It is an objection that 

and it is well to have it passed, upon, 

and I will give you an opPortunity-.You may note an ex 

Your objection is overruled.: 

.Y.` TM. TRAIN: 

Go on and finish your answer? So 

Tilhat became of the stones that 'was in that ring?" He said, 

"I have told Officer Coleman 1labout that." 

He says, "I an in a 'pretty bad fix, ainct 

He says, "If I testify against 3DeCamp 

I says, "Possibly you mir_s;ht 

ix it so I on testify, I voiad see that 

say arrythtug 4s to'who put' 

to that effect? A No; I.can'tsr that he 



Q Was anything said as to who originated the idea of 

•°omitting this crime? A Welly the only thing, 

I asked him about the piece of billiard cue :ad he said h 

saw DeCamp put that in his pocket before he came out of .th 

Q, Now, have you told everything that you can think 

at this moment that the defendant told you? A yes, sir; 

ca 't think of anything else. 

Q, kazzEtk And you recall nothing said as . to who pia 

other conversation 

Q Did you go to the defendant I 

So that that is 'all you know about 

I did_ about -the revolver and. -bout the stone, with Officer 

Q Thom did. you go with to the house 

Officer lery to his house. 

Q, To ti: defendant house? 

Q And. where did you go in the house? 

the front room. 

Q. ? A And that was t:re first t 

Cleary and.' 'were alone 

Q. And you. went again? Yes, 



who lion A Coleman and Cleary. 

Q, And you, did not go the second, time? - A YeS sir. 

Q, You three went? A yes, Sir. 

Q, And how "long after? A The licit night . 

Q, What did you do? A Officer Coleman and stayed in 

the front room talking with Mrs . Hunsaker, .nUC1earywènt out 

and got the di • ond. 

Q, So you were not in the room when he got the diamond? 

A No; vife were not in that room. 

Q, Cleary went out and cateje-19ack? Ayes, r. 

Q, .And villen Cleary cane back, he had the stone? A When 

we got downstairs in the hall, he sliowed us a stone. 

Q, That is all you know about this ca.se.? A Yes, sir. 

CROSS-EXAivIINATION BY NY,. FITZGERAIAD: 

Q You did not hear Officer Coleman testify, yest rda 

did you  A Well, part of it I did, yes. 

Q, Which part?' The beginning r ending? A I as 

sitting too far back; I couldn't hear exactly what he did say. 

You could not hear all of his -t s imony? 

well? A No, sir, We were outside most of t he , time. 

D.1.d you hear hilt state yesterday that he found 

No, al I did not. 

Q, Who do yox %,1,y found it? J Why, Officer ,leary 

found the- di 



Q Ytur recollection on that is very cle 

Q. you went to this young inan'ts cell it the 68th street 

station? A No, sir; I was standing outside when he W C0.6 

brought back from seeing the Captain. 

Q, Did youme Officer Colenan and Officer Cleary there 

at that time? A Officer Coleman was stf,Inding over 

to the right Officer Cleary at that time was not 

Q, Was there ever a time when you and 

were together in the presence of this prisoner 

at no time. 

You had a conversation with him.? A With whom; 

the defenda.nt ? Ayes A Yes. 

Q, Did he call you over? A He spoke tome as I i. 

standing outside looking in at Clabby. He VT aS like in this 

cell (Indicating), and Clabby in this (Indicating). 

Q, Did. he 'know you? A certainly he 

Q, Did, you know him? A Hunsaker? 

CI ye s . A Oh 

You knew where he kept place of business on 79th 

Street and_ Columbus _Avenue Didn t know him at thx.t 

t *.J11,e ; di dn t -.1mow he kept the place. 

Q Irever was in his place? & Iw&s in there twice, 
- 

Q, Before his arres,t, Before his arrest yes. 

Q, kad 7ou kept it? A Didn't know he 

was the Owner; 



Q, How long have you been in the 68th Street precino 

been there twice. I came there in 1898. 

% Howlong have you been there? I d.on t 

many -Voles you have been there. 

. TRAIN; Give him a. chance to answer , 

TE COURT: No; now, do not talk wnong yourselves, 

but ge.t an _Byer to the question. 

A Two years last October. 

BY YE. FYTZGINIALD: 

RE-DIRECT Mk.MINATION BY MR.. TRAIN: 

Q. Perhaps you were not present in the courtroom 

terday ; you have heard what Officer Coleman said about 

found the diamond. Did, you hear this question 

Cleary did. Q. Did he find anything? A. He found 

this diamond. g. Found tis diamond? 

.1Q. Did you bring the diamond -lawn this morning?.. A. 

Officer Cleayy brought it down. 

A (No answer). 

JAR. TRAIN': That is all. 

PITZGERALD: ani move 

to strike it out . He asked a question, and before :the 



W1tnes0 answers, he s-ayst. "That ifs 4.,11".0 There has. 

been no answer to that question.-

BY MR. TRAIN: 

Q, Answer the question, and that is all.. •4 If I 

heard Officer Coleman say that? 

Q, Y687 on the stand? Al d_idnitt hear Mr., Coleman 

te stiiitony 

the time 

I was out,944i-part of the time, •aid. the rest of 

was so far baak I couldn't hear ft..., I couldn't. 

tell what he said. 

RE -CROSS EXAMINATION BY 51R e FITZGERALD: 

Q You and Coleman fere in the pai,lor. -while Cleary was 

Q, And, Coleman 

FRANCIS 

A Well, Coleman was with e inthe front 

J. KE AR Cafled as a witness on behalf 

of the People, being duly worn, testified 

DIRECT EXAMINATION BY IVIR. TRAINt 

Q, You are a Captain of the Police Force of the City 

and County of New York? A yea., sir 

Q, Attached. to what ,p'recinct? A 26th. 

fo llows : 

that „nrebinct on the 4th of 



Q, In the early morning of that d.ay,' d d anyone come to 

the station house in regard. to a robbery? A It was telephoned 

there. 

Q You received a, telephone message? A y s, sir. 

Q, And in consequence of that message, what did you 

A I went to 203 West 81st Street,. 

Q, Yes. A To tlE top floor, and I saw Mr., Carroll 

t here . 

Q, The complainant.in this case? A The complainant in 

the case. 

Q About what time vias this? A That was about nine 

o 'clock, I should judge . 

Q,, Nine o'clock. in the morning? Ayes. 

Q, Will you describe Mr. Carrolli's condit ion? A He 

was lying in bed, and his head was wrapped in bandages al-

most down to his eyes. 

though bruised or broken. 

ent ; he was down st airs 

Q Were you 11:p1e to have any conversation with Mr Car-

roll? Al was. 
, 

Q Now, after that conversation, what id you do? 

A I went out and viSit d the ()laces that Mr. Carroll said 

MR. PITZGIIRAT : 1. object to any statement of t kat 

`cin . 



THE COURT: Yes. 

Q, Where did you go? A I ent to the corner of $1st 

Street and Am terdam Avenue, to a• quick-lunch glace first, 

and made some inquiria there about the men who had been pres-

ent in the night and hadleft • 

I then went to Mr Kennellys re staprant between 83rd 

and. 84th Street, on Columbus Avenue, and made some inquiries 

there and found out that Mr Carroll and some other parties 

hadbeen there sone-wheres around one o'clock or so in the 

morning. I then went to Hunmkertts poolroom. 

cv, What time did you get to Hunsaker s poolroom? 

A I should think it was ten Oclock., 

Q, And who was there when you got there? A A colored 

man and some other men. 

Q, Was the defendant there? A No sir• 

Q, Did you have any talk with this colored man? 

A I inquired where the defendant was. 

Q, 15.Jad did you find out where he was  A The colored 

man sent for him -- telephoned for him. 

Qi And, then did t3:e defendant come dolivn? A He did, 

in about three-quarters of an hour  Lshould think. 

Q, Now, did yom hear what the colored, man telephoned to 

the defendant? A I did not. 

9, • And you say it was some three -guar ers of an hour 

before de endarit rrived? A Yes, sir. 



Q, Who was TT th yo; amone? A Fitzgibbon s was there, 

and Coleman came in later. 

Will you describe what was said and done by the 

defendant and yourself there in the poolroom? 

FITZGERALD: I object if your Honor please, 

on the same grounds that I stated. when the officer WaS 

sworn. 

THE COURT: The same ruling. 

NB. FITZG7RAID: And, an exception. 

BY .1, . TRAIN: 

Q. Descrihe what happened4 after that, when Hunsacker 

came in? A When Hunsaker came in I asked.him, Dd he see 

. 0,arroll in the poolroom there that morning. I des-

cribed. the man for h,i.Yrt; and he said., Yes; he was here play-

ing pool with DeCamp lay se lf and a third party". 

Q, Clabby ? A "And Clubby" . Be sad, "They played 

several games a.r.id then they went. ...9ut DeCamp ni ,Clabby 

went upstairs first," he said, "and went down towards 79th 

Street;" and that he came to the top of the stairs and went 

up Columbus Avenue and went home; and lie said to me "‘ 

Is there anything wrong?" 

I sayS, "Oh, no, I ant just trying to locate LirCarroll." 

Q, Was thrvit all the conversation that you had with him at 

that time? A At that time. 

Q, Then where did yot. go? A Then I went out in the 



street and got "Coleman and them to go to look for 

Clabby and bring them to the station house . 

Q, And, you-vott_tthe_stAti_on Ae $. 9 

How  long after that was the defendant arrested? 

A He was arrested sometime err QM 

166, 

as not Present at t. e eta-

tion house . I suppose it might have been twelve or one 

o'clock. 

O„ That same morning? A That same day. 

Q, After the defendant had been brought to the station 

house, did you then, or at any subsequent time, Jaave any 

talks with him? 

Same objections, ruling and. exception. 

A Not until the next day. 

Q, How did that conversation occur? When I returned 

in the afternoon to the station houm t ,e sergeant informed 

me that the doorman had told him that the persons 

AIR. FITZGERALD: One moment Captain please. 

Was this conversation in the presence of t3.'n defendan 

TRAIN: N • 

TEE COURT-: ITever mind , CI-Lptain wha wyone else 

said. Now, bring the conversation to the particular. 

point. 

BY MR. 

Q, The officer said $ontething, after which you did what? 

A I sent him for the prisoner and had an interview with the 



defendant and Hunsaker 

Sepal- ate ly 

,, Which first? A I am not positive 

DeCarap I first interviewed . 

Q, And. were the se interviews carried .on iTi. such a way 

that they could be audible to the ',other young man  present? 

A It Was only one at a time'. 

Q And where wa sit ? 

house . 

Q, You had runs aker brought in? A Y 

Q, And was that at his request ? A Eis.request, yes. 

Q, What did he say and what did. you say? 

FIT WEB.= I object to it, t xis same 

t ion . 

anything. in the 

Exception. 

then that I didn't want to hear 

matter, and that km anything he said miit be 

used against him; and he then told me that Hun saker had put U. 

-the job . 

Q Now, Lunsaher *Ii-lom are you s scr ibing? A. Or at 

least DeCamp had put 

ant nay. 

TbAt is what the 

Megamp hadput up the job 



Q, What else did he Bey? A And that DeCamp had got 

all of the property except the ring, ani that he had the ring 

Q, And he said he had the ring? A That was about the 

substance of the conversation. 

Q, Did he say where the ring was? A ; he d'idnlit tell 

me at that time. 

Q, Did he say anything about turning State s evidence? 

Q, That did you say to this? A I simply sent him beck 

and went to work on the case. r. 

Q To find the prxperty? A The property was returned 

afterwards yes, sir 

Q, Which officer wasit Who was handed some of this 

'property on the street? A Cle ary 

Q, Cleary? Yes) sir. 

Q, Now, after that dad. you have any other Km talks with 

the defendant? A I did not. 

Q. Did he say anything about how he got the ring? A He 

did not. 

Q Or what be had done with it? A 

• Q, Or anything further" about DeCarnp than to say that it 

was .DeCamp who put up the job? A Not after the first conver-

sation. 

Did. ,you ever .haire any other conversation? A Not 

iti him; 11. Ear 



!--."..ge--IegkAs.gromvp7karegc. 

Well, that is all you icnow about tie case•? is 

A,Yes, sir . 

t 

CROSS-EXAMIYATIOIC BY MR . FITZGERALD: 

Q Captain, when you went to the poolroom tha morning, 

and found. the colored man and the other yotuig -man in cha`rge, 

did you make an investigation of the place? Ayes; I looked 

it over . 

Q, You looked it over? A Yes, s ir 

Did you go there subsequently, Captain; d you go 

there afterwards? A Oh, IVizi:ted the place afterwards. 

Q, Afterwards? A Oh, ye; verai times. 

Q. On which occasion was it that you got the revolver. 

that you took away from there? A On the 5 econd visit. 

Q Rave you that revolver now with you? A I believe 

it is in the station house, if it hap not been returned 

the colored man. 

Q, You did. not bring it down to court here this morning, 

did you? A :go 7 sir. 

amAni • Telephone for it, when you leave the 

stand, plea,Se 

BY IT. FITZORALD: 

Q, Do you think you could get it here? A I guess so. 

The colored. ran claims he 1PM, S the owner of that revolver, 

bel4eve. 

A. 

oat..114 
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'here did you find. that revolver'? A It was in a case 

front of the 'store. 

Ad' Q In a cigar case? A.o3. the ease mahnx where they kept 

some tips of their billiard cues and things of that kind. 

Q Could it be seen/ A ODuld itbe seen? 

, Yes. A Well, no --

rR. 'TRAIN: I object to tlat as immateria 

(No ruling.) 

BY PE . FITZGERALD: 

Q Well, you made a. Search of the place did you not? 

Objected to. 

TEE COURT: Overru3  ed. 

BY RR. FITZGEBAT,D: 

, 
You made a search, 'Captain., :of -Ole .place? Yes. 

The colored man was there with us. 

Q, And you ±'oi.rnd this revolver, in the case? ±t- Yes. 

Q, -What kind of a looking revolver was it? A I should 
4 

think 38-ca1ibre with a nickel IllazLdlei i think; a nickel-

„ d revolver. 

Q, 17as it a nickel revolver? A y s nickel ated.-

Q, ''47hat was the color of it? A Bright. 

RE-tan CT IMO= 2..ri M. :RAIN: 

You say the colored 'man •said. it was his? A yes, sir* 

7PITZGERAL Now: if your Honor please, I move 
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strike out the, question and &IL swe r 

TFIE COURT: Strike them out 

. TRAIN: Your own te stimony 

TIM COURT: A repetition. It is unnecessary. 

Anything else with this witness? 

. TRAIN: That is all. 

JOHN J. CLEARY called as a witness on behalf 

of t`i. People, - being duly Sivorn te stiff edas follows: 

DIRECT R31;AVECKATION BY XR. TRAIN: 

Q How long have you been attached to the 26th precinc 

A Close onto four years. 

Q, Please raise your voice. About four years. 

How long have you known the defendant? 

only 'MOW the defendant a couple of years. 

Q You have llaovfn him half the length of time 

been in the precinct? A Yes. 

Q On friendly termswit him? •A We 1 on speaking 

terms with him, about six months. 

4. Before this happened? A No , altogether. 

cT rV on the 4th of March did you, pursuance of 

orders you reoived, go to unsaker s house? I di.d 

yes., sir. 

Q Whom With?' A I wez 

Q, la4 you go, up in the company other officers 

UT) 

up -vv-th Counsellor Greenthal. 

nY 



any' time? A yes, sir. 

Q, When wee,that occasion ? A That was 

lieve it was the 4th of the month. 

Q, 4th or 5th„ do you know? A 4th or 5th. 

0„ What time of the day was it? A It was in the evening. 

Q, Who were the officers who went with YOU? A. Officers 

DouglaS ani Coleman. 

Now, will you state w 'oat happened after • you got to the 

house. 

4 Well, we went up to see SO Hunsaker to speak to 

her in general about the jewelry, and on information that 

Douglas aid Coleman possessed,., which he  gave me, we found 

the missing diamond in Mr. I7unsaker om. II spoke to 

Walter Shannon, the step-son of TEr Hunsaker 

Q, Never min6 wh&t you mid. 

TI-31,41 COURT: Wait a moment . Strike out all this, 

after oinformation about Shannon" 

BY TEM COMFIT : 

Now, when you went up Itlere, Off,icer what did you. do 

in then° ..s of Mr. . Hun saker ? A We went into Mr. Huns aker s 

rooms. 

13Y YR.. TRAIN: 

Louder, A We went into Mr. Hunsaker s room aryl saw 

the diamond on the floor underneath the carpet, 

r ai se a, e carpe 9 A Young Shannon raised it. 



ttW  11_, Shannon? A Walter 

Q • And you saw it there? 4. yeS, sir. 

Q, And you had received information that It was there 

before you went to the house? A yes; sr 

Q, And was it in the same place that you had been told 

it was? Ayes, sir. 

Q, Did you take it? A yes, sir. 

Q, Now, how faris this house where you went to get the 

diamond, from Hunsaker 's poolroom? A The poolroom is on 

Columbus Avenue near 79th Street and Hunsaker house 

believe, is 89th Street and Columbus Avenue. 

89th street — it is half mile away? A About. 

Q. Now, did Douglas and Coleman, go into. the room with. 

you'? A No , 

Q. 'While you were raisin.g the carpet, were they in sone 

other room? A Yes; they rem fined  in the parlor- with Mrs. 

Hunsaker 

Q, With Mrs Hun ake 9 in the parlor? A yes. 
A. 

Did you have any talk with the defendant?Hunsaker? 

Yes „ A I had a little conversation with him in the 

raoraing of tile day he was arrested. . 

Q, What did he say? A Iws asking him then' 

trying to find some infornation about the case. 

laTZGIMALD: If your Yonor please, the same 

objection, and the salle ruling, I suppose . 



A In Hunsakerws po 

1, The pool p arlor 

that before the Captains visit 

Q. What did the defendant say then:?"--.:He narrated -

to me about the Captain talking, sending word up to his 

house and. wanting him downs ard asking him about the -case. 

•Q, That did he say A Xust narrated those circumstanc 

Then you came tLflere after theCaptain had been there 

04 Did the defendant sr anything 

Well, he mentioned about some robbery, a. s sad 1 t having 

been committed early that 

What did he say; you sw he mentioned something 

about a robbery and as  having been committed, while I 

Want to know what Ile said; yo g have testified enough imeai 

criminal cases -  A lies, sir. -

to know *but expected when you are asjcd. what 



a man said? A H said that he left his pool room and took 

a ear at 79th Street and. went direct ho e. 

Q, And is that all he said?. A That is all I qan say and 

remember 

CEO SS-EX.ATIIIsTAT I011 . FITZGERALD: 

Q Did. you have any conversation with Jar Nunsaker 

about this stone? Alf I had7 

Q How long have you known Tursaker, you say? 

A Sust t e him Iknow him, I guess, closer onto two years. 

Q, Well in aJ3 the two years that you have imovin h 

what did you kariovi about him; aTlything? 

Objected. to; objection sustained. 

Q, In all the tie that you have knovm Hunsaker, 

have you ever known him -- was he ever arrested in all 

that time? 

TRAIr: Now, if your Honor please 

. FITZGERALD: I withdraw. 

AS= -"Wink --z)ounse -shcuId_': be- in-struct 

he under st airis tly 

Tun, rnuTse: I h' e instructed by sustaining , the 

objeotion, which X do. 

. BY£IR.PITZOINALD: 

Q. Do you know. what his reputation is in t1t looalit 
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MPOPIT zcauzAti) 7. One moment do you want 

EIZI mindful of your flbior admon.ition„ 

Do you know what his reputation is i'n th1-pnoritt.frzrk 

locality in whlo h he lives? 

.T.2. TRAIT!: Xust one moment . 

(Continuing) For hone st3t and. goo har acter ? 

A I don't Iciow anything of his character . 

BY T:TE COURT: 

Q, Do you know anything of his re-outaktoil? 

sir; not until this affair took p3.ace0 

BY ZO2RALD 

U have known him for two years.? IL Yes, sir. 

Q *Yere you doing special dut3i*? Not all t 

no, 

Q. Part of t'ke time? A Yee. 

Q, wiere his place business was  A Yes, 

sir . 

And. you say you 1it know. v,r3.2.t his reputation for 



c?„ What? I never spoke to t1;e• man: 

Q, Idian t •ask you whether you ad. ever spoken to him. 

am just going, to tell you what. I know about him-. 

, (question repeated) A I never heard anything 

wrong of him. 

RE-DIRECT '4:7AloalTATIOX BY FR. 'MAIN: 

- How? 

returned it to you where? A At the corner f 68th Street 

and 13i-oadway. 

q How was it done w A It tq.:ts wrapped up in a 

Piece Of linen. 

Q, Did yo.0 examine it then? A yes. 

Did you see what. pieo:eo were in the linen9 

sir. 

Now,whici n s? 11. That one 

The r...ng was mit? A yes. 

CI And all the ot:-r _oleces? 

nd c ing 

Q The Oa: acme as found before or after this? A After. 

Afterwards*? A Yes sir 



Q So that at that time the diamond was the only piece 

of jewelry that was missing,that was not delivered to you 

by the son-in-law of the defendant' 

MR, TRAIN: I wish to recall Gat .in 

I understand he is at the Coroner 1 s office; and will be 

TTIE COURT : Have you any o t. 

1AR TRAIN: No your Honor.. 

TJTh COURT: Then; with the exception 

CVtain Kear) you rest? 

1M. TRAIN: Yes 

T.12 COURT ,,. Very well; the people re 
re-. 

mission to call Captain,Kear. 1 think WI 

give that permission.. 

MI. FITZGERALD: Oh; ,yes. 

TIM PilOPTE REST. 

DEIT:CIDAM ' S COUNSEL S OPENING ADDRESS.. 

MI, FIT MALD: 

— dilt ems n of 

time that this is indeed a very important case, ani 

T dou'ot Whether there are more important cams on 

is called upon to sit; important to t 

Pe op le imp o 



Many things have occurred uiig Lis trial which 

certainly must seem tiresome to you, arrlfor my own part 

I would gladly relieve the jury frot the tediousness 

of a lengthy trial, and of the tbings that sometimes 

crop out between counsel; but, gentlemen., they were 

for a Imrpose and there was a very di.stj and def-

inite object in view. 

Gentle,nen, after the testimony which yo  s4aave heard 

from that stand, it may occur to you. to ask your-

selves how and why and wherefore a man like Mr. Hun-

saker should be mixed up in a scrape of tYils kind 

As it was •described from that starld, I can't reca.11 

any . crime outside of murder-- downright, deliberate 

murder,— which in its details was more disgusting 

and at the sai time more harrowing. 

The question arises now, Now, what answer has 

this prisoner to make? I am not here to advise false 

• swearing It is .not my bu.sinessas the c ounsel of tial.s 

defeadea,et  Lo enceourage—p-e-rjury . We have no defence 

• except the truth. That is our defence; and we oo.ntent 

that the truth in this cade 'must prevail, must prevail s 

even_ over the most övincing c..ircunstan%al evidence. 

I. propose to place upon the stand in this case the 

def ndant himsalf. It is for him to speak, ',and thiS,is 

the Ztt1 e heLs ever had an opportunity to speak*. 

4-415' 



and he must convince you he muat convince you 

on the facts in this c 

gize r him, lie• must stand 

as they come fx-om his own 

at you will be 

glad to know that he can convince you of his hone sty, 

There tre ratry reasons wily ltunsdker shoixld take 

the stand in this case reasons personal .7ith himself. . 

No man wants to walk the streets of :Yew York under 

such a charge. No man of his antecedent s desires to 

labor wider such a charge; an aged father, come all the 

way from California to inquire into his.. innocence, 

or his guilt; a wife and child 

TRAIN: Well, I ao not  think,, if your }nOr 

please, at this point that the wire and child are ma-

s ; X ust in Vie objection 

vou not- 3-itzger-ald-.-- --The o1eet 

the opening. is merely to tell the jury what you are 

going o prove. Pay no teitiqn. to this,. gentlem 

. FITZGERALD: ( Cant inuing ) I will svz you 

that this man is a mare 

aponsibility this community; that 



fa ed a Justice in his life9 till he was brought u 

on this heinouu charge that no pOlice officer eve 

laid. hishani upon him till k.te waSceued. of this 

I will show you that on 

jent to his .lace of business  ar. that :1, that. time 

had in his possession more money than‘-700 adduced On 

trial at being in the possession of lr..# 

dkawnds than Carroll had. 

I say that we have no .defence except th 

except our previous character and good name, 

we propose to lay before this jury. 

something of tle diamond that 

pet We do not deny it. It was 

was in our room; it was under OUT C 

Vie vili show you, too, that .r. }iunsaker never 

staulted this man with Stick or wit'r a, revolver, as 

it has been attempted -tofl ow here; and tue revolver 

was very discreetly kelYt out of the ôase until, forced., 

the District Attorney very delicately says to the Captain 

of Police,"17c4 will prOdUce 

tae In the case°.te leaves it behind, because t2ey 

cannot sten that revolver on Walter L, Hunsaker, 



never owned it, and, the clarkey. sad ' he did not 

own it; and that black negro told the truth, 

That is the reason, but we want the revolver here, and 

we wild. chew where the revolver was found, and where the 

revolver was kept, and, who was the owner of t;re revolver 

Gentlemen, it sometimes happens in 

and especially if he happens to be a citizen, of. Californ: 

000 miles away from home, that the only defence which 

he can possibly, offer is to go upon the 

12J.mself to the ordeal and, the scrutiny of those who 

are interested, in his guilt or innocence. 

to pia° him there, and when his examination i 

'by me 2 I pro-pose that the District Attorney shall or ci se. 

examine him better than he ever cro'SS 

his efore; and I want you gentlemen of the 

either td gag& St questions, Or TA$1r, t hem yourself with 

the permission of the Court anyihing that may 

your mind which you may feel that he is called upon to 

II‘To'thing to hide! And I promise you, that when he 

tells his story of this crime as it ms transacted 

before his eyes, as it viras impressed upon his mmory 

never O. be obliterated, tere will 'be no "I don't 

repembers"; there van be no"forgets" ; but there will 

be that• convietiOn-Whicil you yourself will have of this 



znan s .innocence when you catch expressions from nothing 

bU.t tie rixthjteif0 T.he truth i our defence. 

I will call Walter Hunsaker to t stand, 



Al TER I. H tr SAKER" defendan called &S 

a 'witness in his own behalf, 'being duly avorn, testified 

DIRECT EXAMINATION BY MR. FITZGERALD: 

Q, Mr . Hunsaker, where do you reside? A 76 West 89th 

Street. 

Q With whom do you resides? A My wife,, iny child and. rmr 

wife i's children, my step children. 

Your wife was a. widowed woman when you married her? 

A re s, sir . 

MR. TRAIN: Objected to. 

Br MR. FIT2GF3AID: 

With several children? 

MR. TRAIN: There is an ob ection before the 

Court, Mr. Fitzgerald. 

THE COURT: Objection sustained. 

MR. TRAIN': I move that the answer be stricken out 

ME COURT-:- Motion granted. 

MR. FITZG'ERALD: We except upon the ground, 

your Honor please that the District Attorney has endeav.-

ored to connect this man with a crime by reason of showing 

that, hi,s sbep som was one of the go-betweens, between one --

THE COURT: It appears in evidence that he has a 



the details of the family need not be gone into. 

want to ask him if a particular person is his son-in-lawv 

or is related to him, ask him that. There is no objec-

tion to that, But your question is improper, because. 

it seeks to bring out a fact that is not relevant to this 

inquiry. Hence I sustained the objection. 

MR . FIT ZGERALD We exc ept 

Q A person has been described as your step-son. 

man yr step-sons have you? A Yive , and one daughtes 

TEE COURT: I will sustain the objection to tbat. 

MR . TRAIN: I move that the 'rimer be. stricken otkii. 

TEE COURT: Strike it out, 

BY R. FITZGERALD: 

libriAre you a step-son? A Yes  sIr. 

Q How many step=sons have you? 

THE COUKT: Objection sustained. 

MR. FITZGERALD: If your Honor please 

COTTRT:  I±o4eced to bY the Distric.:t 

Attorney, presumably upon the ground t lat the extent of 

the defendant s family, has nothing to do with this case 

have sust ained t he objec t ion . 

1R. FITZMALD• After the tisistr imt Attorney, if 

your Honor please h- -brought the family in here. 
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THE COURT: The fan ly is not in here at.. all, atd 

not want it in hpr?, d I am only cautioning you 

not to put  it in when I have Sustained the objection. 

You have an exception which -will -permit you 

my ruling,, if it is improper. 

review 

No do n t ask further-

question's upon that line, because it only necessitates 

my overruling the min: questions and. sustaining t1ie objec-

tions to them. 

BY 1411.„FITZSRAZD:.• 

Q You azpoort a family? 

Objected t sustained; exception. 

Q Are you in business, Err. .11ansaker A Is. 

Q. Where was your place of business? A 400 tolurnbus. 

Avenue  

Q What was your businesS? A•15ool parlor. 

Q, Whereabouts le 40,p on Cblumbus Aienue? A Between 

79th and 80th Street s on the West sid_e o.f Columbus Avenue 

Q, What floor did you occupy? A I occupied the basement 

roomit-- fini lied_ room. 

Q. Of- b-u.ild ng on those premises? 

Q Any ot tenants in the premises? 

Q 'Who are they? A There is a florist ups,tairst 

goods merchants on 'the corners a delicatessen store, butcher 

shop, dance hall on the second floor, an& electrician and 



Q 'How long have you been t business? A Since the 

24th of eranuary. 

Q, This year s, sir; of 1903 . 

Q What was your ,businessbefore that time? A I was 

cashier and office manager of the Lee Lash, Cbmpany. 

q What is the Lee Lash Company? A They are 

MR. TRAIN: Objected to. 

TEE COURT: I will sustain the ,objection to it. 

MR. FITZGERALD: We except, if y ur Honor please. 

I think I ought to be allowed to show what this man 

business is, and what his antecedents are. 

iTEE COURT: Objection sustained. 

BF MR. FITZGERALD: 

q Will you explain to the jury what you mean by the Lee 

Lash Company?' 

TEE COURT: Objection sustained. 

MR. FITZGERALD: We except. 

THE COURT: You have your exception you need not 

refer to that. 

BY MR. FITZGERALD: 

Q. Before you went with the:Iee Lash Company, what was 

as cashier •and time keeper. 



MR. TRAIN: 

TEE COURT: 

had spent 

only a short while. 

BY MR. FITZGERALD : 

What Brady? A 0-o1m Te Brady, brother of James 

Brady, the Building Commissioner that was. 

Q, Th the building business? A I had charge ofsome 

outside work. 

Before that wh.at was your business? A I hacibeen in 

Paris for a year. I was with the California Exposition C m-

mittee as bookkeeper and. stenographer.. 

Do you recall., Mr . Hunsaker, the night of March 3rd? 

A I do. 

Do-you-kn-ow---Mr . Oar/roll, the complaining witness 

A I was. 

in your own way evell 



MR. TRAIN: I object to the form oftie question. 

THE COURT: Objection overruled. 

Q (tCiontinuing) -- on the night of March 3rd, and the 

morning of March 4th? A I left my home at 76 Vest 69th 

Street about 10:15. I was detailed at home an account 

illneStof my wife I went down to my pool parlor and there 

saw Robert De Camp and Francis Glabby. They had evidently 

just finished a game of pool. 

After staying there until about half-past eleven 

or quarter to twelve, I closed up my business with the in-

tention of going home. Robert De Camp asked me to adjourn 

with him to the Orleans Cafe, at the corner of 80th Street 

and Columbus -Avenue, and have a drink. We went into the 

saloon, the three of us, had drinks at the bar and then 

went intb the rear part of the cafe and sat down. 

drank Scotch high-balls De Camp did the same, 

and Clabby drank beer. 

After having stayed there perhaps three-quarters of 

an hour to an hour., we went down 80th Street with a view of 

-calling upon a lady who lived on 80th Street,between Amster- - 

d.am Avenue and the Boulevard. 

We were unable to see her. We then determined to 

go up on 106th street and. Cblumbus Avenue to e some o her 

friends. With that in view we started up Amsterdam Ave-



De Tamp met a policeman. A conversation took place in 

which this policeman told Er. De Camp that there was a. gen-

tlemam up at the next corner in the restaurant who was talk-

ing politics with another drunken man; that bs intended run-

ning that district rigainst Johnnie Sexton, as leader of that 

district. De Camp asked us to go with him and he went up 

and entered the restaurant, we following him  Clabby andI. 

A conversation took place between this stranger, 

Carroll and Mr. De CamP. During this converstion, Mr. 

Sexton_ was 'a son-of-a-bitah and that anybody that took up 

for Tames Sexton was the same thing. 

TEE COURT: We do nbt,want all this Mr. Fitz-

gerald. It has nothing to do with the case, 

MR . FITZGERALD I do not care c.bout the extraneous 

conversation. 

TEE COURT: There was 4 converstion relating to 

omit aw reference to that conversation further unless 

it has same seecialbearing. I do not see any possible 

bearing which that has upon this case, a conVersation 

,that was .hed in a restaurant At the rate we are going, 

Will never get through with the case. 
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MR. TRAIN: I am not ±n 'a position to object to 

anything, because --

"'" THE COURT: Now, 'Proceed with the questions. 

TEE WITNESS: What am I to dos, your Honor? 

THE COURT: Answer quest ions . 

MR. FITZGERALD: If your Honor please, this conver-

sation may have somebearing upon thiS event,* 

TEE COURT: You ought to know whether it has or has 

not:—

MR. FITZ C2RALD: I do know, if your Honor please. 

One of the reasons wy Carroll went with the 

TEE COURT: If you will ask the questions, we will 

determine, whether it relates to relevant matter or no 

BY NR. 'RITZ GERALD: 

Q, Do you remember leaving that place afterwards? A yes, 

Q, And where did you go? A We went up Amsterdn 

Avenue ixta to 83rd Street. 

Q, How malr of you went? A Five . _ 

Q 'Who were the five? A Yr. Carroll,Robert De 

Francis Clabby, a _stranger and myself. 

Q, Where did you go? A Across Amsterdam Avenue 

a saloon. 

Q, Did you 'go into the. saloon? A It was closed. 

Q, Then where did you 'go? A Went over Columbus Avenue,, 



and down Oblumbus Avenue to 80th Street to 81st Stree 

to Edward Bower smith.rs saloon, but we couldn't gt in. 

Q, And then where did you go? A Went up Kennelly s 

rest aurant 

Q, State. what took place in Kennelly I's restaurant? A Mr . 

De Camp sat on one side of the table withMr. . Carroll, 

sat on the opposite side with 11-ank Clabby and. Jim Mahon. 

, 
In the conversation there Mr. De Camp was very unruly', 

--shouting and making a disturbance in the restaurant, and he 

w.aam_neprimanded by the man behind the desk. 

After that we went out. Some one of the gentlemen 

present suggested a game of Pool„ and requested to allow 

them to play in my pool room. I stated that I woul 

that it was late lout if they would be quiet and gentlemanly 

I would permit them to do so.. They were lne arly all of them, 

drunk. 

We went down Columbus Avenue to my pool parlor . 

entered the pool parlor by Unlocking the door, and. found ray 

colored, man sleeping on the second table from the front 

the room. 

We entered into a game of pool, the four of us. 

DeCamp dropped out of the 'f rSt game, as he was so drunk he 

couldn't play. He stood in the front of the pool room back 

of the counter with the colored •man and we went on with the 
- 

game. 
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The gam :e had be en finished, andMr . Carroll and Mr . 

DeCamp put on their coats and went out together,, arñ Mr. 

Carroll saying to me "Goodnight". 

Frank Clabby then followed them. I hadnot at that 

time had on my overcoats, not as yet When Clabby had gone 

a few minutes, I followed out, closing the door behind me, 

went up to the top of the st airs . Clabby at that time 

was at the corner, as I should judge from the top of t/E 

stairs, Mr . Carroll ard Mr. DeCamp were not in sight, 

When I left the poolroom, I went out virith the intention 

of going home . I mid so to Hof colored man. I walked to 

the corner a.ncl. started across the street and turning around 

I saw Mr, . Carroll and Mr. DeCamp IA/ allting up the seet. arm—

in-arm. 

When DeCamp knocked Carroll es hat off', I Tztw him beat 

him unmercifully on the head, by the motions, until he fell 

on the sidewalk. Francis Clabby was s &tiding on the corner, 

and, ran up to Mr0 Carroll, when Mr . Carroll was on the 

ground, and the three of them were wrestling on the sidewa4k. 

I was frightened., Paralyzed with fear. seeing them, 

and I turned and hurried from the spot. I got up to 80th 

Street and Columbus Avenue, When I heard someone calling;i wan 

right across the park over Elst Street,between Columbus Avenue 

and. Eighth Avenue, 9 and. there hesitated, as I heard DeCarap 

.ins or rile tp halt vhich I did. Re called me across the 
• 

,,,,••••.. • - ' 



' street. II went over, and he said, "Come 0 

towds Eighth Avenue. 

In going to Eighth Avenue DeCtunp put his  hand over 

to me, put his hand in my pocket and said, '}1er is somethin 

for you; donit say anything about what you hate seen. 

said nothing, and went with him to Eighth Atenue. 

At the corner of Eighth Avenue and 81st Street, we 

turned south and went down Eighth. Avenue to the first 1 

post, about a guar:ter of the distance between 81st Street 

78th Street. Therk;3?eClamp stopped, and too.k a club out o 

C.abby said "What did yoU hit the man with?" He said, 

"I hit him with the club." 

Before we had reached this corner before we had 

reached the lamp-post I took the ring out of my pocket and 

have anything to do with it; that. I didn 

took it4 Clabby then took from his pocket a pair of cu 

buttons, which he said he had taken from the person of Mr . 

DeCaMp said, "Come onl" And w went down Eighth Avenue•, 

Going down Eighth Avenue 3, the cornier sat ion as between ClabW, 

and Denim as to what he wa going to do with the club. 

C1abby advi se d De.C)atip to throw t TB club away. 

DeG4mp said not be Wbuld ta1 it home and burn it up. 



• We had reached, 76th Street and turned. west t 

Avenue. In the middle of the bloc.k DeCcalrip took hi pistol 

out of his pocket and threatened. to shoot either one of us 

if e said one word of what hadhappened., B then started 

towards Cblumbus Avenue, where he said "I em going home".. 

Gabby and. DeCtimp went down .76th Street, towards Amsterdam 

Avenue I turned north on .COlumbus Avenue, ept Lip towards 

79th Street . My desire- and. my intention tn. going 

79th Street and Columbus Avenue was to see what damage they, 

had, done to t'i-at gentleman. couldn't find him . 

I took a car and went home. When I got to w home T 

took ray overcoat off and placed it on a chair, 

was taking my handkerchief out of my pocket I noticed on 

the floor a diamond, which I cokaP1 rrot - ac.coun 

did I ).:.ow where it one from. I w 

nished.- I didnitknow what to do Or wht.tt to 

quently I took and hid the diamond, with the intentior of 

returning t to Mr.. Dea mp the next day-, if it belonged to 

I d.idn tic/low whe 

Q *What did you do with. the diamond?. 

under the carpet in my 

Q, Whereabouts? A On the northeast corner 



until the next morning. 

Q What took place the next morning? A I was sent for 

by the Captain of ti-sat precinct in v/hich my room was. 

Q Did. you. meet him? A I did. 

C, Where? A In my poolroom. 

Q Did, you have a conversation with him? A I did. 

What was the conversation ? A He asked me if I knew 

of any trouble the night before, and. I told him I did., not. 

Q, Did you afterwards go to the 68th Street station? 

A In: the company of officers Tole/Ilan and Cleary; yes, ir 

Q And did. you have any oônver.sation there with nY 

of the officers? A Not that (JEtiy. 

Q Did. you at any other time? A. I did tie next day. 

Q, With whom? A Captain' Kear 

Q, What conversation did you have with him? I expUdirm, 

ed to him exactly the stater3ent I have inade..here to d. 

Q. What did he say to you? A He said nothing 

he said lokxxszt "It is too late for you to say arrthing 

I gave you an opportunity yesterday when was at. your pool-

room." 

Q, Did you afterwardS, velia't was done with regard to 

the di- ond; what was said with reg rd diamond which  

s afterwards found in your room? A Jack Cletry cane to me 

in Tily cell 

Q, Who is Jack Clez-y? A Jack Cle ary, t Ie de tecy-
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tive -- came to me in xrr cell, and said, "Do you know arrthing 

about a diamond?" I said, "Yes  sr;.I found a diamond in 

my house". He said, "Well, if you tell us where we can find 

it, it will go easy with you; if you doh Litt it will goag inst 
,frA 

you.;" and I told him where he could find 'it.'I had no con-

versation with Officer Coleman or Officer Douglass regarding 

that diamond or jewelry. 

Q, That was the only conversation? A That is the only 

conversation I had about the stone. 

Q Mr . HunSaker, 2 how were you dre seed. on h t n_Lght ? 

A I had on a black coat and vest, striped trousers and an 

English walking c9at and a black derby hat. 

Q. Did you have any  money of your own at the time?) 

Mi. TRAIN: Objected to. I don't seehow that 'is 

material at all. 
THE COURT: 

it I agree with you lir Train but I will receive 

it froxa charitable motives . 

31.M. FITZGaRAL1 D: If your Honor please, I did not 

he or . 

question, though I agree with Mr. Train that it is of v r 

little importance. 

Tlq_COUM 

Q. You bay' answer. 



v." 

dollars, 

BY :RR. FIT2GERAID: 

Did you have any- jewelry on you at the time? 

had a diamond ring upon my finger, an opal pin in my 

a gold watch and gold fob, and ' gold cigar cutter. 

Q Mr. Hunsaker, at any time going down the avenue, 

see) in the presence of Caabby or in the presence of 

DeCamp, that you wanted tilt ring, or that diamond, 

Mrs. Himsaker? A No, stri no such conversation took place. 

ct, This corner of 79th Street and clolumbus Avenue 

will 'you describe the corner? build-

ing is cut off, making an entrance to tic a corner store about 

12 feet wide. On the outside of the sidewalk, there is 

sod laid there. The sidewalk is narrow to the extreme 

. of tie Brady property. At the end of the Brady property 

the sidewalk assumes its ordinary size... That is made of 

Q Now. the. corner of the building, does the Columbu 

Avenue side of the building and the 79th Street side of the 

building meet at a right angle? A You mean like tt 

(Indicating)? 

I mean at a right angle? 

The front of the building is cut acrosshere (Indicating).to 

allow an entrance to the store on the corner, making the cor-

ner on the 79th Street side about ten feet from the corner on 

the Coluldhus Avenue side. 



Q, SD that a person walking down CPlumbus Avenue would 

have to turn one corner and go to the other corner before he 

could look up 79th Street? A. Ys, sir 

Q. Now, what is there on 79th Stredtg? 

quite gather what you mean0 

ask you that. Did 

you at ary time talk with Clabby about this case? A The only 

conversation I had with Clabby wa,i; in the 54th Street 

up st air s, where Clabby told me that --

1/11R.. TRAIN: Now, I abject, That is not the proper 

He aslled him if he hEd. an  conversation. 

TIE COURT: That is answered. Now, go on with 

your conversation. 

1613..YETZGERALD: what the conversation was. 

LIR . TRAIN: There is no f oundat ion for it that I 

know of, but I have no objection. 

. FITZGERALD: Foundation? 'Wby, it has been 

shown, all the conversations. 

TEE COURT: There is no need of argument at all,. 

Mr . Fitzgerald Your position is sustained. It may 

be answered. 

BY Ia. HT ZGER.AID 

Q, What conversation did you have with Clabby? A He 

told me that Mr. DeCamp intended, to reward him for anything 



charge.. 

MR. TRAIN: ()clueing pistol) Bete 

ra. FITZGMAID: It is not rg revolvers 

has not been proved to be snc'h. I obje 

please, to such gtatenents in the presence 

10. TRAIN: I understood --

THE COURT: Gentlemen, you will payno a1 

tO these statements whatever. Now, proceed, 1 

CROSS-EXAMINATION BY MR. TRAIN: 

or my own sake, I would like to miLy that 

TI COURT: There is no use. I do not mean to 

st„ by my caution to the jury, anythigg- of.eritioi4M 

ipor either one of you gentlemen. I. simply instruct tham 

to pay no attention to these conversations. Now., proaeai 

Mt. Train, 

BY R. TRAIN: 

Q I show you a revolver, Mr. Hunsaker 

see that revolver before? Ayes, 

Q Those revolver it? A It belon 

my house man in my pool rocAt'. 

When ela (),J. last 
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4,4s 

Q, What time Of day or night? A I saw it in the day 

and saw it in he evening. 

Q Where wasit when you. last ar..Q7 it? A. In tbe case. 

Q What case? A Cigar case . 

Q, Your cigar case? Ayes, sir. 

Q, In your pool room? A yes. 

Q, And how long had it been in that cigar zcase,? 

couldn't really say. 

Q, Was there any otl'r revolver there? A sir. 

None except .11.r Def3amp's. 

Q, Mr. DeCamp kept a revolver j`.n your pool room? A He 

did not, no. 

Q, Was his revolver there? A...He placed it on top of 

the case on the evening that :sae came in there. 

Q

 

That time was it that he put it there? A I couldn't 

say when he cam down to t'he pool room, to piy..pool, i.z the 

evening. 

Q, With. Mr.. Carroll, or before?, A. With Mr . Carroll. 

•Q, When he came in with Mr •. Carroll,you say that he put 

his revolver on the cigar case? AYes, sir.. 

Q, Was his revolver ,in a ease? A What do you mean 

a case? 

• 
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Hennellyo's Tliis conversation was told me 6 

Q I thought you testified that Decamp exhibited a re-

volver? A I was told that he exhibited a revolver. 

Q You did n t :ay that on your direct examination? 

intended to say that Tar DeCairp showed a revolver-, ihi h I was 

told he did. 

Q Which you were told he did show? A Yes. 

Q Oh, I see. Well, inside the cigar case t en, when-

Yr . DeCailv laid his revolver on top of its, as anther revolv-

er, and that revolver is lying here before you? A That 

is the revolver that was in the case •at the time (Indicating 

Q And there was no other one there t the time? A No, 

Q And that belongs not to you, but to your .colored 

man? A 'Yea, sir. 

Q Did he keep his revolver there all the time? 

A In his overcoat pocket, yes. 

Q In his overcoat packet? A. Yes.. 
the 

Q, Did he keep it in at cigar q se regularly? A 

•Q ,Pan you account for its being in the cigar case on 

saw 
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And you ad not see that tau out of the cigar case 

by any chance? A I did. not. 

And it was there the next time you returned to ths 

poolroom? A I couldn't say whether it was the next, morning 

or not . I didn't see it . 

Q, Did you ever see it again? A I saw it the 

68th Street station house, yes. 

M. TRAIN: I will ask to have this revolver ma0-ked 

for identification. 

It is marked "For Identification People 

Exhibit No . 8." 

Before being with the Lee Lash Company, andone.or 

two other concerns, were you not in the West? Ayes, sir. 

Q, How long did you live inAthe West before coming 

East? A I was in San Ilrancisco fron 1894 to March 19th, 

1900. 

Utah? A Yes. 

How old are you? A I am twenty-eight. 

And haw long have you had a step-son named Walter 

Shannon? A Since the 7th of November 1900. 

Q, How long have you known DeGamp? A About two 

-weeks previous to March.3rd. 

Q How 1144 you become acquainted with him? A As cln 



Q. Did you see him there 
during 

every day and sometimes Raceacx 

Q, Did you have 

frequently? A He was there 

eirening0 

friendly relations with him? A Not 

any more so than anyone else there, 

Q, You regarded him as a friend? A I simply regarded_ 

him as a patron of my pl'ace. 

As a patron; not as a friend? A no calls 

upo* his friendship, nomewhat ever 

Q Nov but did -you regard him as - friend? A I did 

on Xanuary 1st, when I entertained a number of young gentle,. 

Q, He was one of 

Q, Was he a friend 

:dinary- young fellow tlitcaie ar ounci- t1.1 place patronized  

the pool parlor, 

Q . You entertained your patrcrIS.' hen at. your house? 

A Previous to my assuming Control of this .poolroom, 

'aid" to bonne .acquainted with the boys that patronized it. 

and Clabby, had been patrons 

of the place before you took charge of 

not. 

A DeCarnp had 
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ADid De Camp attend this little, complimentary dinne 

A He did not. 

Q So that your relations with Clabbr were a trifle more-

-friendly than with DeCamp? A Yes. 

Q How well did you know Clabby? A I didn't know him 

except that he came into the poolroom. That asall I can 

say I knew about him. H. 

Q, And you had him to-your house for dinner? A Yes, sir. 

Q Before he had been a patron of yours? A yes, sir 

I did not have him down to dinner; you misunderstood me . 

I entertained a number of callers on New Years Eve. 

Q Now, on this evening of March, 1903 had you had your 

poolroom open that day? Ayes, 

Q Open all day? Ayes., sir. 

Q And what time did DeCano and Clabby, arrive? A 

0, ouldn I t s ey . They were t her e when Ia t tire in the evening. 

Q, lihen you gpt there, they were here? A yes: 

Q. Had you ever been out around ti e streets with DeCamp 

and Clabby before? A. Never in my life; no, sir. 

Q And in response to whose suggestion did you go out with   

irt1ien on that occ!asion? A DeC 

Q, Irliat did he say? A- He said, "Come up to the .corner 

and Ittore drink" 

Had yoU ever gone out and drank with hi:a before? ,A May. 



be on one occasion before., 

Had. you ever been otzt drinking -ith Clabby before? 

A go, sir. 

Q Had you been drinking a thing that day? A I had 

Q You (lid not touch a drop? A No, sir. 

Q Did DeCarp at that time, or C' abby, slow arlY signs 

ok intoxication? A I couldn't say. 

Q You observed later? A I didn't notice it. 

Didn t you at any time? A I noticed later in the 

evening that they were both intoxicated, ;yes. 

  --A; 3ut net a t Ht1,2,:r proposed—to  

out; no sir 

Q And you went out? A. yes. 

Q Leaving wham in the billiard parlor? A No °nee:- - 

Closed the door and went out, axd left the colOredm h to 

fix the tables and fix up the place. 

Q You left only the oloredman there? A Yes, sir. 

Q At that time were there. other peoplethere? A Might 

have been someone else there; Idor't remenber. 

Q Now, I want to knowt. tire Htnsaker, when, in, re 

ponse to this invitation of Mr. DeCamp you say ,you 

left the Poolroom in his company, you and DeC gp and Clabby 

did not leave tlat poolroom., leaving only the colored man? 
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A I did. not. You say I diO. not leave it do you? 

TIM COURT: He asks you. 

BY _M. . 

Was there any person except the colored man there 

when you. three left? A I was closing up on/ place of 

busine s s 

Q, That time was it? A probably Lalf-pas t eleven., 

or twelve oicloc 

Q, And they were the only two customers who happened ta 

be t here ? A At the time of closing up • yes, 

Q, And, it was an entire chance that you happened to 

out with them? A Entirely so. 

Q. Now, as you went out, did_ you take the revolver out 

of the case? A I did not, sir. 

Q Did, you at any time during the evening'. have e-

volver on your person? A No, 51,r ; I did not. 

Q, And it was not at that time that you noticed the re-

volver inquestion in the case? A NO I didn't see the revol 

er there. 
Q. So then where did you. go? A Went. up to the saloon,. 
Q, That saloon? A The Orleans Café, corner of eoth 

Street and. Columbus Avenue. 
Q, Now, 1_,Tas that open? A Beg pardon? 
Q, Was that open? Ayes, sir. 
Q, Did. you p;o in and. take a drink? A yes, air., 
Q Row maw' drinks did, yc,i have? A I hEd three, 
Q, What did you have? A Scotch high-ball. 
Q.  Three Scotch highoballs? A yes, sir* 
Q, What did . Clabby have ? A Beer. 
Q How _many g las -se s? A presuma-bly the same .nutber. 
Q Well, wh,t4 did DeCamp have? A I think he took17 
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I high -balls  

7rOm there where did wn 80th street 

Amsterdz. venueo 

Q3 It was getting along Pretty well towards mornin 

wasnit .it? A I presume it was. 

Q, Where did you go? 

A To Nob,1041 I think it was, West BOth strt,t. 

Q., What i that? 

A where a lady friend of mine lived* 

CI Oh, a lady friend? A Yes. 

cl Going to make a oalIT A Going there o business, 

That business did you have? A ipersonal bu-iness. 

Q, That was it? A I de line to answer. 

q On what ground? A I do not consider my personal 

business of any ,00nseq,uenoe in this case.. 

paps the jury may.  No supposing you tell 

208 

What your business down in that plane.was? I had loaned 

the lady $17 on a ring, anc she was going ay the Pollawing 

morning, and she wanted to pay to the money. 

41 She wanted to pay you the money? 

Q And you were going 

in the morning? A Yes. 

Yes. 

one otelook 

q Now what is this idy!s name? A Miss MbOall, 

was. 

q An what•Ivaa the number of the house? A I ti-ii 

Wet 80th streot$ Or 2O4 woul t was on ..t 
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other side of Amsterdam avenue, 

Q You had loaned this ladymoney ring? A yes 

O At her request? A Yes, sire 

How did you come to loan her mbney? A She •reqUested 

me to do so, saying she was hard up.. 

Q, Well, you had some difficulty, in remembering her 

name, I observed? A Well, it just simply slipped from in 

memory for the moneln, that was all. 

0, Are you ac ustomed to loaning money on ewel 

A No, sir, not accustomed. 

Q, Have you-- A No, sir. 

Q, -- made any other loans on jewelry?. A No, sir, 

Q, That was the only one? A Yes, sir. 

Q, And where was it that you loaned this money to he 

at her house? .A No, sir; at 79th stree Columbus 

avenue, about two wee] cs previous to that tine. 

Q, rhere; in what plac A On the street, e call 

me downstairs lxi my-po-oi room and went upstairs and did 

Ydu went up to herroom? A No., sir; went up On the 

sidewalk and met her. 

Q, This lady ealied onyou/ A Ye I .t3 

-Q, Had you known her PreviouslY? A Yes, sir. 

q And You 10aned her this $17 on a diamond ring? A Yes. 

Q, And, the ladyls name as McCall? A I think so I would.* 
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nAt say positively, 

2/0 

Q Do your s:call the name of the gentleman with whom sh3.. 

lived? A No; sir; I do not 

rant it Mx, Lord? A I think that was the h 

yes; Lord. 

Q Now in point of fact was not the purpose ft t which 

you went to see Miss McCall; Who lived. with Mr. Lord in a room; 

more intinate in nature than getting the return your 17? 

A NO, sir. 

Q Quite sure'? .A No; sir. 

Q, You didnkt make any such staternerit Mr. De amp eith-

er? A No; sir. 

Q Well; did you enable Miss t return o you 

your loan of $17? A I could not see her. The hour was 

very Iate. 

, Q How late was it when you. reached Miss McCall's? 

A About one o'clock. 

0, From there 'where did you go? A Up 

Q What was the first stop YOu-naae? 

and Amsterdam avenue. 

Q Did ,:you get a drink at Mi s McCall' 

kris erdam avenuel, 

- WhatNae the Stop? A Mr De Camp stopped 

a pcilia6marts 

'Plot voTts the first stop at which you res ed dri„nking? 

81st street 
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• A 

Q. 

it..  

In Kennelly.s restaor'nto 

How many drinks did you hAMOU there? A Ones 

What was it? A A SOo.oh hi.  ball. 

Did yOu Observe what the others drank? A I think Mr, 

De Camp drank rye whiskey and Mr oarroll took a whisk 

Chabby took a cocktail, I think. 

q 'Did you. observe whether at that time •W er they showed 

signs of intoxication? A They did, yes. 

Qi Were they sligt iy drunk? A They were very boisterous. 

in *Ole Illac0. 

q •Nery boiste ous? A Yes. 

q That was your Condition? A I was perfectly sober%, 

Absolutely sober? A Absolutely sober. 

And I sugosee you re ained absolutely sober throughout 

. this eventful evening? A Yes, sirA. 

Q Now this was at eunellys. where you got. the one scotch 

high ball? A Yes. 

QI 

Q, 

Terom there *ire di 

110W did•g$ou happen 

yo u 'A. Down mnyP°' 

o .ynur pool parlor?. 

A 1c)mecrne sageeoted to pl.y a axle 0 P90 

(1 Didnot you sueqest that they Should return there? 

A I don,t remtber. 

Parier? 

1)0 You lieny that you sugested to return 

I don t remenber havingmede sly such sta 



to return to,77our p001 parlor? A 1 deny having asked anyone 

to go there, ye I do. 

IA So that it was not you who were the originator o.f the 

plan to open up your pool room at two ottl:ook in -the mornin 

I was not the originator, no, sir. 

Q, And you all returned to the pool room? A Yes, 

Q Mr. Carroll, drunk? A No; he was not drunk. He 

was feeling pretty good, but not drunk; though he was not 

sober by any manner of means. 

Q Would you hesitate to call him drunk? A No, sir, I 

would not. 

Then he was drunk? A Apparently. 

That isth8t I asked you? A He was n t what you wou4 

call staggering  drunk. 

41, Mat? A Not what we oall staggering drunks 

Not _hat might be called stagg ring drunk? A N 

Q, ltras he able to play pool? A Yes, sir, he was. 

Q Easily? A Apparently, yes, sir. 

Q, Didn't show the effett of his liquor In the way he 

played? A No sir. 

Q., He was Meroly boisterous? A Yes. 

Q, Now ClabbI 110V drunk was he? •A Well, he was not 0 

intoxicated that he didn't know what he was doing. 

q IVA42W 5 aggering drunk? A No, sir. 



Q, Did he show the effects? A Shaued the effects of 

his drinking in his face. It was flushed; and in his ac 

tions. 

Q And didnIt show the effect of It 1:11 the may he played 

pool? A Na sir; he did not hoot.his usual game of pool, 

though 

Q wasntt up to his standard? A r. 

Q How about Mr. De Camp? A Mr. De Camp was about the 

same as Clabbyl I guess-- he was worse than Clabby, I guess; 

he o uldalt play pool; he couldnAt Shoot &t a 

He.was so drunk he couldn t dc  a thin A He could  

ntt Shoot. I only say he couldnvt play at a 

not play. H was a very hti player anyway. 

Now, as he aled along the street, did he stagger? 

A No, I-think not; I didntt notice whether he rid Or not 

Didntt observe? A No .sir, I did not. I Was walking 

In front of De camp. 

Q. Now, you were perfectly, sober? A Yes. 

Q And you were in the company of three gentlemen all 

of whomrere drunk? A Yes, r, 

Didntt you observe whether De Camp staggeredor 

not as he walked? A No, he didntt stager, His manner was 

more boisterou 

q. .331,1t he was so drunk that be couldn't play? A He .couid,‘ 



t shoot a game of pool* 

q 'who started in to playlA The t'our of 

q All four? A Yes sire 

Am4 how marry frames did ybu four play? 

played one frame. 

Q. :And then dropped out? A Yes. 

Then vrhat did he do? A Tent up and 

. on the table? A I saw it on top of the c-ounter. 

Q Did you see him put it there? A. iTo, sir I did note 

Q Had you seen .that revolver before that 

Ih,d. seen it again that evening. I had seen.itonce be--. 

fore that evening. 

On the table? A No, sir; in, the street, 

Q How did you come to see. the revolver n the street? 

Re shot it off in the 

Q How many times did this yours shoot his re-

volver in the air? A Once. 

Only once? A Only once. 

Didntt that surprise you? A i was. very much surprised 

And you had. never taken a. rnidn1p;t stroll like 'thi.' 

before wits Mr. De Damp? 

Ariaitdirl not occur to ou at all that it was unde 

sirabl.e that. you shouirl remain in 



think At at all. 

yes and. 

on account' of his being intoxicated, he 

was doing/Slabby took the revolver away from him and mit it 

Didlitt you say at Kennellyts that they ouid.n't• come 

down to your billiard parlor unless they were quiet.? 'A Yes 

q Now, De Camp had not been Quiet? A wen 'promised 

that he  

Q Before you went to Kennellyts?. A .Yes, 

Q, So you knew he was in a mood to 'discharge his pistol 

without any apparent cause? A He, did not hare the pistol 

af t,r we. left Kennelly 's 

Q. So you felt perfectly safe., Mr, De Carnp having lost 

his Eun; is that right? A Felt safe from what? 

Weill that you would. not be shot 

happen to you by reason of Mr. De camp 

ant±±patebei hot+, b Amp :or anyone elee. 

the 
A stooa in front of the pool roam, 



'bac Of my cigar counter, 

ta Haw long did he stand t, e?A Pzobab1yh all an hour, 

talking to the colored 

game 

(), How long did you play? A I played up to t e end of the 

(), How many framesprobably? A probe, three frames; 

hree or four; I dontt remember. 

Q, In the vary last? A Yes,.ir. 

Q, And then how did the game terminate? A 33y Carroll 

ng that 'Ire wished to go home0 

Q You had not said a word to Do OP. TIT? N o t one word, 

AT.W. De Camp had not said a word to you? A rot, i 

q And. that is as true as anything which you have se., 

hat statem ntis true, the same as the rest., 

who went out first? Carroll? •A Mr0 arroll 

went out first -trith ve Camp with him. 

Q.,. Did you see De Camp put on his overcoat? A x did. 

Did you see anything in the pocket of the overcoat? 

A I did not. 

gfr• Did you hare a billiard cue end? A There was two 

pieces in the pool room Whtn •I bought the pool rooi, yes, 

I%• Is that (showine one of them? A I think sol 

yes, s 

0, That was in your pool room to your knowledge then 

on he evening of the 3rd of,trarch? A. Yes, sir. 



' you seeit there 

Q, You.did not w where De Camp got 

A I couldwt say where he ot it., no, sir. 

Q Did you observe that he had it in his pocket whei 

went out? A I did not, no, sir. 

Q. Did you see anyone give him anything? A I did no 

erve anything about De CamP 'before he wen 

o.ut?A I did not. 

•Qt,,there was the colored, man? A Behind, the counter. 

O Trrherp. De Camp vas? A Yes, sir. 

Q, Who went out next? A cllabby. 

Q, How long after the first two? A Oh, a couple of 

minutes, I guess. 

Q, And thel did you EQ atz.t?. A Clabby preceded m 

Q., And then yourself? A 

Q, How long aftr Glabily;did you go? A probably tv 

three ;minutes; two zrtinut es' or a minute and a half; someth 

like that; I Couldn t say. exa(tt 

the .00r? A 

.0; Did You Put out 

4 YOU 4ft the coloredman in charge, did you? A 7e 



Q, And. when you reached, there did you see, ,anythin 

saw Clabby standing onitlae corner-  going toward -

couldnt.t say exactly just where• he was 

tance of 40 feet from me., 

You could see him plainl 

That did. you do? A I alked t wards 

intention of taking a Columbus avenue car on 

Q, Did you see Clabby. stop? 

A He stopped on the corner, 

Q, Did you overtake him? A I did overt 

Q, Did you Converse with him? 

(), Did you pass him? A. I aid. pass him. 

• Did you turn When you passed. him? 

A Yes; when I passed. la m to go across the street 

take a car, 



What ic.. you see? 

A Mr. Carroll and Mr De Camp walking up. 79th street 

towards Amstrirdam %venue. 

Q How far away from you ware the. 

A I couldntt say exactly. They were t e other end o.f 

the Brady property. The night was extremely dark and very 

foggy. 

Q But you could see then? 

A I could diScern two people walking up ,he street,. 

Yes, sir. 

Q Did you know they were DC CamP and Carroll? A 

cognized hem as being the two gentlemen having just left 

my pool room. 

These people were not so drunk that you felt 

sioi ity about takingtthim home? 

A None whatever, nc, sir. 



011 seemed a little bit unable to take car4 of Mose 

Q You did not say that to Mie Camp? 

Q Well, did you watch De Camp and C 

I was waiting for a car. 

Q, happened? A I saw C knock 

iat off and strike 'him on the head '.7 t h presumably some-

thing;I didnt know what it was but I swo aim: strike him 

Q And when you saw that you were 125 feet 

A I couldn't exactly say :What the distance Vas, because 

fa Now far would you say it was.? AT couldn't s 

maybe 100 feet. 

41 You were perfectly sober? A I was perfectly sober. 

q, Waiting for a $4r* 

q And of the gentlemen who were across the street, 

of those ti.vo one was 6:0 drunk that,h. couldn't play the 

game of pool and the other was intoxicated; you saw the 

one Tail() was so drunk that he.cQuldn't play.pooi., not the 

other one's. hat off, and then strike hi 

Q And that *hat did the øther one do? A Put his ha 

up as if to prot ot himself. 
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4 1414e, that (indiCatingl? t. Ysgt :Sir) aid turned 

around- 'Wrew his hands in the air and turned partially 

around, f 6% Columbus Avenue. 

Wre you not interested? A NO, Was frightened 

to death. 

Q. You were some distance away? A.i certnly was; 

yes, sir. " 

But evertheless were frightened to de th? 

Yes, sir. 

Q And did you stand and watch what lifr De Camp was do• -

ing to Mr. Carroll? A 1 did not sta ci and watch, sir. 

Q, :How many blows did you see him strike him? A I could 

not say how nany blows he struck :him. 

q

 

Did you see one? A Yes. 

Q Two? A Yes. 

Q Three? A Yes. 

Q Four? A I ouldn't say. 

Q Are you sure you saw three? A I am sure 1 saw 

blow struck) yes, sir. 

q Did you :se the effect of those three blows? A-

. Carroll fall on the sidewalk. 

Q Was that 'before Clabby hadapproached? A No, sir 

Q, Then De Camp was .striking Carroll up 

that Clabby arrived? 

the corner 

A Yes, sir-

the time 

•Clabby was s andim on 
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Well, didn t Cl bby min up to. them? A Yes, sir. 

Q, And. when he ran Up they Were still st nding. 

sir, they were not. 

Q, Then Mr. De Ca mlY had. succedded in 'mocking Hr. Carroll 

down before Mr. Clabby got there? A He had. 

Q, And. you think there were not three blows struck? 

I could not say how Many blows. 

Q. You saw three blows? A I saw three, yes. 

Q, Were they vicious blows? A Yes, sir. 

Q Very vicious? A Yes. 

Q Have you ever seen, in all your experience in the 

'Test or elsewhere a more vicious attack upon anybody? 

have never seen any attack in my life of its kind. 

Q, But., you characterize this as extremely vicious, do 

you? A As extremely vicious, yes sir.. 

Q, And so vicious that it terrorized you who were some 

distance away? A Yes. 

Q, Nowl how long were De *C .mp and Carroll struggling 

on the sidewalk before Clabby arrived? A A very few minutes 

a very few seconds, you. might say. 

with De Camp on the sidewalk. 

Q, Did you see De Camp strik as he lay there? A I 



TI turned and ran. 

q Didn't you say on your direct eXardihation 

saw all three wrestling together? A I did. 

Q, Then you waited long enough to see that? 

I waited until I saw Clabby reach Carroll's side; 

Q. Well, he did more than reach CarrOIII-s side, did 

he not;he engaged in the struggle? A IS; when he ran 

up to Carroll he kneeled down at the side of the man like 

this (illustrating). 

Q What did he do? A I then turned and left them. 

didn't see what they did. 

Q Didn't you say you saw him take some cuff butto: 

I did not;no, sir. 

Q Didn't you see him struggling with. C 

saw him struggling with Carroll. 

q You did not see him rip anYthing but kneel dàwi? 

NCw, while Clabby was kneeling were Carroll and De 

A I couldn't say. 

Then what did you mean n your -direct examina-

tion be saying that they were a to-

gether on the sidewalk? A 'When Nr. Carroll fell down 

De Camp was on his r ght side. Do you understand? 

Q, I understand. A Clabby then ran up to Mr. 



q 'Where were you when you saw De. Camp? 

8ide of 81st Street. 

Q Were you still running? A 

was excited. 
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Carroll and knelt down on his right side, or on the outside 

of the sidewalk. When I saw the three of them there, I urne' 

and run up Columbus Avenue. 

Q How were they. struggling? A Mr. De Cuip and Mr. 

Carroll were struggling, yes, sir. 

On the ground? A On the ground, yes, sir.. 

Q And Clabby was not; he was kneeling? A B. was 

kneeling, yes, sir. 

Q That mat is what I want. Now, do you know 

01 bby ran Up? A I don't know, no, sir. 

Q, You didnt see him do anything? A, No, sir. 

q Except kneel down? A That was all. 

Q You saw this Vicious' assault; you were filled 

with fear;you saw another an running up? A Ye r• 

Q And you turned and ran yourself? 
V 
A Yes, sir. 

ITow, when did you next see any one of those three 

per  A Next three per  

Q Any one of those three that you have mentioned? A I 

saw Mr. Carroll in the 54 th Street Court two weeks fterwards 

q Who was the first one you saw that night? A De Camp. 

A On the north 

had stopped; 

11 



Q You stopped4you were accosted? A Ex4tus 

Q 'Toi were so terrified that you ran until you could 

run no further? A Yes, sir. 

Q And when you stopped, so exhaustedv what did you .d 
across 

I started walking towards Eighth Avenue. 
4 

(1 You could still walk? A Yes, sir. 

How far did .you get? A Probaby: ten or fifteen 

steps. 

Q, 

side of 81st Street and called to me. 

Q How far was this from the scene of the assault? 

Tell, it was on 81st Street between Columbus Avenue 

and Eighth Avenue. 

q How far was it? A Well, you can figure it 

up for yourself. 

Q I ask you lir. Kusaker A From 79th Street 

and Columbus Avenue to 81st Street,.between Columbus Avenue 

and Eighth Avenue  I don't know-how far it was. 

Q You had not run verY fa A I had run .two blocks 

and a quarter, I presume,. 

q And it exhausted you to run two blocks and a quarter. 

Yes, sir. 

Q1 Were they long or short blocks? A You know how 

long they are. 



Avenue blocks? A Yes, sir. 

You heard De Camp call you? A. Yes, sir. 

De Camp was the man who had made 5 iriC101.15 

Q Did you begin to run again on 81st Street when 

you liwaat heard De Can  call? A He even called me on the 

you heard De Camp call you? A I was; up between 80th and 

81st Streets, corner of 80th Street and Columbus Avenue, 

as to cut across the corner of the park. 

Q Did you zee Where De (lamp was when he called? 

NO, sir, I did not. 

q At that time you wers running? A Yes. 

So you became exhausted and stOpped? A Yes. 

Now, after you stopped did De Camp call you 

He was coming across .the park on the south side of 
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Street. 

not. 

$ he running? A I don't know ;;Iihether he was or 

77. 

Q You saw him somewhere? A I saw him come up. o the• 

sidewalk yes. 

Q That did he say to you? A He called me across, sir. 

Q Did you cross over? A Yes. 

q You obeyed his request? A Yes, sir-- under any cir—

cumstances. 

And you had ceased to be frightened? A N.°, r. 

Q You were then palpitating with fear? A Yes. 

Q Mist did he say to you? A Nothing-- he said, 

"Come on  

q Did you go? A 1 did. 

Q.Had Clabby appeared then? A Yes, sir. 

Q Then did h arrive? A Right after De Camp. 

q Before or after you had joined Dc Camp? A•He 

reached De Camp's side when X crossed over. 

Q And you three started on. together? A Yes. 

q And did they-still,show signs of intoxication? 

A No, sir, they did not. 

Q De Camp, did he show any signs of intoxication? 

ir, he did not* 

Q Ee seemed to have sobered seemed to h 
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sobered up, yes, sir. 

Q, How far did you go before anything was .said about this 

assault? A Over to 81st Street and turned down 81st Street. 

Q, Didnqt you ask anything about it? A I did not, ho 

sir. 

Q, Who was the first one to kpeak? A De Camp. 

Q, That dia he do? A Took the club out of his pocke 

I think. 

Is this (showing) the club? A Yes, sir.. 

(4, Did you observe its condition? A I did. 

What was its condition? A Covered with blood. 

Q, All over? A Yes, sirt and his hands were covered 

with bloOd. 

Q, What did he say when he took the club out? A Nothing 

be said he had struck:Mr. Carroll* with the club. 

A He said he had struck Mr. Carroll with the club? 

A Yes, sir. Clabby asked De Camp what h had hit him with. 

De Camp put his hand in his pocket,. took the club out and. said 

he had hi' him with that. 

Clabby was there, 'wasn't he? A Yes. 

Do you know wh3r Clabby should have asked De Camp.what 
say ' 

he struck him with? A I -couldiast • sir. 

q If you had been as near as Clabby you could have 

seen what DeCamp struck him with? A Presumably, yes. 

• 



A Before. 
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Q *What was said, then, after De Camp was so kind as 

229 

to explain what he struck Carroll with? A He took a watch 

out of his pocket. 

Q De Camp? A Yes, sir. 

Q Now is this (showing) the watch that D Camp took 

out of his pocket? A I apuldn't swear to it. 

Q, Does it look like it? 'A I couldnit say. 

Q Didn't you pay any attention to it? A I paid mat 

no attention whatever to it, no, sir. 

Q Did he take anything else. out? A Clabioy, he took' 

t4ose cuff buttons out of his'pocket. 

Q I am talking about this, now? A'1[ d n.t know, 

I never saw it up to this minute: 

Ddd he take a ring out of hAS pocket? A That ring- 

he had put into my pocket going over t Eighth Avenue 

and said, "You take this for your Share,take this and say 

nothing about it." I gave it back :to him when we dot 

the corner of 81st Street and Eighth. 

Q Was this before or after he ook oti the watch? 

,J 

Q, Was it before'Clabby asked -him that he struck 

Carroll—with? A Yes, sir. 

Q Then about the very first thing DeCamp said was, 

"Here is a ring; take it for your Share A He put it i Avor 
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pocket going over 81st Street, sir, and said to me in an un-

dertone, Take this for yours." 

This was after he had said, "Came on"? A Yes, 

Q And you had gone on? A Yes, sir. 

(1 And how do you know that he put it in your 

parket? A Because I found it in my pocket afterwards. 

Q And he said what? A "Tale this for r.oW and 

say ntthing about what you have seen." 

Q You felt it go in your pocket? 

230 

A I didn't feel it 

go in, no, sir. 

cl That did you think he meant? A I didn't know what 
-- too 

he meant. I was frightened than to think of anything -else 

except to obey whatever he said. 

Q You said he put something. in your pooket? A Yes. 

Q How do you Imow? A He said, 'Here is something' 

for you." 

Q Then at the time- you supposed he had put something 

in your pocket? A Siapposed so. I didn't know because 

didn't put my hand in my pocket to find ou 

CI, You supposed something was there? A I didn't know 

whether there was or riot. 
J 

Q so' I didn't ask:you that. .But when he said, "Here 

I s something for :7' 1.0 you assumed there was something there? 

A Anyone would asaufte that. 
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pocket. You didn't know it but you.thought it? A Wel 

naturally  under the circumstances any one would have thought 

it. 

ct Did you think what was in your pocket ma the pro-- 

ceeds of this vicious assault? A I did not. 

Q That did you think it meant? 'A 1 didn't know 

what it meant. 

Q Couldn't imagine? A I couldn't xx imagine, o, sir. 

Wen you saw De Camp and Clabby and Mr. Carroll, 

had you no thought that possibly De Ca n9 might be robbing 

him? A I had no thought. I thought.they were fighting, -

that is what I thought. 

And you had no idea that anything that belonged to 

NY. Carroll could be in your pocket? A to, sir, I did 

not. 

'lbw long Add you &-t this something rema-n n yOur 

pocket? A Until I got to 81st Street d 18th Avenue. 

Q, Why did you think that De Camp wanted to give you 

anything? A I didn't think anything about it and didn't 

know anything about it. 

q You did not give the matter any thought? A 

ge said, "ere is something for you; this Is for 

yours", and. you were not sufficiently interested to put your 

hand in yoUir,pocket? A When I got to 81st Street.I'did., 
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q Wks De Camp still there? A, les, sir* 

(1 How far did you walk with that in your pocket? 

A Half a block. 

Then you did become sfficiently interested 

vestigate? A Yes, sir. 

Q Was that a result of being less terrified? A 

sir; but whetever he had given to, MB I wanted to •returnz to 

him. 

232 

q But that feeling did not occur to you right away when 

he pit it in your pocket? A No, sir; but as Ave walked alon 

I wanted to find out what it was. 

q :You were not so terrified at the end of the half. 

block's walk but :what you thought of that!! A I wanted to  

return it in the easiest Way I could, so as p t to excit hi0 

anger towards Me. 

At any time did you see anybody loosening 

this ring? A NO, sir. 

Q When you folt?ind this in your pocket was It wrapp d 

In anything? A No, sir. 

Q When you Tut your hand in your pocket after walking 

half a block you found this ring? A Ye 'sir. 

q Inits present condition? A In its present con-

d tiono 

What did you sr when you retnned it? A I handed it 
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back to him and said, "I don't want it. 

it And what did De Camp say? A Be took it. 

Q, He did not attempt to force it on you? A No, sir. 

Q, 'What didn't you want it? A Because I didn't care 

have anything to do with the proceeds of any robbery of the 

kind. 

Q, Then when you found it in your pocket you realized--

A No) sir) he told me at the corner that he had taken that 

ring from Mr. Carroll. 

Q, Was that after you had. returned that ring to hi 

A Yes, sir. 

Q, Then how did you know, when you returned it 

him, it was the proceeds of a robbery? A I didn't 

know at the time thd it was. 

Q, Then why didyou return it to him? A I didn't 

want the ring. It did not belong to me. 

Q, Didn't you say the first time I asked you that you 

returned it because you did not want the iMputation of any 

of the proceeds of a robbery? A He h.ad told me what it 

im I did not want 

(4, Then you told ht-rn twice? A Y. s. 

ci Once before you knew it was the proceeds of a rob-

bpry ard once afterwards? A Yes. 

Ba dxi't he SrerEggswirrit aodept d it when you handed it 

back to him? A Yes t sir. He said, "You might as well keep 

was, after he forced it on me, I told 

23$ 



That did you sezr to him? A I s id I didn't want 

Q, When De Camp told you that this was part of the pro-

ceeds of the robbery, what did he say to you? A That did. he 

say to me? 

Q Don't you understand my question? A I didn't hear 

your question. 

Q, I will speak louder. That did. De Camp say to you 

when he told you that the riing was part of the proceeds of 

  Carroll.'s robbery? A What di.d he say? 

Didn't you le ar that? A Yes. 

Q Then I need not repeat the question. A He said he to 

it from Mr. Carroll. 

Q Is that all he said.? A That is all. 

rie sb.id nothing else? A No. 

Q Did +1.e say anything? A lio. 

Q, Row long did. you continue in the company of your 

patron, Mr. De Camp, after that? A Down to 76th Street and 

(Selumbus Avenue. 

Did v-ou have amy more conversation? A I did not, 

sir. 



q Well, you were perfectly friendly with him, 

A I was not friendly with him9 I aid nothing 

(4, He had handed you over a ring; that was certainly 

not a hostile act, was it? A 1 don't know *hat hie 

intention was. 

Q, Well, he didn't threaten you with vio enee when he gave 

you the ring? A No, sire 

Q, There was nothing hostile about th'at5, you didn't 

think he was going to hurt, did you? A I didn't know what 

tell us how you happened to leave W. De Camp? 

Q, Had you stopped? A He stopped In the middle of 76th. 

Street between Columbus and Eighth Avenues and pulled a pistol 

from his pocket and thteatened to shoot either 

said anything. 

Q is that (showing) the pistol he pulled from his 

pocket, People's Elchibit No 8 for identification? A No, 

ft It is not? A No, sir. 

0 "You are sure of that? A, My positive. 

That did he say when he pulled the pistol 

his pocket? A Said he would Shoot either one 0 

said arorthing about what we had seen . 
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Q, Then he left with Clabbyl A iCft With Cla:bby and 

aiked through 76th Street, and then left AO,Y 

Q Didn't you say anything when he saia 0 would kill . 

you? A No, sir. 

Q, Had anyone ever threatened to kill you before?A 

Q Did you believe he would kill you.? A Under the 

circumstances I thought he was crazy enough. to do any-

thing. 

(1, Crazy what? A Crazy, insane, from-- 1 don't know 

what he was--

q From drink? A I couldn't say what he was going on that 

Way for. 

Q Did you think he would kill you then, or at some 

other time? A 1 didn't know whathe meant by it. 



you bid him good di Re said he wanted to 

didn't say a word0 

you see theL while they walked away? 

dawn across the s treet 0 

then what did you d ? A I started up Columbus 

Avenue. 

Q Did you tmmediately return to see what had happened. 

to Mr Carroll?" A Immediately, 3re8 

And. when you got there Mr. Carroll -, was gone? 

He was gone, yes,. sir. 

.Now„ did you 5.e.e-, !narks on the sidewalk? A I di 

Did you see any blood there? A Not sir. 

Then, What did you do? A Took a car and went 

Took a car? A Yes, sir. 

Did not call at the police station? A I did n 

Didn't go to the police station? .A....1 did no 

Q Did you see any officers on your way hone? 

Were you not horrified at this oCcurrence? A 

Weren't you not sufficiently interested in s 

the communi Y to make any complaint 



A I didn't think anything about it. I was entirely 

worried and worked up over What I had already seen. 

Q It never occurred to you? A No, sir. 

THE COURT: We will suspend here. 

The Court admonished the jury according to 

415 of the Code of Criminal Procedure. 

CROSS-2XA1UNATION CONTINUED BY .MR•. TRAIN: 

Q "Well now, you were not so worked up that .youc 

not go back and see how Mr. Carroll was? A 

Q Were you? A NO, sir. 

You were able to do that? . Ayes, s 

Then l 'why were you not able to give the alarm? 

I didn't care to implicate myself in it at all. 

Q Did you think that by ,giving an alarm you would 

implicate yourselt? A I didn't know anything, about it 

I didn;tt think. 

Q Didn't you just tell us this minute that' you dii 

pare to* implicate yourself by  giving 



How would It implicate yanl- if you saw this thing 

A VellDI didngt know; I didngt think Of that,or 

anything, because I didngt want to get mixed up in this 

You did not have a pistol with. you at all? 

Q, After you went to see Carroll, or see what had become 

of him where did. ou go? A Took a car and_went home. 

-Q Did you not go back to the billiard parlor? A No2s r. 

Q When yougot home What did you do? A Vent up hake and 

took off my overcoat and put it on a chair. 

Q, 'What else? A Undressed and got ready to retire. 

Q Did you -retire? A did2 yes. 

Q, Did you see any living person that 

went to bed? A No, sir. 

Q Vhat did you ao in the morning? A Captain Kear 

sent for me. 

Q Did you go to 

Q. And what was the first thing that happened after you 

wake up in the morning? A 1 was awakened by the telephone 

ringing In my dining mom. 

Yes. A MY children believe answered the telephone 

and taletme that Captain! Kear wated. to see me at my pool 

Q. This message. came. rrom your place 
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oDO you 1.cnO. VIA0 -651 Beag ea air; 

think the colored man did. 

ThatQ.  did you do? A I dreased and went downo 

(I Direct to the pool room? A Yes„ sir 

Q Immediately? A Immediately„ yes sir0 

Q At that time had you seen any living soul? A 

Q At that time did you discover that you were in posses-

sion of a diamond? A I 41711t discovered that that night when 

cP-mn home. 

Q Oh, you discovered that when you got home? A Yes, sir 

Q How long was it after you got home before you discovered 

.that? A perhaps half an hours when Went to seek my handker 

chief in rny overcoat pocket. Then, in walking around the room, 

I saw a diamond on the floor of my roam. 

Q When you saw this diamond What &4 .you do? A 

Imo What to think; -I didn't know-where 

A yes. 

q And you had observed, had. ycu not, that that r 

somewhat damaged? A Yes, sir. 

Did, it occur to you that the diamond might have owe': 

from a ring? A it did., yes. 

Q Did you take that diamond with .you when you went 

to sec Captain: Kear? A r. 

came from. 

You remembered that you had. found a.ring in your pooke 



- Bee. use_l_ tendedto give t e diamond 

back t Whoever had lost it. 

Q Vhat-did you think Captain rear wanted to es yoAl 

about? A I didn't knOw. 

q Had you no idea? A No. 

Q And didnit it occur to you that it might be about the 

assault that you had witnessed the night before? A Ididnst 

think about it. 

(4 That didn't cross your mind? A Nb. 

Q Vhatdid you do- with the diamond? A I concealed-It 

wider the carpet. 

May did you conceal it? A Because I was so worked 

up at having that diamond in my house,' and thinking t might 

implicate me in the matter I determined to give it back. 

De Cp if it belonged to him or to give it t Carroll.. 

Q I thought you said you couldn't Imagine where the 

diamond came from? A I did not ImR,ginel but inasnuFh as 

the ring had been in Illy pocket,I thought it 

fallen out as I had no loose stones that belonged to me. 

Btt I thought you said that the fact that you had a 

ring in your pocket did not suggest anything to you? 

A That suggestion was made by you. 

Didn't the condition of this ring: when, you•returned it 

to De Camp suggest to you, when you saw the diamond on the 

t that it in ght have come front the ring? 
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 -A-  answe-ed_t/mIgLIggi_and_riaid_w sir*  

Q So that at the time 'when you ;were sent for by Captai 

Hear you realized that the diamond you had found in your 

roam might have been the proceeds of the robbery of the 

night before? A Yes, sir. 

Q So you concealed that diamond? A Yes, sir.' 

For ,what purpose? A For no purpose whatever* 

Q 'Wasn't it for the same reason that you did not 

immediately after report the affair to the police Station? 

A No, sire 

Q (Continuing) For the reason that you did not want to 

• implicate yourself? A I either wanted to return Carroll 

if he lost it, or give it back to Me Cwap. 

Q Didn't you think that. a good thing for you to do 

would be to deliver it to the Police Station in your precinct? 

A I think now it would have been better for me to have done 

$0, yes. 

Q But it did not occur to you to take it down to Captain 

Hear? A No, sir. 

-4 q At that time, I don't remember Whether you said that 

you had any idea what Captain., Xear.wanted wat to talk to you 

about? A I bad no idea whatever, sir. 

q low, did you, see any living soul between the time 

that you. 'got up and. went to your billiard room? A James 
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Q There was he? Al: In the house. 

Q, And when did you become aware of the fact that 

he was there? A 'When he came into my bedroom. 

Q How early in the morning was that? A I was dressing. 

Q, Did. you relate to him any of the circumstances? 

A I did not, sit. 

Q, Did you tell him anything about' the diamond? A I did 

not sir. 

Q Vihy did you put the diam ncl under the carpet? A 

really cant explain, sir, except that I did not want to have 

the diamond in my possession. 

Q, Then you went down to Captain Kea.r? A Yes, sir. 

Not having told. jaznes Shannon a word of what had 

happened? A Not, havini told hini a word. 

Q Do you know where James Shannon went when you went to 

pee Iraptaln Kear? A He vent into the pool roam with me. 

Q, He went with you,? A Yes. 

State what happened in the pool morn? A Captain Kear 

asked me if I knew of any trouble that had occurred last nigh 

or if Robert De Camp and. prank Clabby---.Mr. Clabby—were there; 

and I said yes.. 

You. •said you. knew there .was some trouble? A 

asked me if they had been in my pool room. 



idn't he You Vhether there had been any trouble:, 

Q "What did you say to that? A I told.% m that I 

not know of  any trouble. 

Q Why did you say that? A Because I did not ca 

impltkcate myself in it, for fear of ruining my business 

The fact that you had witnessed an atrocious robbery 

would not necessarily implicate you, would it? A,. Possibily 

not,. no2 

And yet you preferred totell him a lie?. A No, sir-

well., 1 did not want to get mixed up in it. 

Q Did you tell him the truth? AL 

Q Did you tell Mama lie? 

Yes; sir. 

What else did he ask you? 

Q. Then where did you go? A 

Q How long did you stay at your home? 

three quarters of an hour. 

Did you see anyone there? 

Q Did You tell anyone what had happened? 

Q You told her? A The night before. 

Q Did you tell her aU about 1t A No, sir, I did not. 



What- did -you tell hert--.: 'Via -I-had seen DeCamp, 

asse.ult Mr. Carroll. 

9, Didn't tell Walter Shannon? A I did n 

Q, Where did. he see you? A janaes Shannon, left 

him in the pool room 

Do you know where he went? A I don't imow. 

Q, Now, subsequently did you have little talk with 

Captain sear in the station house? A I did, sir, yes, sir. 

Q, YoLV s'ent word to him that you would like to speak 

to him? A Yes sir. 

Q, ,Did. you tell Cai3tain Kear in the, station house that it 

was De Camp that put up the job? A yes, s rI did. 

Q You used. those words? A II said that De 

assaulted the man and. presumably intended to do so. I did 

not say that he had put up any job. 

Q I want to know whether you deny hat you.said that 

De Camp had put up the job to rob him? A I used no such 

expression. 

Q You did. not? A No., 

Q Vhat did you tell Captain, Kear A I told htti I seen 

De Oamp assault Mr. Carroll. 

Q, Anything else? A And also told him that had seen 

Olabby in his company at  the same time. I explained to 

him in the same way and in the same language as I have 

oxplained here* to -day, the part that I took in it, and 
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refused to listen to my testimony. 

Q Did he hear it? A Did he hear it? Do you hear 

me speak now? 

Q Answer my question? A Certainly he heard it. 

Q You. told himhow you had received the ring? A I told 

him the same thi0g1 yes, sir. 

Q, And how you had concealed the diamond? A I did not, 

Q Mat did you tell him about receiving the ring? 

libthing whatever. I told him that De Camp had, Put the 

ring in my pocket, that was all. 

You told Captain '<ear that? A Yes r. 

Q Did you tell him that you had given it 'back to De 

Camp? A yes, sir. 

Q Can you deny that yow said that De Camp hadput 

up the job? A I deny that, certainlyr. 

q Did you., apart front the concealment f the diamond, 

state to Captain Kear, all the facts connected with this 

matter? A Yes, sir, I did. 

Did you have any talks whatever with Coleman or 

Cleary .Or Douglas? A t tad to jack Cleary, not to Mr. 

DouglaS or to Mr. Coleman. 

q You had no conversation whatever with them? A None 

stiOlatever. 



they should come here and misstate what you had told tlsm? 

A I can't explain the actions of the• police force. 

Q. What did you tell Cleary? A Jack Cleary cans 

to me and. said there was a diamond missing out ofr Car 

roll's ring; and he said, "Do you know anything about it?" 

I mid., "Yes, sir"; he says 2 "If you. will tell me where 

can find it, it will help you out in this case; otherwise 

it will go against you." 

I told him I had no desire or inclination to conceal 

• the diamond or to keep it; that I had had, no opportunity 

giving it up. 

Q, How long had. you been in confinement when you told 

this to Cleary? A I was arrested on Wednesday about one 

o'clock, and, told it to him on Thursday evening about • six 

o'clock. 

Q Now, when you -were taking this. st at e me nt, t ain 

Kear, why did. you conceal the fact that you had the diamond 

under your carpet, if you were telling him everything, 

didn't you tell him that too? A Why didn't I tell him? 

Q, yes. A I really can't say, sir.' 

Now, d.id any little incident .pass -bout an exchan 

f overcpats before lir.. 'Carroll left your pool parlor, 



I couldn't find it. 

which I nut on and discovered it was too large; it .was 

not my coat; and then, looking for mine I fotind: t n•the 

person of Robert DeCamp. 

Q, After that exchange, DeGamp and Carroll left together? 

A ye s 7 sir. 

CI Now, you could have told. about tiüs diamond at any 

time, could you not have? A yes, sir .,•• 

Q, And you wait eduntil you had this „a& with Cleary 

before you id anything about it? A es. 

Q, And you ace unable to give any explanation as o 

why you retained that information up to the time that you 

saw Cleary? A ,ptain rear distinctly stated to me in the 

station house that he clid not c egre to hear athing about. the 

case at all; that it was too late; that he had already given 

me the oppor unity of Irbstking my st atement. 

Q Refer "ing to what; the poolroom meeting? A Apparent-

ly, Y 0, sir. 



Q, Now, if DeCaartp was so drunk that .he cou.ldnitplay 

pool, and Mr. Carroll was not so drunk as De hy didn ft 

you go ard endeavor to help Carroll when yousaw h ra 

.saulted? A Because lir 0-Deatmp had a loaded pistol •app' ent-
, 

1 y on his persons, and that club (Indicating )9 and.I didn't 

care to interfere tn anything he was doing0 

supposed he did.. I saw him shooting in the street. 

Didn't you say that Clabby, took it away from him? 

A I.Te did; yes, sir. 

Q, Then why did you thirikhe had it ba.ck? A Because 

la-. Carroll testified. tint he saw the pistol in the pool-

room, and, tried to take it away from him, - no 

And I supposed he had it then. 

Q, You never heard Carroll testify before yesterday, 

DeCarlp assault Carroll, 1711Y You thout DeC •np had a loaded 

pistol? A I thought be ha ye , sir . 

he also had. a long knife in. his possession. 

Q, But you Say abitr took thepistol avay from him ? 

A I say Olabby- took it away.from him on 80th Street. 

1 Q Did you still think that DeCamp had it after you saw 

plabby take it away from hi A I didn't know. 



Q, But you say you thought he had,? Aez. 

Q If you saw Clabby take it away from him, wh3r 

think he had it back? A I thought Clabby gave it 'o 

him. 

Q Why? A Because it was DeCamp property. 

Q, You had not seen Clabby give it back to irlon? 

A No, sir. 

Q, When you saw Clabby running, had you alvi reason 

suppose that Clabby was going to do anything, except to assist 

. Carroll? A I didn't knowl or think anything about 

Q; Then, so far as you knew., one of your party was 

going to, assist Mr . Carroll? A I didn't 'know what -he was 

going to do. 

Q, So far as you knew to the coutrary, Clabby might 

have been going to -help. him? A I didn t icnow wl-sther he 

was or not. 

Q, No  you. did not know that Ci.bby. wIas. going. 

sist peCamn in assaulting Carroll? A I couldn't say, r . 

Q Clabby was a young gentleman that you had had to 

your houm at a party; you didn'It suppose he was going to aid 

a robbery, lid you? A I wouldn't call him a gentleman under 

a,ny circumstances. 

Q The question is whbther you had. rea.son 

that Clabby was going to asbi st DeCamp when DeCamp was 

striking, ettrroll? A I couldn't explain his actions. 

trj 

suppose 



Q Did you think he was going to aas f DeCamP? 

didnit know what he was going to do? 

Q, Or did you think he was going to ssist Carroll? 

A I didnst knew wther he Was going to help Carroll or 

assault him; I couldn't tell. 

Q, Didn,t it o. ur to you thrt woula be a kind and 

decent act to run over there and try to persuade DeCamp to 

desist from his conOuct? A I suppose if I had been able 

distinguish and stop and think, I would have done so, yes. 

Q, But you did not stop -al d think A I aid no s ir 

y desire was to getaway as soon zps I possibly could. 

Q. Didnit you tell Captain Kear tt you went right 

bone after leavng the poolroom? A When I went out into 

the station house? 

Df.dn't you ever tell Captain_Er. that you nt 

right home after leavi the poolroom? A I believe I did, 

yes, sir. 

q as that true? A It was not. 

QV How lozir did you continue in t is state of agita-

ton and fear; for how wany decys? A 3ver since I hume been 

arrested. 

Q And you *re still aufferin A I 'am; ye 

_FrMM.t'he fear npired by As assault? A yes, sir. 

Did you hear De .Camp tell -Carroll that he was a ser-

geant f police? A I did not. 
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Q, Did you ever hear DeCamp...make tLt statement? A /I-ever„ 

Q, You did not lmow at the time, or have any idea 

Mr . Carroll sulmosed he was an ununiformed member of the, 

police force? A I didnt.t have wrr idea of i •at s 

Then Mr, DeCamp ceased playing pooli S it not 

that you joined him? A No  sir. 

CI And talked to him in the 70o9lro cm? No 7 sir. 

Q, Didn t you then suggest to DeCamp that you should. 

induce Carroll to go out onto the street and there take his 

jewelry? A I did no such thing. 

Didn't DeCamp at first suggest that Carroll was too 

A No, sir; he did nothing of the kind. 

Didn't you then urge DeCamp to do so? A 

I did not. 

Q,

 

Did it you tell DeCamp to get the end of a billiard 

cue, which was lying beneath the cigar -and cigarette coun-

ter? A I did. not, $ fr 

Q tate that you tad used a billiard cue . 

for a similar purpose before, and, trrAt one blovy on the head 

from it would. Stun any man, but would not cut the scalp 

and could: not possibly injvie vone except temporarily? 

A I never made cgly such a state'rnent in life. 

dn. t 7011 tn, before you left the poolro 

to divide 47 of the...pr.o ce sir. 



, 

kk..4 

71 

-1.060isiggvhwetii 

of this attack? A No, sir, 

Didni,t you ask Oscar Walker, your colored ur 

to put the cue in DeCamp,,s pocket? A I did not. 

Q 

253 

Didn't you hear Oscar Walker tell DeCamP that he h 

put the billiard cue in DeOarp's pocket? A No „ mtr • 

Q, Didn't you, after being joined by DeOamp arti Olab 

hard to DeOaffip the gold ring in question? A No, sir. 

Q, Didn't you unwt the middle stone in that ring. in 

their presence? A No, sir. 

Q, Didnyt you. sv- that you wanted. that stone for your 

wife? A No, sir; I did not My wife has two or taAreedia-

viands, worth over e,J100 right now. 

Q, Didn't you tell DeCamp that he could keep t"..-Le rest 

of the ring? A I did, not, sir. 

Q, Didn't you then state that you expected an equa 

diyision of 

A Ito, sir. 

Q, Didnf,t you, after Magistrate Mayo had. increased your 

bail in this cage, tell DeCamp that you should testify, 

wanted him to testify with you in such manner that you 

should be turned out and Clabby convicted? A No, sir; 

didnot. 

9., Didn't you state tbat you were willing to spend 

he proceeds of the rest of the jewelry'? 

much as $500 to fix Carroll iii t 

nmt make no sUch a statement. 

S case? A No, sir did 
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Q Didn't you tell DeCamp that inaS-much as most of the 

evidence was against him, that he could plead gu1lt3t go 

to Elmira and get out in thirteen months? A No sir. 

Q, And that, if he would do that and swear that you took 

no part in the assault, and attribute the part 'Ghat you took 

to Cla,bby' that you would ha-ve vaid to any person he would 

bring the sum of $500? A No, sir . 

t you state that, if you couldnt get this money 

from your father, you could get it from Miss Lee, the daughter 

of a wealthy merchant whom you knew intimately, from whom you 

had borrowed money before, and who had given you presents of 

jewelry, and whcmyou were in the habit of meeting in the• 

afternoon at the Waldorf-Asto la Hotel? A I 

• no such statement. 

• FITZGET<AIOD 

plaint is not already a part of the record  I desire 

offer it in evidence. 

la. TRAM: That part would you like? 

. F, ITZGERATiD t The art*p  showing:the signature of 

the c omp, lain ant . 

IC. TRAIN: No objection. 

THE COURT: The whole of it, or only the sign turel, 

r; made 

If your Honor please, if t .e C 0 Mao. 

MR. TRAIN: I have no objection 

affldavi 

the complaint and 
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[ TRE COURT: The whole affidavit of r. Carroll, 

forming tile complaint in this action,„ may be received. 

Marked "Defendants Exhibit An. 

RE-DIRECT EXAMINATION BY Ea . FITZGERALD: 

Q, You said that When you ran, ,iouwent 'from 79th 

255 

Street to 81st Street. Will you describe the route, which 

you took? A I ran up the east side of Columbus Avenue 

to 80th Street, cut ,across the corner of t1 park going east, 
the • 

and came out on 81st Street about a. quarter of lit block 

towards Eighth Avenue . 

Q, Did you cross 81st Street to the north side? A To 

the north. side ; yes, sir . 

Q The nexb morning when you went down to meet Captain 

Kear7 did y au wear the salre clothes that you wore the 'night 

before? A Yes sir; exactly. 

Q, That •cue-end which has been, spoken e 

in your pool-room? A I couldn't wear o it being 'there, 

sir. 

Tal COURT: 

(:), You do have cue -ends iere do you not? A Not as 

rules 'Xudge ; no, They have no business to be in 

poolroom. 

BY IC   Z 

Q I want to askyou, if you were ever charged with 

Crime before? A Never in my life. 



AKER called 

a witness on behalf of the defVasei btn 

testified as follaws: 

Exp;mmATIom '31C MR. PITZTRRILDt 

Mrs. Hunsaker, 7 11 you lift your veil? 

e wife of TA% Hunsak-er, the .em1ant here? 

You reside at his home? A Yes, sir. 

And ao you recall the.3rd  and 4th days o 

Q Do you ranenber Lr., Runsak_ 

business 

A Yes4 

BY T.M0 7TI=BALDI, 

ct W11 you.8eribe •a 

sriaXec head, 

and a gold watch., ,and a cigar 



and a fob -wit his initials on; and  I am not positives, but 

think he had a large climond ring bid.ea2 but I cou1dnt swear 

positively to the one d.iamond ring. 

Q Do you know 2)1rancis clabbys, who te rat fled this 

case. A I kno.:7 him very slightly0 

ve you ever had any c 

have had one conversation in the 54th stret police station. 

State what it was? rent down see my husb 
• 

in the morning,s and. M^. Clabby was there, and I asked him 

what part Mr0 Nunsaker had in this robbing and beating 

man; and he assured' me that he had no part whatever. 1, had 

one more conversation with him outside yesterday morning. 

er had stuck to him in this affairi, he WOU el- lot be vthere he 

and he asked :lie if I blamed him for saving him—

self. 

CROSS XECLETA ION BY R. TR AIN: 

q vhere was Vast Yrs i-runsaker, hat you had your talk 

first? A DOwn. du the 54th s-treet Police station. 

Thtreabouts in the police station? A Right by. the 

celldOoro 

q Did you see him In the cell? A No, he was out of the 

40,1 at -0.:91. t' 



5 q Who was there? A My husband and,him a 

cl There was no one else thert? r A 

he was standing over by the window. 

9 Was he within hearing? . A Well we spoke very low; 

whether'he_heard or 

Hunsaker-and your husband_vtOok part in this 

conversation then? A NO; he hed nothing at all to says 

asked him myself. 

Now,Nra Hunsaker was standing 

Clabby was standing beside MB0 

to your husband that 

G Yes, A I had not seen him before. 

Had you supposed that anyt7-ing had happened? 

supposed that anything had happened? 

Only just that I haard. 

That did you hear, Madam? , 

You &i5 80methin 

in the paper, I think a n 

utlei did you first -know 
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ed? A Let me think. A detectivo came.> 

told me that he was arrested I think on 1.B:recinesd.a3r2 in the 

afternoon.. 

That was the first time you knew that yolxr husband 

had been. arrested? A Yes, sir 

,You had. not seen your husband that daY? .-.A' I saw 

him in the morning. 

At brealrfa.st? A Yes, at breakfast. 

You clidngt know that he vras in danger of arrest then? 

A Oh, no. 

Q And you didnit see him again until the afternoon? 

A I clidntt see him again until I saw. him in the 54th 

streiyt police station house0 

urhen did you first learn that Nr0 riarroll had. been 

assaulted by anybody? A I read it in the paper On the-

let me see now; ,hen did I read 't? I think it was the _ 

ni rlert after Triv husband_ was arrested: 

Q And, you saw your .husband the next day after that, is 

that G'orrect? 

(go answer 

I am not trying to cenfuse'you.- rying 

the order of ttke. vents.. our husband breakfasted with you 

on the 'morning,o ttte 5th of March and then was absent the 

rest Of the !ley; is that correct? A I have not .seen him 

sindS 'breakfast time :until I saw him in the 54th street 



poiie station house. 

that was the next day? A that logs—

it might have 1) ea a week aft 

from the moment that you had 1r effleast with 

you did not see him for a long time? A Not for that 

0, And you first learned. that he had bee:.-  arreted from 

zriethin,;::. the detective told you on the afterno.on ol' the clay 

an which he di take breakfast '71th you? A Yes, sire 

ct Now when was it that you learned that lEr,0 .Carroll 1-Lad 

been saulted; did the • detective t-11 you? A I. have to think 

be lite whether he told me the 

that it was a tran 

old me his nn e was Car-

That is what the de eCtite told Sr 

In the afternoon? A In the....fternoon. 

Q At that time did you kno that De Cani 

this? A Yes because I read off De Cam 

nnon in the paper. 

t% and was tbe day; afte 

r was it th•e saMe evehing?-

1.7•Whether it irs.:3 the same evening or the day after. 



ut to the time tha you. read It in the paper, you 

did not know that ltr„, DO Oalurt assaulttld litro 

Mr. Hunsaker never told you that he was *ith De 

Carroll and sav De Camp assault Carroll? 

I couldngt re.enberposi coultintt swear. 

I mean before yOu saw it in the paper? 

In tile morning ;)::aen he was called up 

then that a _t.an h,T.d been-- he told me then-I have -

t did he tell me that morning? )1:e told in 

something happen d around 79th street. 

•q Ie told you that:hen he was cealed up on the 

telephone? 

was call d up. A boy came up and rar 

body wanted him--

(I When, you sa that, when.was_ 

hat was in the morn 

Before breakfast? 

Before breakfast. 

..4.4 this :mess oy the boy result in 

unsakerts going 

A Re -5ht up and w ent down. 
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q Because a boy CIe to the dOor? 

A boy ca 

2ett 

and said he was wated down in the pool 

Do you: say that your husband told you then that t'ere 

had been trouble? 

A I asked him then what was the matter) because it was 

an unusual thing for anybody to come so e'iyin the morn-

ing and wake Utm up, because he never got up till ten or 

eleven O'clock, and this was, I should think, between seven 

and eight 

7hat did he say? 

A I wondered what it -VMS and I aSked him and he said. 

something had happened down at 79th stree 

0 Did he say when it had happened? 

A No, he didnit say When it had happene 

pld he say-his presenos in the pool roam: vas 

required on account of this thing that happened? A I couldn't 

sar that. 

Q, Th.en you asked him about this unusual message d-aiver 

ed at this unusual hour,was then that he stated that there 

had been some trouble t A. That there had beelsome trouble1 

That was the first that you had heardof it? A- That 

is he first I beard ot it. 

0, The very first you heard you had not,the renOt*, 

t idea that anything had happened that your husband had either 



  t reterber p osit iv ely, 

• If' that was not the first time when'Was 

time you kne, anything had happened? A wells it was 

thing to he  of things happening there evert days but 

course there were so manylitle things, I G. ouldivt. swear 

I had any conversation until that time. 

Q .Do you know what time your husband -came, In the 

one otclock, maybe after two otc1ock4 I know 

0, Do you remember that he came in? A 

Did he tell you then anything about any trouble? 

I o oul duo t remmberpos it ively. 

Q, 'Tell the first time you knew any of the dttails 

of this affair was -when yout read it in the papers? A T 

when I knew anything of the details. 

cate oradition and my husband. I suppose did no.t want to 

until I read it in the paper 

About this Ikttle talk in the station 

your husband was 
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, And was your husband and Clabby talking when you carae 

in?..A Ohs, no; they were locked up in their cells. 

Separate cells? A separate cells() 

Q, Row did th.ey come to be out and up in each other's 

company? A •The keeper I think opened the 400r and ITr0unsak-

er came out to me for five minutes and. Clabby came o 

' was Clabby let out at the same time? A Yes-- not 

exactly the same time, no; not at the animate. 

So you saw your husband first? A 1 just saw him for 

a minute and asked him how he felt, 

Q, Did you ask him about this alleged robbery in which 

he was charged with bein-g-an-acc-ompl-ic-et-- you say anything 

to him about the charge against him? A have got to think., 

I cant be positive. 

.Q Tell, you are very positive that Clabby told you; that 

your husband had nothing to do with t? Because that was' 

what I wanted to find out, why he was arrested. 

q at words did Clabby use  A Haid "He h ad nothin 

whatever to do with itn„ or ”nothing all". couldn t be 

positive which. 
• 

q That your husband had nothing at all.do with i 

A Ebthing to do With it3 

q ras that all he said? A I think so. 

Didnet he say who had to do with it? A Yes. 1-Te told 

mm who hrlet tO do with i 

, 



Q rho did he say? A He said ne Camp. 

Q He said De Ca np did it? A Yes. 

q Did he say anyone else; did he tell you any of the 

details? A No 

.Nowi about yesterday- was it terday that you 

Was any one present? A No. 

Q Did he speak,to you or did you speak to MEIN A 

looked at' me and I bowed good morning. 

Q M310 spoke first? A I said Good morning" and he said 

- "Good mornirg ". 

Then what was the first thing that was aId? 

A He said he was very sorry-- he said "Mrs. Hunsakers I sm. 

very sorry for you". That is the first thing he said. 

Q, He came over to you? A NO; was standing over by 

the elevator I vent oVert end I bowed 

4

 

Did you go aver? A. Well, I did,n, over-, 

was rightaround there. Vre were all walking around. 

Q But you say there was no one tbere iput you 

Taabby? A Nobody present. 

And did you speak first? A I slid, "Good morning" 



would have come 

see me, but that he thought that I would. not want to see him; 

something to that. effect; 1 cant be positive. 

Q, What did. you say? A I saidniot at all". 

Q, Then what did you say? A Then he said, If Ifir 

Plunsaker had. stack to him that he wouldnft be where he was 

to-clay 1' 

• Q„ Do you know what he -meant by t,hat? A And lie asked 

me if I blaaried him -- he says, -"You. -an Et blame me, for trying 

to saw myself". 

Did you know what he meant by your husband sticking 

to him? A I can't say: that I did. 

CI "What did. you say then? A I remarked that fe lt 

so bad about the affair, owing to my having a.baby not three: 

weeks old." 

Q, Well, what else did you say? That is all I said. 

And did he say anything else? A Said he felt -

sorry . 

And. that was all that wa said? A That was all.. 

SAMES S HA T INT 0 N called as a witness= behE>)Af 

of the •defence being duly avorn, testified as follows: 

DIRECT EXAMII.,;ATXON 'BY Mu.. 'ITZGEPLALD: 

Speak up lOudly now, so that we aU.ean hear you. 

Where do you live? ,A 76 West 89th Street. 



Do you know Mr . Hunsaker? A yes sir. 

He is 'your step-father ? A Yes'ir 

Q, And his wife is your mother), i s she? A es,.Y  sir 

Q, Do you know Francis gia,bizr? A Yes, sir. 

Q, Do you know Robert De0;a71110? A Yes sir 

Q Do you recall seeing Francis Clabby and 1--,obert D 

you recall the date? A What day was that? 

Q. Well do you eerrrie-mber going to DeCatrip vs house at 

anytime? A I do . 

Q, In the month of March? A Yes, 

Q, Will you state -- did, you have a converalion with 

DeCamp and Clabby at that time? A Not at the time i.went for 

him. 

Coleman and. he askV me to go up and 

to speak to him.' 

Q, To go up and tell De Camp? A Yes, 

Q, .Arld you. went up? A Yes  sir . 

Q Did, you gó in Ayes; he let me i. 

Who let you A DeCam 

DeCamp himself? A Yes 

Q. Well, when you, got in there what did y u do then? 

A I just told him that Jr Cb_leinan wanted 'to see him 



And what did he sky ,o you? 

MR. TRAIN: Objected to. I do not see ow this 

material. 

THE COURT: I will have to sustain that objection 

at this time. 

MR. FITZGERALD: If your Honor please 

THE COURT What does it contradi ct ? 

MR. PITZGERALD: it explains the giving of the je v-

elry to lames Shannon, who is now on the st aid. 

MR. TRAIN: He is not on trial. 

MR. FITZGERALD: There has been an effort made to 

show that 

THE COURT: Who gave it? 

PITZGERALD: DeCamp and Clabby. 

TIM COURT: tUt they are not on trial. 

ER. FITZGERALD: If your Honor, please 

THE COURT: It would be competent,. 7001eY w.ere 

but they are not on trial, hence I do not see its coin* 

petency'here. 

MR GERALD : It was shown on the prosecution 

in this case that the step-son of the defendant acted 

as a go-between between tle defendant DeCamp 

contradict that? 

THEOtRT That Is what I was asking a moment ago 

what you were trying to contradict. 



111R FITZGERAID: That is the purpose this ex-

artination. 

TH_E COURT: Well, Mr . Train„ that havig been 

veloped 

M. TRAIN: Well, the objection is to what DeCamp 

said. The foundation was, of course, laid for what 

Clabby may have said on that occasion, but there ;can't be 

any contradiction, of DeCamp„ because DeCamp has never 

testified. 

MR. FITZGERALD: I will chalge the question, if 

your Honor will perprit. 

TEE COURT: I will permit it except as to a conver-

sation with DeCamp. 

raz FITZGERALD: 

Q. I will ask you what was done there 

just took me around, and he called :Tie aside  and asked :me to 

take the jewelry he had in his hand. 

,TRAIN: There you are, if your Honor pYeas 

TIE COUPLT: Strike out what DeCamp said. 

BY M.. FITZGERA1D: 

Q Did you have any conversations with Clabby? A No,., not 

a bit. 

Q, Did yo.0 we Clabby at that time ? Ayes) 

What was he do i A Laughing was all I could see 



him doing. 

Q, Was he having a canversation with•De-Cam ? A No. 

Q, Have you since seen Clabby to talk to? A Yes. 

CI Did. he say anything about Mr, Hunsaker? A He told 

me that he cam down here and in a statement said that 

I took the stuff to save Mr0 Trunsalzerand he wanted to 

• know would I agree to that story? 

Q, When did he state that to 'you? A In kr . Sheehan s 

poolroom, 78th Street and Broadway. 

Q, You were locked up in the Tombs, were you not? 

AYes, sir. • 

•Q, With Clabby and DeCamp? A Well, Clabby was not down 

in the Tombs. 

Q, Clabby was not down at the Tombs? A No, - sir . 

Q, Re was out on bail? A On bail. • 

Q, Well, you were with him in the 54th Street police 

station? Ayes, sir. 

Do you know whether or not there wasany conmurrb 

tion between 7-eCaLki) and. Clabby while De al.1111D was in the Tombs 

with you? A Oh, nuerous letters that DeCamp mnt out to 

him . 

MR . if your Honor please I objeet.t0 
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TEE COURT: Wei1, tht letters if you c 

Go right on now. 

R. FITZGERALD: There were ' numerous letters. 

Q Anything else? 

MR, TRAIN: Now I object to this. I.do not zee 

how it is relevant or material. This person was con-

• fined in the Tombs and he pretends to st-te that two or 

three people 

that letters 

the letter s . 

of .no impOrtanoe 1 •11.e fact 

passed, unless it can be shown what was in 

Thi s :will be preliminary 2 unle ps 

it is connected I will strike it out. Objection 

overruled. 

BY V. FITZGERALD: 

Q Did anything ell0 pass between Clabby and De Camp in 

the Tombs.? 

MR IN- Objected to as immaterial. 

BY TilE COURT: 

Q, to you know, if you do  you may say what you know. 

A Only that Mt . Claloby came to me and told me that DeCamp 

offered him some money to stick with him in this case against 

TiErt Hunsaker 



• CROSS MANINATION Br mR. TARIN: 

q

 

You. have given us numerous conversations with Clabby. 

Where was the first talk that you had with Clabby? A After 

first tat 

talk I had with him was in the 54th Street Police Court. 

Q Who waspresent? A Oh, we were out among a lot of oth.r 

.er prisoners, walking around the corridors, 

Q What were you there for? A Why, I was arrested in 

tea thing myself. 

Q, What for? A Well, I believe the charge was receiving 

stolen goods or something• like that. 

,q Don't you know it was stolen goods? A No, sir. 

Q, , Why -don t you know? A Well, NY. De  Camp did not 

Aell me. 

Q That has that got to do with it? You were arrested, 

and ,r r:aigned in the TOlice court were you not? A. be... 

lieve so.• 

• Q, Can't you tell what you were charged with? A ReceiV... 

lug stolen goods. 

(1

 

That stolen goods? A Well, it was stolen goods 

they claimed. 

Q Didn't you see the goods?" ..AL When they Were given 

to m 1 saW the goods, yes. 
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, s 
D1frto see the goods in the police court? A 

never saw them in the police coUrt.., 

Didn't you know what goods you were charged with re.. 

ceiving? A Yes, sir, I knew. 

Q Whose goods were you charged with receiving? 

A The goods that De Camp gave me. 

Q And that is why you were locked up? .A That 

only thing I can see. 

Q Now, where you were locked up yoU say you had a 

talk with Clabby? A Yes, sir I had. 

Q Aren't you sure of it? A Yes, I am certain. 

QI 

when. 

Where was it? A In ER; police cour 

Whereabouts? A Walking Around the corridors. 

Do you remember When? A No, I don't just remember 

e 

q Have you any idea when it was? A No. 

Q Were there any other people present? A Well, there 

were a lot of people around us. 

q Prisoners? A Yes, sir 

Now, what was it Clabby said tO you? A Clabby-- t1051_ 

first thing Yr. De Camp came down there he came over to me--

q Are you talking about Clabby or De 

talking about Clabby „but in relating this. 

Al am 

Q Then answer• about Clabby? A Be told me that 

14. 



De Camp offered him some mQte3r to tick it the case for 

him agains* NY. Hunsaker. 

Q, Did you say anything? A I didn't say anything 

Q Do you know any reason why Clabby should abruptly have 

made this statement to you, that he was being 'Paid to -testify 

A Well, once in a while I may have spoken 

q When he made this reark had you been talking about 

He had _been talking to 11r. De Camp and came 

right over and told me that. 

Q He was talking with. Mr. De Camp and came right over 

and said that NY. De Camp had Offe_ ed him *Loney to stick tO 

him in the natter against NY. Hunsaker.A He was talking 

on the other side in the corrideri and when he had finished he 

bare over and told me. 
- 

Q Yes; he cane over and t,oldyoi2 that? A Yes, 

Q Hale you any idea Why Clabby should want to tell you 

a thing like that? 

Q B:e didn't offer you any money, did he? A No , 
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Q Do you know of any object he could have h d•n making 

this disClosute to you? A No, I do not. 

q Now, at another time in the police court did you 

see Clabby? A Yes, I saw him every--

Q Except in the corrider? A Yes, I see him--been 

the same cell with him. 

BEI4K 

Q, You were in the cell with him? A Yes. 

Q Now, at any time did. you hear Cibby make any other 

statement about the case as to who took part in it? A. No; 

•seemed to keep---

Q, Now, answer my question; did you or not? A No; 

Q You did not hear him say anything as to who took 

part in the case y, A No. 

Q Did you hear him 171,4ke any stateMent, at any time as 

to what part Hunsaker took in the case? A Yes;he told 

me he had nothing to do with the case. 

0, 'Where was it that he told you that? •A In the cell. 

Q When you were both locked up together.? A Yes, sir. 

q Do you remember any occasion Wh n you saw your stepfath-, 

er snd Clabby tog-ether? A In the cell, believe. T think 

they made some few remarks in the cell together. 

Q But that was the only occasion you ever saw them in 

each other's.company? A Well, walking around the corri-

dors they may have run into one another. 

q You don remember any particular occasion when you  
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cell. 

Q Was any other oerson-present? A No sir. 

Q What was the next confidence that Clabby repOsed 

in you? ( No answer) 

cl Perhaps I can refresh your memory;it wasa pool 

roam, I think? A Oh, yes, it was in a poolteoam. 

Q Now, what happened in the poolroom? AHe walked up 

to me-- this was right after I got out, the next ,day-- and,he 

says, "I got you out of this thing all right. I we1t down; 

and told those people down town that you took this stuff, to 

save Mr. Hunsaker. Now, if you ever go down there you want 

Clabby told you that,- he got you out of the diffi-. 

A Yes. 

That you todk the cods, ih order to save Mr. Hum 

A Yes. 

Q Do you see how that got 7ou out of. it? A No; I 

it would do me more harm than good-- thought. 

Q Do, you IMO how you 

know. They discharo,ed me 'and told Me I was freed by the 

Grand Xury. 

You did receive those articles on the morning of. the 

4th of March A If it was.that morning. 



a 

6 

1.371- IER..): AIN. 

Street. 

_ 

The jewelry in this case? A Yes. 

277 

Vhere do you live, Mr. Shannon? K..76,Vest 89th 

Q Live with Mr. Hunsaker? A Yes, 5 

Q There 42 you live? A Postal Telegraph Company, 

20 Broad Street. 

There were you working at that time? A T was n 

working, only in the pool room. 

Q I thought you said you were working for the Postal 

Telegraph Company! A You asked me 744ere I am working. 

Q Oh, you are working now for the Postal telegraph 

Company' a.  Yes. 

Q; Then you worked for the defendant? Aye 

q What time did you go to work?. ,A No special 

10, 11 and l2 o'clock in uhe mornings 

Q Pretty near any time you felt like it? A Yes, sir. 

Q Then did you first hear fik. thing about this case? 

A Down in the 54th Street Coutt'v&en. theyhad me arrested. 

.How did you happen to De Camp's house on 

the mo ning of the 4th of Vor4ch? A Mr. Coleman asked 'me . 

to go up and tell im he wanted to s e him. 

Q 'Where did. You see him? A 78th Street uta and 3r00 

lrovy# 



Mete were gr. Donohue's pool 

0 Miat 7ere you walking over to Donohue's - A 1 

several little trips over ther;alwaysdos 

walk, over :that way nvirw and then. 

Q And you just happened to be Vhere that morning? 

occurred to you that you 

De Camp? A No, sir, not 

Q, You had no idea of going to see hi 

4* - 

in the least.' 

did you meet Mr. Cole/vigil; exactly at what place?, 

of Dondhue's poolroom. 

Zr the poolroom? A On Broadway. 
Q There .rou met Coleman? A Yes, sir. 
Q What did he say to would I go up 

and tell me. De Camp that be wanted to see him, nd I told ' 

him that I would. 

q How fat was it to De Ca A Down to 

58th Street and then up Amsterdam 

q DIA you' knovt •a, 

self? A No 

Q Did yOu know Co knew Mr. Coleman. 



Q X4617 him well? A Not very well. 

Q, Did he ever sk you to o on any erraas before? 

No sir. .4 

Q This was the first time, A 'reit. 

Hadn't you any idea what he wanted you to go to De 

Q, You had. not heard about any Irouble the '2,148h before? 

Had not seen Mr. ,..mnsaker that =ming? A That morn-

ing, yes, sir. 

-Then? A In the house about 9 o'clock. 

Did 7ou see him anywhere else? 'A Iro sir. 

That did you,do in the house with Mr. qunsaker? 

A Oh, nothing 

q Then did you have your breakfast? A About quarter 

Just the girl? A "Yes. 

IF . Hunsaket was not at breakfast? A Not with 

me. 

Q, You had not seen lthn tha motnin A That morning' 

I saw him tn.the house. 

Q There did you see. him, t what time? A 'Well, it 

must have been that I saw him in one of the rooms, or In 

the hallway. 

Al Thy doyou say it must have been; do you remember 



seeing him. at 2211? 

sy anything to 

A Not a word. 

the first place you. went 

A I can't just 

n You vent down to see how• thin ere.. 

awn poolroom? lc There were same Deople play 

and a few people sLand1n. around 

Q Where was Hunsaker, was he back at th 

don't know where Mr. Hunsaker was. 

Q HP11 long did you stew at the poolroom 

Q, And then. Ihere did you g 

Q Took a walk? A Took a walk around 

then over to Broadway and -c,hen vas going 

So the on  

house* 

U had seen Hunsaker .z,ha 
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Q Then when you got over to 78th an. ?9th Street and 

Broadway Coleman, whom you knew to be a deteotive came up a 

asked you to go on this errand to De Camp's. 

Q Did he go with you? A The last wa8 when he walked 

the place he.wanted 

Where did :rou suppo wonted to see him? Al 

couldn't suppose 

Q. You went to De Camp? 

You delivered Your message? told 

him Iffr. Coleman wanted tO Set; 

Did ou not in point of fact take a little message 

from Mr. Hunsaker to Mr. De 

q How lon did you 

minuie an a 'half. 

Did .alk with him during the minute and 

A Not over a 
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a half? A No; just told him that Mr. Coleman would like to 

see him. 

any talk? A Only that. 

Q, When you told .him Yr. Coleman wanted to see. hi 

A Yes, sir. 

Did he give you anything? A Asked Me to mind some 

jewelry. 

What did you think that he wanted you to do with 

it? Sit and look at it? A I donIct know 'what he wanted me 

do with t. I refused at f irsti T didn't carp to mind any 

jewelry, because I didn't care to take a chance on losing 

it.V He said it would be all right; take 

My house and I would see him that afternoon and would give 

it to him. 

Q Told you to :take it uP in thehouse? • Yes, sir. 

Q, Had he ever asked 770 tO mind any jewelry or him 

before? A No, sir. 

Is this (indicating Peop e s li.ixhibits) the jewelry 

he sked you to mind? A I believe it is. 

J'ust look at it. (Complaying) A I believe it is. 

He didn't ask you to. do anything with it except to 
'I 

t ke it up to Your house? A That Is all. 

Q Well you finally yielded and took the jewelry; 



This all happened in a minute and a hal 

And then what did you do? 

Coleman was still waiting there. 

than the vestibule of his house. 

That did you do with the jewelry? 

small brothers home and I 

Where did you put it? 

Did you think that was a good way 

Camp's request to mind it? A Well, that 

do with it in my e 

Q, Whereabouts on the roof did you p 

side of a chimney, 

Q, was that a safe place? A Yes. 

Q A place Where people would not be 



over it  A Yes, sir. 

How long did it stay up on the 0:Um/ley? A I don't 

Q Do you keep cats in your house? " A Cats'? 

That did: you do then after you 

had minded the jewelry by putting it up next to the chimne 

What then? A I came dowl and walked around the ave-

A Then I heard 111:r. Eunsaker was 

Q Did you know what for? 

Q 'Mau didyou'dd? A I went down to the court to 

what he was arrested for. 

did you find out? 

Then what did you do? A Told the police that .15r. 

De Camp gave me the jewelry that they were looking 

tou told the police hat? A T1.ey a.sked.rne at first, 

and 1k I told them. 

A Well, I don t know what policeman they 

'They Were all around me and the. la.wy.r also. 

q You nf-de a general etatemerit that Mro Dc Camp had 

given you the jewelry? -• A Yes, sir.-



believe I did tell them that. I told them where I had 

Q YOu told 

Q, How did, the jewelry get down from the 

Well, I told, them where it was and I suppose they went and 

Q You suppose they went and got it? 

ed, and I •don't know how they went and go 

Q, You-never saw it again until this 

Q, You don't know where it came from? 

Q, Did you tell aybody that 

were arrested? - A Before I was arrested? 

Q Never told. him where 

Q, Never to d Hunsaker where it waft? A 1. 



Didn't say anything to Hunsaker? A Yes0 

me up with the jewelry Hunsaker was n 

How did you get upon the roof and on the Chimney? 

A I did not get up on the Chimney. I laid .alongside of 

the Chimney, Which was in my readh. 

Did you not go up. on the roof? A Yes. 

Q, How did :rou et up there? A Up the stairs. 

• 
In getting up there on the stairs did you have to o 

through your apartments and thus see if Mi. Hunsaker ws in 

there? A No, I did not have to go in there., but 

of form I always do going in:my own house. 

• 9 Did you Walk.around? 

q Did you find out Whether Hunsaker was n ot in there?. 

A I didn't see him there. 

Q In point of fact wan 't he there and didn't 

tell him you had the jewelry all right? A 

Q When you went over to De Camp 

minute and a half's conversation that you t 

not say that Hunsaker had sent more by you 

sit. 

you had that 

about did you 

De Camp that :the. 
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police were after him? A, No, Sir. 

(1_ And thafthe police had been at Hunsaker hOuse,. 

and that the defendant had told them, that he, the defendant 

knew nothing about it? A No;nothing of the kind. 

Q And you did not tell him that Hunsaker wanted both 

Clabby and De Camp to hang by the same story? A.N 

nothing of the kind. 

RE DIRECT EXAMINATION BY 14R. FITZGERALD 

q Who was the officer who asked you to go Up to Ile 

Camp's house? A Coleman. 

Q How long had you known Coleman? AWe.11, I just could 

not. say. Right Shortly after he was appointed a detec-

tive of police.

Q Tell us when that vas? A Probably three or four 

weeks before, I guess. 

Q Now, you live at 76 West 89th Street? A Yes, sir. 

Q That is a flat house? AL. Yes. 

q And which floor do you live on? A The top.• 

Q And how is the roof reached on that floor? A Another 

flight of stairs. 

Where was the flight of stairs with reference to 

your flat? A The door opens right from the stairs. 



roof ;how would you do it? A Come out of my gx flat 

on the stairs up. 

When you go out the main entrance of Your flat? 

A There is only one entrance to go out of Ay flat. 

Q You would go out the entrance of your flat? A Y661 

Q And where were the stairs to the idol'? A Right 

alongside of the door. 

Q And they are a continuation of the regular stairs 

of the flat? A Yes, sir. 

Q Now, you were asked about some objects of art. bo 

you remember when you received these objects of art from 

Yr. De Camp, -whether there was a ring among the objects' or 

not? A No;he held it out to me that way (indicating). 

Q Will you look at the pieces of art or jewelry that you 

see on the it* table and tell us how many of them you recog. 

nize;are they or are they not the same pieces? A Well, 

I could- not say, because when he held the. stuff •out to me, all 

I recognized was a face of a Watch, and I took it in my hand 

that way (indicating) andPUt it in my pocket,and when I took 
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it -out I took it out Aithout looking at it and put it in a cloth 

and wrapped it up like that (indicating). 

That did De Camp say to you when he asked you to do ha 

A He asked me would I please mind it? A I told him no 

that I didn't care to take any chance on losing any his 

jewelry. 

Hadn't you often seen him with jewelry onl 

MR. TRAIN: I object to that. 

BY MR. FITZGERALD: 

Q I want you to tell the jury how he said 

MR. TRAIN: He has stated. 

MR. FITZGERALD: You do not know;you were nOt 

there. 

A He pulled it out of his pocket and said, "Will you mind 

this for me?" I said, "No, I don't want to take a chance 

on losing your jewelry." Be says, "Oh, you won't lose it; 

take it up to the house and give it back to me this after-

noon." 

(1 Who was present when be said that? A Er. Crabby. 

Q 'Where? A Right /alongside of me. 

(1 In which roam? A In the same room. 

You know what room it was? A I could recog. 

nize the roam if I saw it again. 

Ct. When you cane out of that house in the morning%you 

left NY. Gunsaker there, did you not? A Yes, sir. 
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Q Did you at any tin* have any commynicatibp with Mt. H 

Baker concr,rning the jewelry which Mt. De'Cimp gate you? 

A No, sir. 

Q And wham did you tell Where the jewelry was/ A 1 

don't know. They were all around when I told. 

Oh, you didn't tel-anybody in parttcul 

what I understand? A No, I told it to them'all. 

Q, 'There did you tell it? A In the police cour 

54th Street. 

CI You made the statement in court? A Yes. 

Q, Do you know what day that was? A That afternoon. 

do 
Q You say you4Att not know how yo ectfthis 

thing? A No. I was over in the Tombs. 

q I was over in the Tombs and they discharged me. 

S that 

Took you out and discharged you? - A Yes sir. 

Q Did you ever appear before the Grand J A 

not .personally. 

Q, That is that? A No, I 'don't remember-- no, I didn't 

appear before any Grand Tury; I don't believe I did. 

0 The only court you were in 'was in the Magistrate's 

Court, in the 64th Street court? A Yes; and when they took me 

from the Tombs brought me tQ a court down here. 

And theilstti-Si discharged you? A Yes sir. 

Q, That was the time you went to court to be discharged? 
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CI And at what place did you have the conversation; at 

Q, Now, state what it was, 

GROSS EXAMINATION 732. R. MAIN: 

Q Do you know Why it was he made you the receptacle 

of his confidence in this natter? A No, sir4 

• Q Do you know him weal? A I have known hIm about fourp 

teen years about. 

q You have known him intimately? A Yes. 

How did it happen that you saw MY. Blabby? A I , 

happened past to see Mr. Hunsaker. 

And how did you see Clabby? A, Be called me. 

Was he in a cell? A Yee, sir. 

What did you say to 'h1? A He asked upLe to See if 

I could get a bondsman to get him out. I told, him I would:: 

do the best I could to enable him to getout. 

q Then he said this rather important:thing, •did he? 

A Then I said to him, "You got in a Whole lot of trouble, 

didnct you?" And he says, etixt ain't in it." I said 

"Haw is Hunsaker?" He unsaker ain't got nothing to, 

do with it either. 

(I I can't bear 3'm. A I says,"You got in a lot of 

trouble?" He says ain't in it." I says, "How is  
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A Yes. 

Q, Did they tell you Why they dischargedy00 

MR. TRAIN: I object to this as absolutely 

tmmatqial. 

THE.COuRT: Objection sustained. 

... .. 

HARRY BARNES, called asawitness on behalf of 

the defence, being duly sworm testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION BY MR. FITZGRALD: 

Q Mr. Barnes, where do you,reside? A:787 Amsterdam 

Avenue. 

• Q, That is your primemIRE bUsiness? A:Horse Shoer. 

q Do you know Francis Clabby? A Yes, sir. 

Q Have you had any conversation with Francis 

relative to the charge against Mr. Hunsaker? 

yes/ fi's* little story with it. 

Q State what he said jo you in reference to Hunsaker? 

MR. TRAIN: I object unless they place the ' 

time or specify it. 

TJt COURT: Yes. Give the time and place 

CROSS.ZIANINATIalal TRAIN: 

When did you have this cOnversation? A 'Shan he 

was down in the 54th Street 'ail. 
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Minsaker in it  He says, "Hunsaker ain't got nothing to do 

with it.  

q Did he say who had to do with it? A No. 

Q And you had not gone there to see him at all? 

No, sir. 

Q You went to see Hunsaker? A Yes, Sir' 

Q Was any other person present? A Mr. Shannon 

Q, Was he in the cell or outside? A Outside. 

q- Did he go with you? A Yes, sir. 

A Shannon is a stepson of the defendant, sn't.he 

A Yes, sir. 

Q When did this happen?' A That happen? 

Q, This conversation? - A I couldn't exactly tell you the 

Q You don't know the date? A I cduldn't exactly 

tell you. 

sq Do you know the time? A About 12 clock I passed 

down in East 20th Street. It must have been around one 

o'clock when Izot back. 

Q That was your business a'a you sag? A Horse shoer. 

Q. Thom are you. working for? A NY brother. 

Q What is his name? A James Barnes. 

Q And where does he have his shop? A 98th Street and 

AmsterdaWAvenue-

lave you ever been convicted of trcim ? A 
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collector? A What kind 

For horse Ithoering,, yes. 

Quite recently? A Quite recently? 

Yes A Not since before Christmas. 

You collected money for Your 

Q And did you not keep some of it? 

•Q Were you not locked up on that account 

(I Never was in any trouble? A, Yes, s r; 

there, but I didn't get the money;he thought 

Q So you got out 

me to the station house and. let me go 

RE DIYECT- EWINATIOV BY FITZGERALD: 

Q You were, not in court' arraigned 

No, sir. 

9, Did you have arlY other conversi 

recently? 

y brought 



(Continued) --, Yesterday? 

MR. TRAIN: Objected to, 

THE COURT: You ought to have brought all this 

out first. You. should exhaust .your witness .on the 

MR. FITZGERALD: It just occurred to me, if your 

Honor please, that there was another converSatior 

THE COURT: I am going let you answer the question. 

BR. TRAIN: I will submit' the objection on 

adlother ground, that there is no foundation for this 

BY THE COURT: 

You ay answer the question. A I met Mm  

last night and he told a young mgn here on the west side that. 

I was getting bribed. 

THE COURT: No no; 'What did he say to you? 

I asked him about this mafter I heard .t I stopped him 

and asked him, and he said he heard it from fifteen different 

the case. 

ITZGERALD: Th 

understood there was another conversation. 

THE ,:70UR u tell this witness what 



BY 11R. FITZG-MATiDi 

ws there any Convers tion sines this trial began be-

tween your and.Clabby foncerning Hunsaker? A No., there 

SHANNO N_Izcalled asa witness on 

of the defendant, testified.as follows: 

FIR.T1OT EXAMINATION BY MR. FITZGERALD: 

Q Mere do you live, Mr. Shannon? A 76 Vest 89th 

q That is your business A Telegraph operator. 

Mere do you work? A Postal Telegraph Compan 

q Do you know the defendaat here? 

q Be is your stepfather? A. Yes, 

And Mrs. Hunsaker his wife, Is your mother? A Yes, 

Do you know Robert De Cam 

I. Do you know Francis Clabby? ft Ye 

ta How long do you.. know Clabby? 

Q Since the 4th of March, 1903 this 

conversation witt„ Clabby? A Yes, sir 



sir,. 

29? 

q Concerning this case against your stepfather? A Yes, 

state what it s? 

MR.TRAIN: Objected to unless the time and place 

is specified. 

TiE COURT:' Fix the time and place. 

BY Tfi . FITZGERALD: 

Q, I asked him-,;- where did you have a conversation with 

him? A In the West Side prison, 54th Street prison. 

Q When was that? A On a Friday. I don't know just 

exactly what day it was, it was on a Friday-- I don't 

remember the date. 

Q State what the conversation was? A He claimed that 

the more they.... 

TH2_ r That clic:the say? 

BY MR. FITZGERALD: 
7!' 

Q, lust tell us what be said and at you said? 

- A I asked him what Mr. Hunsaker had to dO with the case-

He said, "Nothing at all." 

CROSS EXAMINATION BY TiR. TRAIN: 

Q Is that all the conversation you had? A That is 

the police station for the purpose of 

seeing this A No, sir. 



Q, What did you go there for? A I went thee 

Hunsaker and while I was there I asked him that 

Q, There was Clabby? A (flabby was in jail, 

to him-- I asked him. 

Q, How near was he to you? 

A Well, not very f r away.. 

A About three feet. 

Q In another cell? A In another cell. 

(1 You spoke to him? A Yes. 

And what did you say? A I asked him what Mr. 

Hunsaker had to do with 'the case. 

Mr, Hunsaker was right there? 

Q Were you not in 3fir. Bunsaker 

was right within three feet of Clabb 

Hunsaker in his c 
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A But Mr. Hunsaker was busY at something else. 

0 And you turned to Clabby and said what? A I asked 

him what Mr. Runsaker had to do with the case. 

Q, And what did you say? A "'Nothing." 

Q, That is what he said? A"Nbthingi " yes. 

„ 

Q, And that is all he said? AuNothing at all. He told 

me hww the episode oecurred and how De Camp threatened them 

with a revolver. 

Did he tell y..0 that at the sane tine? A Yes. 

Q Go on and giVe us the *hole of the conversation. 

A He told me that De C np threatened Mr. Hunaker with a re. 

volver, and he told me that De 'Camp and 10-. Carroll came out 

of the poolroom first, and that he followed after with Et 

Hiansaker in about two' minutes after. 

Q •'Who was two minutes after who? A After Clabby 

Q Hunsaker followed two minutes after Clabby? A 

sir. 

Q Yes; now go on? A Well, he described the beat-

ing, and :how Dia De Camp hit *the man and SQ forth. 

Q Go on with that story;I want to know what he 5 141 

A Well, be said that De Camp hit him TOth the butt of tit'ous. 

Yes,„go.on. AThat is all I can rem,mber. 

q I thought :roll said that Clabby described to you mat' 



happened, and the beating, artl. SD on? A Yes. 

Q, Where did. he say Mr. Hunsa3gBr irmel A Mr Hunsaker 

was just coming up the street when the 'beating occurred. 

Q, Did he say what became of Mr . Hunsalsr? A He said 

his life was threatened if he moved. 

Q, Did. he say when it was t/reatened? 

bery v.Tas committed. 

•Q, Then he hadnot 'been threatened while he was commn 

the street? A No, sir. 

Q, Did. he say what became of Hunmtker while D Camp VI US 

giving t hi s beating? A No 9 B 

Q, Did he sw whether Hunmker was right there beside 

him or not? A ITo, 

Re didn't sr how near .„Ailsaker was 

A I don't remember. 

rely atid tha he had nothing to do wit-bit? 

A Merely he said he ha,d nothing to do vrith it. 

Q, How long did. this conversation take A About 

three minutes, that i s all0, 

A After t1m rob.. 

the beating? 

•TORS P. BUTLER called as awitrsson behalf.' 

of the defence, being duly worn., testifiedfollows: 

DIRECT 1.1.X.MIIITAT ION BY /lit 4, I TZ GERAID 

q Mr. Butler, where d you reside? A 112 'East 122nd 

Street" , 



• 

What is your bus ine ss? 'A, I:rn a builder 

Do you know the defendant 2 Walter 
with 

Did he ever work glivr you? lie did, yes. 

Do you know his reputation for hone 

Objected tal unless the proper fovneration 

Q, Do you know others who know the defendant? A I know 

ifeQ 

Q, Do you know anyone else? A That is aU. 

Q He worked for you, did he?  ARe worked for about 

position did he occupy? A He 

Objected tai objection sustained.. 

Do you know what his reputation is for honesty? 

, UR. TRAIN: Objecued to. 

TER COURT: He may 

A I don't know anything about hi reputation for honesty 

except such as I •f honest. 

TEE COURT Never mind hoW y 

evidence of general reputation, t1at the lv permits; 

not evidence 



TEE COORTI Proceed. 

BY al . FIT WERALD 

you ft testify whet the general reputation o his 

man is? A I cannot, no, sir. 

TM; C URI': That is all that he can testify t 

BY iE. FITZGERALD: 

Q, All you know ith your own personal .knowledgeof it? 

AOf the man, and as he was at our office. 

(No cross-examination. ) 

est if led 

as follows: 

DIRECT EWINATION J3Y . FItZGERALD: 

os, Doctor, where is your place of business? A My place 

of business is 52 West 26th Street at the present time. 

Q, Do you know tim defendant _Walter L Hunsa]mr? 

A I do. 

0, Do you know air otIr persons that knows him?r 

know his wife. 

Q, Do you know .:, Kershaw? 

BY E COUI1 (InterPosing 

Q, Do you know others wbo know the defenc3_an 0 A 

canft 'recall them. 

,BY

 

J. FITZGERALD: 



• 

Q You can't testify to his reputation only so far as 

- you yourself know it. 

MR. TRAIN: I object to that question. 

THE COURT: He may answer that. 

A That is all. 

MR. FITZGERALD: Under the ruleef if your Honor 

please, I do not perceive that I can ask any more clues. 

tions; hisimpression certainly would not be evidence 

here. 

(No cross examination.) 

MR. FI,TZGERALD: It just occurs to me that I desire 

to int-*-1, r e 6411 to the stand for one moment the defend-
, •k 

ant . I have note on my desk which _I overlooked en. 

tirelt in :connection with the numerous notes there are 

this -ca 

THE C01.71.32: Recall the defendant... 

'ALTER L. HUNSA:ER,, defendan be ing 

recalled. by the defence testified. 

DILECT EXAMNATION I4Y . FITZ GEPALD: 

Q Mr. Hunsaker, you have testified 

follows: 

the fact that you 

went down to your poolrooms on the morning of the 4th of March 

in responw to a telephone can.? A yes sir. 

Q, Do you desire to make any change in your te stimorw 

• tha point? it ye s 2 sir. 
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9 What change do y u wish to ke? •A That 

senger came to my house 

KR. TRAIN: I object to this. It is a new rule of 

law that would permit a defendant, having heard the tes-

timony of his witnesses to go on the std and correct 

his testimony to jibe with otl-Brs. I think it is en-

tirely improper. 

TIT COURT: I will permit him.. You can comment 

the jury if you choose, on that subje but I think it 

would be manifestly improper in me to hold the defendant 

' to a story which he says was a mistake . itina He may 

have the benefit of correcting it if he desires. 

BY TIM COURT: 

Q, You may answer the clue stion. 

poolroom in response to a messegger who called for me, a young 

bow. 

BY MR. FITZGERALD: 

Q, Was he a uniformed messenger boy? 

(No cross-examination.) 

FITZORAL 

went do ti to the 

No, sir. 

Now if your Honor please, 

a club has been offered here and used, but I under 

et aid it is not in evidence. 

TM COURT : uestion1 

TRAIN: I offer it in ev dence. I thought it 

was izi evidence  



STMTOGRAPIM: ITo it was only marked "For 

Identification People's Eatibit No. . 

TRE COURT: I do not know that it has been offered 

in eviden.ce. It is here, exhibited to the jury, and 

witnesses have been oiliest ione d about it, and. I take it 

that that puts it in evidence. There is not anything 

more to be said about it that I know of. 

BY Mi FiTZGERAID: 

Q, I asked you about that stick which i s on tile clerk's 

desk, whether or not you recognize that as on of the sticks 

that was ever in your poolroom.9 A 1 couldn't swear tha,t that 

stick was there. 

Q, You said that there were sticks there? AY 

there were, 

Q. But you •can't eillear pos tively that t' 

stick was there? A No sir. 

i.. TRAIN:. I objec We have been I over this'.. 

TIM CO= : We have teen over this before. 

That is precisely the testimony 

onthai sabject.: 

DEFENDKNT BESTS. 

that was elicited be  
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• REBUTTAL TESTIMONY. 

FRANC IS J. KE AR being recalled -by the People, 

te stifled as follows: 

DIRECT EXAMINATION BY MR. TRAIN: 

Q, You testified that, in responm to ,a message from the 

defendant, you called him into your office? A Yes, sir, 

V, On that occasion did you tell him that you would 

not listen to what he h 2d to M179 that he had had his chance. 

to tell his story the day before? 

. FITZ GERALD: I object, • if your Honor please. 

If there is any conversation to be related, t ushave 

it related in the regular and lawful, legal way . 

TBE COURT: What if anything, did you my to hirr 

aptain Kear is 

called merely to refute the defenda,nt on a certain point 

Be has stated already what he Stated, a. what the 

fendant said to hlm. 

THE COURT: I changed the fonn of your question 

;imply. 

BY TIth; 

Q, What if agy-thing did you say to him wi Lh reference 

to his then making any statement? A The prisoner asked, 

when he care out into the office, stated to me that he 

wished to make a, statement I told, him I did.nt't wi sh him to 



say anything but the truths that awthing he would say Might 

He then told me that DeCamp had put 

job to rob Mr Carroll,, and that DeCtonp ' had the prop-

that is the watch and other property outside of the 

Q Did, he use the words "DeCamp put up the 

Q, Did. he tell you anything about the •circumstances of 

Q, Did. he say that he was on .the street, 

RITZGERALD: I object, if your Honor please, 

that it is not rebuttal. 

MR TRATIT : But that is the testimony of the de-

fend,aut. I can't rebut it in any other w. 

FITZGERALD: That is the testimony of the Ca 

'tam n on his previous examination? 

Me TRAM: cannot teach c o un se 

TRH COURT: No not so much talking. 

BY TIM COULT : 

Q. Answer the cluesuion, Ca 

BY KR. TRAIN: 



took a street car and. went home? ATo sir. 

Q, Did he Eirty tlat he went back to find Carroll? 

A No9 sir. 

Q Now, I show you a pistol (Handing People e Fatibit 

No. 8 for Identification), and ask you when the first time 

was that you saw that pistol any-where? A I saw. that in 

the poolroom at 79th Street aria Columbus Avenue. 

Q, Where was it? A It was a case where ',hey keep cue 

tips and one thing and another of that kind. 

Q Did you remove it? A I think Officer Coleman took 

out, if I am not mistaken. 

Q It was tRkefl in your presence? A It was ten in 

presence. 

Q, From the cigar case inrthe defendant poolroom?) 

A yes s 

At the time it was taken, did it have any cartridges 

in it? A yes. 

Q, How mair? A I don't knbw the number couldn't 

say po sit ively 

Q Was it full loaded or partia, 1 aded? A That 

a question I couldn't 'd.nswer 

Q Can you recall the name of the officer who took the 

revol-ver? A The revolver out of the case? 

Q, Yes I think it was Coleman; I m not positive. 



Q Coleman? A r think it was Coleman. 

Q And it Was taken then_ to, the police station? A Yes, 

Q Was that on your first visit to the poolroom A 1To, 

that was on the second visit. 

What time of the day was that? A That was in the.fternoon4 

The first visit having been in the morning between nine 

and ten? A Yes, sir. 
CROSS EXAMINATION BY MR. FITZGERALD: 

Q Captain, was the revolver stained with blood stains? 

A No, sir, not that 'I know of. 

Q Did it have any different appearance thgn from What 

it has now? A No, sir, not that 1 know of. 

fied as follows: 
DIRECT EXAMINATION BY MR. TRAIN: 

Q Officer, I Show you a revolver (handingPeople's Ekhibit 

No. 8 for identificationiand ask you if you have ever seen 
_ 

that before? A (After exRminine Yes1 

Q, Where did you first see it? A In the station house. 

Q You did not take it from the case, the defendant's 

cigar case? A No, 5ir. 

q On the morning of the 5th of March did you meet James , 

Shannon near Dondiguels poolroom between 78th and 79th Streets? 

A Donohte's? 

A On the morning of the 5th? 
Q The 4th of March--Iwill correct my question;I withdraw  

On the morning of the 4th of 'March did you :.meet 
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lames Shannon between 78th and 79th Street? A Not, sir. - 

(1. 'Where did you meet him? %A. Corner 78th Street and 

Amsterdam Avenue. 

q And he went to De Camp's house? A He was about 20 

feet from it, I guess. 

q' What washe doing when you met him? A Just came di-

rectly towards me. 

Q You were there and he came towards you? A Yes; 

had just come from De Camp's, 

Q, Then you had some conversation? A Yes. 

Q, You asked him to go upstairs and tell De Camp you 

wanted to see him? A Yes, sir. 

You saw him came from De Camp's house? A Yes. 

CROSS EXAMINATION BY MR. FITZGERALD: 

Q -Why didn't you testify to that' yesterday? A I did 

testify yesterday to that. 

CI, net you saw Tames Shannon coming from De Camp's hodse; 

you did testify to that? A Yes, sir. When 1 met him 

coming from De C mp's house it was after he went up to De 'Camp. 

Q. After he wert up to D Camp? A Yes,.sir. After see. 

n4- De Cpartp he came dawn to see men 

q You sent him up, De Camp did you not? 

him 'up to De Catnip. 



the 4th of March? A First see him? 

q Yes. A The first time I seen him was in the pool-

'room when the Captain was talking o Hunsaker. That Was the 

first time. 

Q In his pool room Where he worked? A Yes, sir. 

Q Was Hunsaker there? A Yes, sir. 

Q Hunsaker was there? A Yes, sir. 

Q And Shannon was there? A Yes, sir. 

Q And the Captain :was there? A The Captain was there, 

yes, sir. 

And, then you did ask Shannon to do something? 

A 1ot in the poolroom. 

Q Not in th poolroom? A No, sir. 

q Shannon remained in the,pool room until you left? 

Yes, sir. 

Q Did you have any talk with him in the pool room? 

I don't remember. 

MR. FITZGERALD: One moment. 

(NO ruling.) 

BY MR. TRAIL 

Q, Nothing that you recall? A Nothing that I recall, 

Q Where did you next see hi . A At 78th Street and 



Amsterdat Avenue. 

Where you. have just testified about? 

have just testified. 1 

Q coming from De Camp's house? A No he was 

coming towards De Camps house. 

9 And. you xisapix asked hini to go to D .Camp's house? 

A 

• 
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Where. 

sir 

Q Then he got over to 

sat ion? A Yes, sir. 

•119hidh was--

you did you then have some conver-

A He said that he was ups airs. 

Q He said he had been upstairs? A No; he said De 

Camp was up there. ,e said, "I will go up tohi 

said, "o hea&ft 

Q He• had heard some conversation between the Captain 

and. Hun saker ? A Yes, s ir 

Q And. you had not asked him. to go to De Camp "s , house? 

A Not at that time. 

Q You htid gone thet:e? A I had went there. 

q Mad after you had got tie, you s;w DeCanT coming 

over? A Not DeCamp. 

'Saw Shannon oozing over to DeCaav house? A Yes, 

sir. 

RE-CROSS EXAMINATION BY . PI TZGERALr.,D 

Q 'What i S the number 

7ath Street. 

DeCamp house? A 200 West 
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On which coiner that ? A On the southwest 

On the •sou thwe oozier? A Ye s0 

And, where was Shannon? A (6bMing :catacornered 

over 

A rom the -ea:s-t_side-. Of. .AMst_e 

Avenue . 

Q, He was coming in a southwesterly direction? 

A No, just about this way. (Indicating) . 

Q Over towards Decamp 's house? A Towards DeCamp 

house . 

Q, Ind where were you standing, Officer? 

coming right from the direction of De Camp house e 

Q Thich way- were you going? • A 1 was going ' e 

YOU were going east and he was coming s outhwe 'St? 

A Was corning southwest. 

was just 

Is this just as true that Sim Shannon was coming 

towards you, as that he was coming towards De• house?' 

A Yes; migh - have been.. 

TRAI1T I wan ,t1m privilege  if I may h ave it 

of recalling Walter Sba nnOn 

le,. FITZGERALD : Make him your witness. 

. TRAIN: I would li_,_e to recall him, for an 

additional word of cross-examination.. 

TJ D'OURT : Yes. 



• WALTER SHANNON; being recalled f r further 

cross-examination„ testified as follows: 

BY J1R,O TRAIN: 

Q, Did you gi,e up to one of the officersia• this case 

the jewelry? A No sir; I gave him up a diamond . 

(11 You grave up a diamond? A Mr. Cleary -- Officer Cle 

calm..up and told me that there was a diamond underneath the 

carpet in the bedroom. 

Q, Yes. A And he told me to go and look for 

which I did in his presence. And I found it arid I handed, 

it over to him. 

Now„ did. you never see the otler exhibits in this 

case2 
a watch pencil) a ring and a couple of cuff b ttons? 

A Ye S sir. 

Q, Where- did you see them first? A I saw them when I 

got them from the young lady, from the roof . 

Q, What young lady was that?.:A Miss Duran. 

Q. A young lady who wor in your house? A yes, sir. 

What doe slle do there? A Mr• Cleary mid 

Q, What is this young lady what is her position in 

your house? A She •works around, t:lerei, 

Tal COURT 

A servan Are. 
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CI And. she gave you. these? A Yes. 
right 

Q, What did you do with them? A I *rent down 

ly and gave them to Mr.  Cleary.. 

To the officer? A To the officer. 

Q, How long after giving up tlE diamond was that? 

A The di'amond caxne after that. 

Q, Thf s was before the diamond.? A This was before the. 

diamond. 

Q, And. did y ou we where this Miss Duran got t he se ? 

A I\To  sir. 

Q, Where was it that she gave them to you? 

gave them to me on the he. of the stairs. She calm 

d.own fror.q. the roof . 

Q, the. came from the roof? A yes. ' 

Q, 3o you know how she hapenE..d.to go to the roof? 

A Well, taat I couldn It s ay. 

'FURTRER. DIPMT EXAialTATIOI\T BY 101. FITZGERALD: 

When the gave you, those art icl SI s that ring 

among tliem? 

TRATh There is no -pretence t1t it vi. 

. FITZ GERALD : Do you concede that? 

•3.. TBAINt That is the evidence in the case, 

VITZCOMALD: All 

TKi COUET: Gentlemen, I must admonish y U, &gal/4i 



not to c onver se among your se Ivesnor 

converse vith yoki. on any $ubject con 

on trial and. not to form or excreS0 

th the case 
there on. 

opinion until 

a.Se shall finally be sultted, to you. You niw 

---------Ertitaurn fr.), 



- Ft T- -B .D -e 

being duly half of the People, duly sworm, testified as foliov 

DIRECT EXAMINATION BY /0.. TRAIN: 

Q, De Camp, you are the co-defendant in the case oft 

People of the State of New York against Robert B. De Camp 

and Walter L. Hunsaker for Robbery in the First Degree? 

A lam. 

Q You have pleaded guilty of Robben the. First D 

gree? A I have. 

Q Under this indictment? 

Q Prior to your arrest in this case, where did you 

A 200 Wset 78th Street Borough of Manhattan, 

Q, Whom did you live with? A My mother. 

Q. How long did you live there? .A Two ye 

half in tha 

are you? A 2 

9, How long have you lived in Mew York? A About ssven 

years. 

Q, And before th;-t where? A Lived at Tarrytown Nev  
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q Were you born in Tarrytown? - A I was born 

City, sir. 

Q Are you prepared to testify in this case? A 

Q How long have you known the defendant? A Since about 

the -1St' Or February, of -this   

Q Have you frequented his place ‘c b_usine:sp? 

Q How long have you known Olabby- Francis Clabby? 

A Since about the middle of February. 

Q Of this year? A Of this year. 

Q And did he subsequently came to reside with you? 

A Be did temporarily. 

Q -Do you recall the evening of the 3rd March and 

the early morning of the 4th af Mardh of this ye 

A 

Q Will you state where you were on that 

I have. 

r? A I do. 

evening? 

Previous to 11 o'clock I was for the greater part in the 

defendant's place of business. 

Who wise were there? A Why, there were a number 

of persons.) patrons of the place. 

Q Who that you knew? A Olabby was one and there 

was one Oscar 'Walker, an employe of the defendant's. 

Q Was anybody else playing? ;Previous clock 

there were a number of persons; I don't recall who they were. 

Wow,' whet pp 'were your relations with the defendant? 

NR. FITZGBRALD: One mcment I object to that 

qUesti-On as being too general., "What were your re -



la,t ions with .the defendant?" 

TIM COURT: -Yes; objection sustained. 

Q Were you a friend of the defendant's Hunsaker? 

YITMZRAID T- b-rje-Ct-

r elation s wii4 Hunsaker friendly? 

cl Did you go out with hi m nights? 

Q, How many nights since you kn'ew him have you been out 

and about with him? A Probably a half a. dozen nights.: 

o Drinking in his company? 

Q, And out late? A Sometimes. 

You are an habitue of his place of business;do you 

go there frequently? A Yes, I did. 

Q, Did you play pool there? 

Q, And tar e you seen -Clabby there frequently" A Yes, 

sir, I have. 

Q, Have you ever' been out at night with the defendant 

company of Clabby prior to the 3rd of March? A .One 

evening we went to his house to dine. 



Another evening we left his place 

Q, With the defendant? A With the defendant. 

Q, And theol,her occasions, When you say you had been 

the—a e'{en-al'ari— Clabbf 'bliS hat -b-s-en--with--yau?•---A Ciab-by—

Q Haw long did you stay there? A The greater 

q And when you left, who 3Cef;t the pool room with 

A Oscar Walker, the 4f6#4ant 'Francis Clabby and Wm' 

Q Did the colored man leave also? A Yes. 

Q, Was the saloon closedil. man, did any one 

salooi up. A The poolroom? 

Qt Ye. *Yes, sir. 

Q Who closed it? A Either the defendant or 

employees, the colored man. 

Q Anyhow the place was closed for the nigh 

that place was closed. 

q Then lama where did .you 

Eugene Brawn, on the southwest corner of 80th Str 



umbus Avenue. 

Q Did the defendant take any drinks there? 

Q, What did he drink? A. Whiskey high balls. 

And-elabby? A Yes; Clabby-drunk.-bePr4_ 

Q And from there did you go to other places? A We 

left the saloon of Eugene Brown on the solicitation of the 

defendant and went to the house of a young lady named 

McCann, whose first name I don't know, Who lived with 

11R. FITZGERALD: I move to strike out of the 

witness  testimony that )1As went at the solicitati 

of the defendant, unless he states the conversat. 

that took place. 

TEE COURT: Motion granted. 

MR. TRAIN': Consented t 

Q What did thedefe dant say in regard to your goir 

to the house of this woman McCann? I don't remember 

the conversation verbatim. 

BY TEE COURT: 

Q Give your best recollection of 

us go down to see this woman McCann.° 

BY MR:* TRAM 

Q Mov6 did he say anything about having loaned her 



TAR. YITZGMALD: Objected, t 

(1 what else did he say about her, if anything? A Noth-

ing at that time that I remember. 

q All he said was, "Let us go dawn and see this woman 

Q, Did you know that she was a prostitute? 

.A The defendant. 

THE COURT: Now, go right on. 

Q, Had you gone to her house with h• 

Did the defendant say anything 

loaned this woman money ? A Not that 

Q, Previously or afterwards. A Yes. 

Q, NiTtLich? A Previously. 

Q, He said he had loaned to hermoney? A Yes; be said 

he had loaned her money. 

Q Did he say that night about going there for 

the purpose of getting the money. 



- Did you get in at the McCann womans house? A We 

rang the bell and She came to the rear door of the lower 

apartment and the defendant and I had a conversation with her 

there, and on the public stairway of that house. 

q That did the defendant say, if anything, that you 

recall?, A I don't recall the conversation. 

Q, Did the rje fendant s c onversa tian haVe anything to 

do with money? A Not that I recall. 

From there Where did you go? A As far as 80th 

Street and Amsterdam Avenue. 

Q Where didYou first meet Mr. Carroll? 

Carroll in the Hartford lunch room on the southwest 

corner of 81st Street and Amsterdam  Avenue. 

Did Mr. Carroll drink anything n the Hartford lufloh, 

A No; there were no drinks served there. 

Q At that time did you observe whether MY. Carroll Was 

sober or not?. A EY Carroll seemed to be in a sort of 3070U6 



q You had all been drinking? A We h d all been 

in the Hartford Lunch 

to gain entrance to the saloon of JOhrn: Callan on. the 

west corner of 81st Street and'Amsterdam Avenue. From there 

we went to the saloon of Witte: &:,Schmidt.: • on the southeast 

corner • of 873 Street and Amsterdam Avenue., and failed to get in, 

and then we walked down either West 83rd Or 84th Street 

• to Columbus. Avenue and thence to: the: saloon.: of Edward Bovier.. 

smith at 4-24 Columbus Avenue and failed to get. In there. 

(47 You went to four saloons? 

as Carroll with you all this A Carroll was 

Q Did. you finally get into any saloon? AWe got 

the restaurant of Toseiph Kenelly. 

Q, Did. you have anythi,ig to drink? A We did. 

Q, That time of night was it? A It must have beer 

after two o'clock. 

Q, Then how did. you come to leave Kenelly 

wirtimettx-concluded—,.• if I remember correctly we concluded 
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had been in our company all this time left us about 83rd Street. 

Q And then where did you go? A Vent to the place 

business of the defendant. 

Q Do ypu remember who suggested going there? A The 

fendant. 

Q, What did he say? A He said, "Let us go down and 

play pool. 

Q Now, you went.back to the defendant° pool room? 

A We did. 

Q, Did you stop on the way? A Not that I recall. 

Q And your party consisted of Whae A Charles 

Carroll, Francis Clabby, the defendant and myself. 

Q And when you got bacli: hi S poolrbom,, describe hovx 

you got in. CA The -defendant, if I remember 'correc 

locked the door. When we got in we found Oscar Walker. 

Q That is the same colored man? A The Same colored 

man;we found him in the lam place. 

Q Where was he? A I think he was in there for the 

purpose of. sleeping. 

Q You dontt remember whether he *as actually asleep 

when you got in there?. A Not Sir. 

q lhat did you do first ? AVe engaged in a game of 

pool. 

Q The whole crowd? A If 1 recollect correct there 



was more or less egularity with the play. 

MR. FITZGERALD: If yo4 Honor please, I object 

to the question as it does not appear  that this witness 

was in a position to characterize the condition of 

the others. 

MR. TRAIN:- I don't want him to Characterize his. 

own condition. 

THE COURT: No, objection sustaine4 

BY MR. TRAIN: 

Q, Now, Mr. Carroll, was,ale intoxicated? .A In a certain. 

measure I think he was. 

q Was Clabby intoxicated? 

Q Was Hlunsaker intoxicated? A I don't think he 

Q Were you able to play pool 

No, I tdout think I was. 

(4, Did you continue to play? A sort of dropped out 

of ti:e game at the suggestion of the defendant. 

Q That did he say? A He saidl u drop out of this and 

let the rest of us play it o 

Q What did you do? A I dropped out. 

your usual standard? 



Q____Where did you .go? A_T remalned In the_kool_room. 

Q Where abouts in the pool room? A At the cigar 

counter, part of the time.;in different parts around the first 

table, or theone nearest the door. 

(), Now how long after you dropped out of the game did 

the game continue between Clabby, Carroll and the defendant? 

A I should say for about thirty minutes or -More. 

Q And then you dropped out, if anybody? A Th game 

ceased. 

Q, Did all hands stop? A I think they did. 

Q What happened then? A We went out-. 

Q, I am taking this etp by step, ,Very minuteiY. Did' 

any one speak to you at any time? A Yes, sir. 

Q, Whom? A The defendant spoke tom, 

Ct Now was that after he hqd-stopped playing? A 

that was during the progress of the game. 

Q, How did he happexto speak to .you? A .He said 

table, now, you say you are at the cigar case. Describe haw 

he happened to speak to you? A Well, 5Ome of the players . 

were engaged in the game and he came over to where I vas. 

Statewhat conversation you had with him, what he 

said to you and what you said to him? A He said, "Let us git 

this man out On the highway and turn him off. 

Q, And "turn: him off J Yes,sir,  a common expres-



FT MR. TRAIN: 

Q Well, that is what he said, to "turn him off"? 

A Yes. 

Q That did you say to that. A I said better 

not;I don't want to." 

Q, What did he say? A He said, "It will be all right. 

Get the cue from under the counter. One blow in the head 

will stun any man eind won't cut the scalp or injure him 

severely. I have struck several men with the same weapon 

and it did them no great injury." 

9, Did he say where he had struck them? A He did not. 

Q At that time did you see the cue? A I knew where there 

was a cue in the place. 

Q An end of a cue? A Yes sir. 

Q Had you seen it before? A I had. 

Q Haw often had you seen it? A Several times. 

Q, Did you pa play pool n this room before the defendant 

became the proprietor of it? A I did. 

Q Had you ever seen a cue before that time? A No. 

Q I show you a cue and ask you if you ever saw that 

before? ,A Yes, sir, I have seen that cue, 

Q Is that the cue that you refer to. A Thatis the 



the defendant conclude? A When he had said he had struck Kg 

several men.before--

(1 You have said that. What after that? A He tole-Me 

to get the colored man to put the cue in my overcoat 

pocket, are. that I should take the complainant out on the side. 

walk, and that I should strike him on the head .and that he 

would give me all the assistance necessary in clearing out 

the assault and rol*ery and.that he would :n.ect, nequal 

idivieion of the proceeds of the robbery between himself 

and m3rselfa 

the gist of what he said. 

(1, Now, did you take the cup and put it in your pocket? 

A The Colored man, Oscar Walker put the cue in my pocket. 

Q Did you ask him to. The defendant told m to. 

Q Where was your coat, on or off? A It was lying on 

my person. 

/q NoW, at that time did you observe ahyweapon, 'either. 

in or on the cigar counter? A Any weapon? 

Q, Yes. A No not at that time. 

Bad there been in the course of the evening? A Yes, 

there had been a six chambered blue steel revolver, the 



property of the defendant. 

MR. FITZGERALp: If your-nbnor please, the last 

part of the answer I move to strike out,: 

TEE COURT: State the part you refer 

MR. FITZGERALD: The statement that it was the 

property of the defendant. 

THE COURT: Strike that wit. 

BY MR. TRAIN: 

Q There had this revolver OOMB ram? kit was always 

it was in the case at the time, lWays had been there. 

How often had you seen it in the case? I had seen it 

in the case as long,as I remember.the_defendant being the pro-

prietor of the place. 

Q Now, I show you a pistol and ask:you if that 

the pistol? A. No;thatit not the pistol. 

Q. Did you ever zee that pistol be ore? A Yes, I have 

seen that pistol before. 

'Where? A In the possession of Mr. "Walker, trie 

dolored pan. 

q There? A In the poolroom. 

Q In any articular place? A In h z inside waist-afoat 

pocket. 

q Did you see it that ni h ? A I sam it In the early 

par. of the evening. 
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Q When did you last see it? A Before the poolroom 

was closed on March 3rd. 

Q, Whereabouts? A In the possession Of the defend -

ante.- in the posses a on of Oscar Walker. 

Q In his pocket? A Yes, in his pocket. 

Q, Was it in the case? A No, it was simply in his 

. pocket. 

time? 

q Now, where was this blue steel revolver? A What 

Q When you first saw it that evening? A It was in the 

case, the cigar case. 

Q In the cigar case? A Yes, 

Q Was it in mmething? A No; it was.lying on top of, 

some cigar or cigarette boxes. 

Q Did you see the weapon removed from the cue? A Yes 

sir. 

q When was it removed from the case? A was before 

Clabby, Hunsakr, Walker and I hadleft the pool room. 

(1 The first time? A That was the first time. 

*When the salbon was first closed? A When it was first 

Closed, yes, sir. 

Did the defendant take it from the case? 

did. 

Q Now, having had this conversation with the defendant, 

what did the defendant do you say he interrupted a gamo 



•  Wh t did he do then? Why; ht continued in 

e until it was finished and then collected the amoun 

of money due for it from the complainant. 

Q About how long was that? AlShould say it was 

Howlong what? 

q After he had spoken to you how long did that game 

continue? A Probably about fifteen or twenty minutes. 

Now, after Carroll had paid him) what was the next thing 

that happened ? A Mr. Carroll and I went out on the street* 

Q Yes; did you observe who came next? A No, sir; 

did not. 

Q How far did you go with NY. Carroll? A Imutt Walked' 

to 79th Street and then in a westerly direction along 79tke 

Street about 125 or 150 feet. • 

Q Had anything been said by the defendant to you about 

hitting NY. Carroll and robbing him9 A Yes, sir. 

Q Except that tlne he dropped out and spoke to you 

by the cigar case. A That was all. 

That was the only time. A That was the only time. 

Now, describe what you did. A I -walked back'125-

Wow, wait a in inute. What was the next thing you  

did to Yr..Carroll? A Knocked off his hat and I struck him 
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one blow in the head, remembering What the defendant had told 

MBe 

Q You struck :him with this (showing-butt of billiard 

cue)? A I struck him with that, 

is  FITZGARALD: If your Honor please move to 

'strike out the words °remembering *hat the :defendant 

told MB011 

TEE COURT: Strike. that out. 

BY :10. TRAIN: 

How many times did you strike Mr. arroll with this 

q He had turned around? .A.Re had turned. around. 

Q When were you first conscious th t any other person 

was present? 

NR. 71TZGERAID: 1 object to the question. 

BY THE COURT: 

Q Was there another person present? A:There was.anoth-

er person preset. 

Q When did you first obsetve that other person? A when 

the defendant came up and struck Carroll alôngs1de of the 

head, or on top of the head with the revolver butt. 

BY mR. TRAIN: 

Q 'What part of the revolver did he strike him with? 

With the butt of the revolver. 



q Did the defendant say an thing? 

Q, Now, how many- blows had you struck Carroll with this 

cue before the defendant appeared there and used the revolver?. 

A I should think about six or seven. 

Q, Was he lying down or standing up? A.Tie was. standing 

Q Did Mr. Carroll struggle with you? 

down him with the cue? 

• Q Now, when the defendant struck Carroll with the bUttS 

of the pistol what happened then? A, Yr. Carroll fell to 

the ground with a groan. 

q. Now, when he was there' did he struggle or lay still? 

Re laid perfectly still. 

Q Now, did the defendant say anything at any tible until 

this wao all over? A Not until we were through robbing him. 

(1 What did you do after Carroll fell? 

his person the-gaid_mmtch_,_the_gOld and platilium chain and 

the gold lead pencil and one gold cuff button 

diamond. 

Now, I allow you various eXhibits-(indleating People 

Zxhibita) and ask you if tht Is the watch? A That is the 



BY MR. TRAIN: 

Q Did you break any of theta? A I think I broke the 

Q, Mile you were doing that did you see what Hunaker wa 

doing? A Hunsaker was working on, one hand of Mr. Carroll's* 

Q Vhen.you say "working—am—me hand 

what do you. mean? A Be was doing something with one hand of 

NY- Carroll's. 

Q Did you see what he was doing? A No, I did not. 

(1 While you were engaged in robbing Mr. Carroll, did yo 

0-bberve -Whether any other person was near you' A There 

no other person near us at all. 

Q Was there any other person on the street that 

you could see? .AYes., there. was one other person. 

Who was that? A Francis Clabby, 150 feet away. 

Were? ANar Qoiumbuskenueamd 79th Street, 



Q Was he there during all the time 

doing these things? 

Q Did you see when he left. 

Be waited until you got through? A Yes. 

Be knew what was A I donit 

nne while you viere• doing it? 

.A Yes he waited. 

Q Then you all three went away ogether? 

over to Central Park West. 

q Now, while the defendant was working as you say 

on one hand of r. Carroll s, did you see anything in hi 

did you see whether he still held the 

A I didn't observe. 

Didn't see? 

Q Did You see him do anything else besides 

at this hand? A NO sir, I did not. 

want you to be careful and answer 

tion:. How long dtivyou think it took:you and the defenda 

to remove the property from Er. 

less than five minutes.. - 

you think it took you five minutes? 
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MR. NITZGERALD: I object, if your Honor please. 

The witness was asked the simple question and he answer-

ed. it in the plainest language. It admits of no 

equivocation. 

THE COURT: Yes. 

BY R. TRAIN: 

Q, Less than five minutes? A Yes, S 

Q How much less than five minutes? „k I coadn't 

4 
tell. 

Was it one minute or four minutes? 

MR. FITZGALD-: If your Ebnor please, 

object. 

Objectio,1 overruled. Exception. 

A I should say nearer four minutes: 

Q 'Nearly four minutes? A Neat four minutes, yea; 

Mdd you experience'any difficulty in.getting th 

property? A Yes, sir. 

Q Did you obser4e whether the defendant had sly. Aiff 

culty in what he was doing? A •He seemed to take quite 

a good deal of time with what he was doing. 

Q 'Who got up first? ,A I think I did. 

What did you do then? A I was then joined by the 

defendant and we ran. 



Q Then from there Where did you go? A. Vent through 

Manhattan Square Park. 

Q How far did you go? A Went over to Central Park 

Q Were you lagE running at that time? A. Part of the 

time we were. 

Q Where did you stop running? A In frOnt of 5.0111e lamp-

post4 I don't remember the location of it 

Q at was the next thing that happened? A The d fend.. 

any handed over to MB ,a gold ring-- the bottom of it was 

broken-- in Which there remained two diamonds and a setting_ 

in the centre of the two diamonds that remained, which was 

empty, saying to MB, "Here is your ,share of the ring. I want 

the .other stone to make a ring forint wife. 

Q Now, is that the ring (showing People's Exhibit 

A Yes, that is the ring. 

Q Did the defendant Hunsaker say anything' else about 

this ring than What you have: stated already? A o; he said• 

nothing else about the ring. 

Q Did you see the diamond taken from the ring? - A ,02. 

Tdid -not. 



the diamond that was taken? 

Q No; my question is, did. you See "who took the diamond 

from the ring? A No, I did not. 

Q Had it been taken when the defendant handedi the ring 

to you? A Yes, it had. 

Had you made any gpeeches on your way to this point? 

A Not that I recall. 

Q Do you know when the diamond could ha e .been taken 

from the ring? . A It must- have been taken from 1-5±,-Kg the 

time it vas being taken from the person of' Charles A. Carro1I 

and the time it was given to me. 

2,1R, FITZGERALD: -If your ' Honor please, I move to, 

strike that out. . 

liqE COURT: Strike it out, 

TRAIN: 

diamond. 

Q How did you come to see the diamond? A The defend-

abk Showed it to me. 

Q Wha:i5 did he say? A e said,"There is. the centre 

stone." 

Q Is that the diamond he said he wanted for his wife 

A That is the diamond. 

Q Then what did he do with the diamond? A Put it in 



A 

342.: 

his pocket. 

INhiCh pocket, did you notice? A The pocket o± his 

waistcoat, if I renember correctly. 

q Did you take the ring? A I took the ring. 

q Did you put it with the other jewelry? A-1 put it-
!. 

with the other jewelry. 

Q There? A In My oeroat pocket, 

Q 'What had Crabby done or said in regard to this af-

fair? A He had said nothing at all, 

Q, Now, haw logg did You stop under this lamppost? 

A Only a few minutes. 

Q And from there Where did you We walked down 

Central Park West as far as 74th, 75th or 76th Street. 

Q

 

Was anything said on the way down? A Niot thELt I r. 

call. 

Did you make any statement in regurid to nothing be.'. 

ing said. of what had happened? A Not that ItemeMber. 

Q Do you remmber Ahreatenir -'611e defendant. A I do not. 

Q Do you remember threatenin Clabby? A I do not. 

BY THE COURT: 

Q Did you? A I don't remember. 

TY.NR TRATN: 

q -Do you mean by tht that you are ready to. swear'. 

that you did, not? A .No, am not. 

q You reoolle.ot everything that you stated and did on 



that occasion? A On the walk dmi. Central Park West,. 

Q NO; during the evening, Is.it all perfectly cle r 

or are there some things you don remember? AIdnt e• -

waer that statement. 
- 

Q Where did 7ou separate? A We separated ark one of the. 

three streets I have tioned. either at Central Park West 

or at Columbus Avenue. 

Q Did the defendant make an t th-t.y statement-1 

recall. 

Q Where was the billiard cue? A In tly' overcoat pocket. 

• Q And aid you take it out? A I think I did. 

Q Do you remember saying anythingabotit Al think 

I made the remark that that was the cue that had hit Carroll 

with. 

Was it bloody? A I don't remcmber. 

Q Was it bloody When yOU COti.home? A 

it was. 

Q. What did the defendant say wenhe left you, in any 

thing? A Xe said that he 'would go home and 'Ghat we should 

keep away from the pool parlor the following day. 

Q And the  did you g homt with CP.bby? A I did. 

Q Did you $ the defendant a{.7-a n that nigh A NO, 

T did not. 

it ttme di,et r u get home, do you ren mber? A Between 

:o, And fiVe otalockl if I remember correctly. 



Did you go to bed? Ayes, sir. 

1What time did you get up? A About eight 

Did you notice the condition of "our coat? 

Q, That was it? A There Wa5 blood on it. 

Q Did you do anything in the way of cleaning 

your coat? A Yes, I cleaned them both with oxalic acid. 

Q Some that you had there? A Some that I had there, 

Q, That did you do with the coat? Al kept j 

0. You didn't hide it? A ITo. it was in y room 

There did you hide it? 

Q now, was Clabby up vdie 

Then did anyone cone 

Q Whom? A 1SY *other. 

the bookcase In• my. 

Q Did you have any conversation 

And ateu .what happened? 

Q And then? A. 1 had been informed that the detectiTeS 

d been-t).,ere..-

Q Now, how we :Ty mother told me so 
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NR. FITZGERALD: If 

strike out --

345 

r Honor please I move to 

MR. TRAIN: Oh, certainly. 

1,M. FITZGERALD: --his information and. all 

xriother told him. 

TIM COURT: Yes. 

.13.Y NH. TRAIN: 

Q Was the door locked? A The door was locked, yes. 

Q What was the next thing frog the outside world 

that reached you? AWord that Yr. Coleman had been there. 

Q *Who brought that word? Alb mother 

Q, What happened then? A After ,that James Shannon, 

stepson of the defendant, in company with a William Skoog 

patron of the defendant's place, came to my house. 

Wer you at that time up in your room!? A 

tha time up in my room.. 

Q Did. you have the jewelry A I had the jelmlry. 

Q What hour -was this? A It must have been nine 

o'clock. 

Q Was this  James Shannon? A James $hannon. 

Was it before or after or at the same time that' 

you were informed that Coleman was downstairs? A That 

.was after? A About ter' -or fifteen or twenty mintites-, 

41.: Had you go ..Le down? A I had not gon 
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Q, Now, when Shannon camel what did he do? A He said 

that the police had been to Huneakerls house and that Hunsaker 

told them that he knew nothing about the affair, and that 

04 Clabby and I should make the same statement. 

Q Did he say anything about the jewelry? AkIM., r; 

said nothing about the jewelry. 

Q Did you say anything about the jewelry? A Yes. 

Q That did you say? A And then he i ormedme that 

Coleman was, downstairs and I said, "Here is the jewelry that 

we got from that man;take it." And he took 

MR. FITZGERAID: if your Honor please; is this 

<41 

a conversation with Coleman? 

MR. TRAIN: No, with Shannon. 

Q, This was with James Shannon? .A Yes. 

MR. FITZGERALD: If your Honor p ea5e, thiE.they, 

are objectionable, these conversations with  . 

Shannon, I have no desire u I do object 

to conversations with the police officer. 

TERI COURT: By consent we will receive them. 

They not having been objected to of course I made no 

ruling. 

BY MR. TRAIN: 

at did Sharnon say about. the jewelry? A He said., 

"All riht Iwill take it. 
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Wt. FITZGERALD: One moMent4, Now, how is any-

thing that Shannon said 'binding upon us? 

THE COURT: In the first place it was not ob-

jected and in the second place if it Was objected 

you you would be met with the amwer that you. brought 

out the original conversation. You put Bhannon on the 

stand and inquired of him as to this conversation. 

MR. FITZGh.RALD: Between him--

MR. TRAIN: Certainly,and the foundation was laid 

carefully by myself. 

Q, Was OlabbY present at the time° A I understood you 

asked--

MR. FITZGERALD: If your Honor please, I have ' 

no objection to any.conversations except convert 

(: tions with this officer. 

MR. TRAIN: Then why object?. 

MR. FITZGERALD: I don t know whether Coleman 

was there. 

Thh COURT: iiy memory is correct, is it n 

Train? 

MR. TRAIN: Yes, your Honor. I. earefullr laid 

a foundation for this yesterday by asking Shannon 

Mr self. 

stairs 

.• .Coleman was not present. This was 

the room. 

' 



Q Now, you asked him to take care of it? 

Q "That did he say to that? A He said yes he would 

Q, What happened then? A Then he asked 771e about t 

without any mention of it being made by me. 

said, wW4ere is the cue?" 

said, "I will give i to 

you;" and lookd around and couldn't find it.: 

Q, Where was it? A I afterwards found out that 

r the cover f a couch in the bedrOpm. 

IQ, Did you put.it there? A I had putitthere 

evening and forgotten where I put it. 
had 

Q After ShannonA
 
come there and gone awa3'r did 

u.stir.s?  A Yes, I did go d.ownsairs. 

ct Vas Coleman the A. Yes Coleman 
0-

q And did Clabby come down with you? 

What happened then? A I left Cl bby,-and.Colem 

and I think Shannon and I went across the street to a. matiw 

tress maker in company with an, insurance adjuster from the 

Norwi h 7ire Insurance CompanYof Norwich, England. 

This was across the street? A Across the street; 

and we left Coleman s6arding there. 
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And how long were you at the mattress place? A About 

five minutes. 

4 And then? A I returned to there Coleman and Clabby 

were standing, and Shannon, I think, he was there! . . 

Q Do you remember whether Shannon was 

inpression is he was. 

4 That happened then? A Clabby003.eman: 

and I then went • to the pollee statiOn, 

When you got there, were you locked 

were not. 

What happened then? 

still there? 

up? A 

A We were kept there until 

the arrival of the captain, Captain 'tear, 

into his private room and questioned me. 

Yes0 A And afterwards, I think, if I remember col--

whO took nm 

rectly, he questioned Clabby, but not in my presence. 

Afterwards we were taken by the officers, Douglas and Colp-

man to Mr. Carroll in his apartment at 203—

; Never mind about that. A And Mr. arroll--

MR.:FITZGERALD: I object. 

A --- dentified'ne as one Of the Parties who had been with 

him the 'previous evening. 

THE COURT: Yes, objection sustained. 

HY R. TRAIN: 

4. Before going to Kr. Carroll,while you were talking. 

_ 
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with the Captain, had)170U made a statement' I donit ask 

you what it was. A Yes, I made a stateuent. 

Q Was that a complete statement? A No,  it was note 

After going to earroll9s what was done with you then? 

A We were brought back to the poliee station. 

Q Did you have conversations with any officials there? 

A Not at that time. 

Q When did you next see Captain Rear? A In the course 

ofabout half an hour, if I remember correctly. 

Q Did you have another talk with him. A I don't 

think I did. 

Q When did you have a talk with Captain Rear? A At the 

54th Street court. 

 Q Had you been arraigned then?_ it was before 

we were arraignd. 

Q To whom did you first ste.e the facts in this case, 

as you have stated them t A To Captain Hear. 

Q Where? A At the polie station. 

(1, In full? A In full. 

q &WI since that. time have you had any talks witb-

the defendant? A Yes, sir. 

Q How many? A Probably six. 

Where; where was the first? A The first conversa 

tion X had was when my bail was raised and I was remanded to 

the Seventh District Prison. 



of the prison. 

Q It was relative to what? A Relative to testimony that 

I shpuld give. 

Q Now, state what the defendant said, and what you said 

MY ,--reana" were all in answer to the defendant' ques-

tions. 

Q Well, wt did he say? A The d fendant said that., in-

asmuch as most of the te.stimany in the -case pointed towards me, 

that I should plead and should turn him out„ and that,In-

asmuch as ClabbY had given information to the police, I could 

get even on him by attributing the defendant's acts, 

Clabby. 

)ind Clabby made  a statement at that time? 'A He 

had, made a statement to the police. 

Q Bad the diamond been found? A I don t know. 

I think it was. 

'what? A The defendant said he as willing to spend 

as much as .500 towards ge ting Mr. Carroll' to not appear. 

Where was the next conversation; was anything said 

about paying you or Clabby9 A Yes, sir. 



t? A He said if I would attribute his 

to Clabby and turn him/ loose, he would pay to me or have 

paid to Me or anr other person Wham I should dir.ect, the sum 

of 400. 

Q, 'Where did you have your next talk Vith him? A Going 

down in theprison van. 

Q What was that relative to? A He told MR that I should 

stick to him. 

Q Anything more than that? A And there was another 

conversation about the Rogues' Gallery and the Bertillon 

Q What did he say aboUt that? A He seemed to have a ve 

good knowledge of it. 

THE COURT: 'That did he y? 

MR. FITZGERALD: If your Honor please, I move 

to strike that out. 

TiE COURT': Strike it bi.t. 

BY 3/11,. TRAIN: 

Q There was something said about the Rogue&s Gallery? 

A Yes) sir.: 

Q Where was your next talk with him9 A At the 

barber Shop on the third tier of the City Prison,. 

Q What Was that relative to? A He said he hoped that 

I would get out of it the thing all right and told me about a 



little girl having been born his wife -

Q; Anything else? A Not that 1 recall, that morn -

Q When was the next talk? A The next talk was a few•da 

after at the same place. 

Q Was anything new mentioned? A Be repeated his 

offer of $500. 

0" Did you have any other. talk? 

talk with him the morning of his trial. 

A Yes„ 1 had a 

Q When was that? A The day the trial was commenced 

here. 

Q Where wasthe talk? A, The talk:vas o the first 

tier of the City Prison. 

Q State What it was? A The defendant Said if I would :tgic 

turn him out he could keep away from my trial, James Shannon, 

the colored man, Walker and that he would himself be out of 

town and go_to St. Louis with -h 8 wife. id that 

he could have some influence with BCM of the police offi-

cers Whose testimony had failed to get a warrant for james 

Shannon before the Grand Jury. 

Q Was this before the trial commenced? A This was be. 

fore the trial commenced. 

Q After making your statement to Captain Rear, 

the next person to 'whom you made it? A I wrote 

laent out and gave 't to my counsel to be submitted 

District Attvrney. 



Q, You saw lir. .Rand-- Al didn't se.  Mr. Band. 

Q You later saw me? A I later saw -you. 

Q, You appreciate the enormity of what you have done? 

A I do. 

Q The depravity of it? A I do. 

Q, And is what you have stated thetruth? A It is 

the truth. 



How may I understand you? A Yes, sir. 

Q Is your mother living? A Yes, sir. 

Q And you live with your parents? A I live with my 

mother. 

Q How long have you lived with your mother? :A 'All my 

life. 

Q You were indicted with Mr. Hunsaker for the crime of 

robbery in the first degree? A I was. 

Q And yesterday morning at this bar you pleaded guilty 

to that indictment? A I did. 

Q Had you at that time prepared a -written statement? 

A Yes; it had been prepared a week ago. 

Q Thy did you volunteer yesterday to Walter HunsaXer 

that you would go on'the stand In his behalf? A I didn't 

volunteer. 

Q Didn't you tell him that you would go on the stand in 

his behalf? A I didn't tell him that I would go on he 

and in his behalf. 

Q Did he ever ask You to go on the stand in his behalf? 

A He did. 

Q And You refused?,• A I did. 

(1 In wha:t way did yourefuse? 



MR. TRAIN: Objected to. 

THE COURT: He may answer 

BY 111B, 

q 'What did you say? I told him that if I went on the 

stand I would ii;f1 the truth. 

Q And that is what you have told here this morning? 

A Yes. 

Q You stated that you prepared to testify in this case. 

What preparation did you make? A I simply told the truth, 

that was all. 

Q Haw did you came to send a statement >to the District 

Attorneys office? A My counsel advised me to and I wished 

You were advised by him to do so? A And I wished 

Q Did you see any of the District 'Attorney's staff? 

A I Saw Mr Train once. 

(1 What conversation did y u have with Mr Train? A lat 

Train tasked me certain facts relative to the assault. 

Tell us the certain facts? A He wanted to knew if / 

had struck Mr Carroll; and he asked asked also: about t 

passing of the jewelry, and if HUnsaker had struck Mr. 

Carroll with the revolver; and if I had pleaded guilty or not 

guilty. That is all that I remember. 

Q Vas anything said to you with regard to a oonsidertaon 
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that you were to receive? A BO nothing at all. 

And what you state this morning is your own voluntary 

act in the cause of justice? A It is. 

Q You would feel saineWhat aggrieved if a criminal should 

escape puqidhment for this crime, would you not? AI would. 

Q You 'W)uld be very sorry to see a guilty man escape? A Yes, 

I would. 

Q You would not be able to endure an imprisonment if you 

found that another guilty man was outside? 

MR. TRAI;NT: Objected to. 

THE COURT: Be may answer. 

• A I don't think that would make:Rny difference in my ablIft 

ity to endure the punishment. 

BY MR. FITZGERALD.: 

Q: Y IA• think you would endure it anyway? A 1 woulda 

q How long have you known Hunsaker? A Since about 

the 1st of February, 1903. 

Q, And how long have you known Clabby? A Since about 

the middle of February, 1903. 

Q When is the middle of February with you? IL About the 

15th or 14th. 

Q Why do you say the 15th or 14th? A There_ are. .28 

days in February; the 14th would be about the middle 

C4 Is that your .best recollection? A That is my beet 



recollection. 

How long have you had that recollection? 

always had it) since the mid&Le of Februaryo 

Q, Did you hare it a short time ago an your direct exain 

ation when you swore positively that you knew him from the 

10th of February? A I don't remember swearing that I knew him 

from the 10th of February. 

circumstance which occurred on 

Q And you don't know now as to whether 

now that you did not say the 10t4 of'Yebruary. 

of my recollection on ̀my direct exanination 1 said 

of February. 

Who introduced you to Clabby?. 

Q weal, he came to live with you, didn't he? 

he did. 

Q When? A Abolt a. week previous to the assault on 

Charles A. Carroll. 

Q How long had he lived with you, altogether? A 

4,bout a week or so. 

Q Slept In, Your house? A He did, 

Ate at yout table? A 

9, Came in at all hours and went out when he pleased?' 

he generally came in arid went out with me. 

Q You were with him most of the time during the day? 



Ct There. would you separate? A At no particular 

Q, Where would you meet him. generally? 

Q And from t)ere? A Would go home as a rulee 

Q, You ?iere around the pool room several times when Huns 

closed .-up to go home, were you not? A I think I 

Q. And you walked out with him? Al Sometimes. 

Q, Any body else in company with you? A As a rule we 

were alone. One evening I think I went out in the presence 

of twenty with the defendant. 

Q Well, when you left the pobl room 

Q, Were you and he the only ones'Who 

remem'oer. 

Q, Wouldn't you remember if there were more than 

he together? A I don't know that I would. 

Q, You remember distinctly" that it was a half hours 

that it was a half a dozen times that you were in his company? 

A I inky say, approximately. a halfa dozen times. 

Q What do you mean by Alaisagarkzx approximately? A About 

half a dozen. 

Q, More or Xt may possibly be more and it, 

might be lesso 

u are unable to say with any accuracy how many 

timea yoU were in his company? A I should say about a hale 



imeo That is as accurate statement as 1 C 

an You state approximately about haw Many' -re 

MR. TRA11SI; Well,  when, I Object,. to.it. 

1i PITZG'ALD: At aru time be was. with.him. 

A (Continuing) I remember on one occasion going out 

with the defendant alone and on another occasion I went 

the company of 01abby;; aside from the,evening of the assa 

Do you recall any other ocoasion? 

QI (Continuing) --when anybody el8e was with you? 

A I don't recall any. 

CI You say that on the night that this assault was ma 

Walker: the attendant in the pool room', left the pool room 

80th stret and Columbus avenue.. 

Q, There did he go? A I -don't know where 

Q, And you t know whether he went up town 

sir., I do not, I ±Ldn't observe. 

"Otild Yau say that a was in your company? 

MR. TRAIN; He did say . 



A I did $ay so. 

BY B. FITZGERALD: 

Q. Is that in an 

A In answer to you, Mr Fitzgerald. 

• Q He went along Whether he was invited or 

think he did. 

Q You never went along whether you were invited or nt, 

you always waited for an invitation, did you 

'A As a rule. 

Q Now, tell us whom you saw --, let me ask you this 

Do you remember seeing a Policeman and talking with 

him? A When? 

Q Before u liga found Mr Carroll in tne restaurant? 

A Tee. 

Q That is nother circumstance that you did not remember 

o'i your direct exaRdnationt 

remember 

Q. You did not state t: 

that I did. 

q You remember stating 

cried? A 'Yes. 
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Q That conversatioa did you have with this policeman? 

A He rnde some remarks to the effect that there wasa maxi in 

the Hartford lunch room talking about Tohn B. Sexton.That 

was all the conversation I remember of having with this 'policeman 

Q. What did you say? A I said "Let us go up there." 

Q And you went up there? 

Q, How long did you remain in this lunch room? 

shoul say a:1)mA tey minutes or a half an hour, not more 

than that. 

Q, That did you say tO Mr Carroll? A I don't remember 

aat our coAyersation_ was. 

(1 What happened after that? A After what? 

Q. Mter you met you Carroll? 

Q, You remained there for some time? 

Q. Well, you met Carroll9 A We did meet Carroll. 

Q Who introduced, you on this occasion toM± Carroll? 

A. I don't remember that I was introduced 

Q, This was one of the iceasions when you were intro-

duced? A Yes; sir. 

Q Weill after you met Carroll where did  you go 'with him? 

A We left-ilartford- lunch room and r,ent to trio saloLon 



John Callan, on the northwest corner of 81ot Street and 

Amsterdam avenueo Prom there We went to the saloon of Witte 

Schllidt at the southeast corner of 83rd street and Amsterdam 

and thence down either West 83rd or West 84th street 

to Columbus avenue and down Columbus avenue to the saloon of 

Edward Bowersmith at 424 Columbus avenue, at both of which 

places we faild to gain an entrance; and from there. we went 

to the restaurant .of Joseph Kennelly on the Westerly side of 

Columbus avenue between 83rd and 84th streets4 

A You went in Ken/1(3117'40 A We vanit in Kennelly's. 

Q What did you do? A Sat down at a table and had. 

several rounds of drinks. 

Q Then What happened? A .luring he conversation.at 

Kennelly's I gave Mr Carroll a. card on which was inscribed my 

naMe and address, for -7fte purpose of future communication 

.between Carroll and myself; and thence we went out upon the 

Q,r liam.e you any of those cards with you? 

I know Of; no, I have not. 

What did it say on the car 

De Camp, 200 West 78th"„ or "200 West 78th t 

Q Did he read the card? A I think he 

Did he take the card? A He took th 

And did he keep it? A He did he 
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pocket I don't renem:oer whether he kept it or not. 

Q Thy did you give him your card? A Because he wiAhed 

to have future communication with me. 

Q, You told him your proper name then, didn't you? 

A I did. 

Q That did he say when you told him you were.' sergeant 

of police? A I don't remember making that statement. 

Ws it on your card that you were a .ser.gant of police? 

A Not that I remember. 

Q, Now you say, when You were down in the pool rooms that 

Hunsaker was in the game with the atheriadyuwere Standing, 

against the cigar counter, and that BUnsaker said to you "Let 

us get him out on the highway and turn.hi m off"? A He did. 

cl Is that the first time now that3Dxnsaker spoke to 

'you A That was the  first time. 

Q And what did you say to that? 'A I said "'No, I. don't 

think I .would. want to." 

And what  did he say? A He said "Yes, it is all right; 

we can do i °" or 'words to that effect. 

4 q No, what did he say? A I don't know his exact A"vords.; 

The substance of them Was 

Q,. No, I don't want the substance. A Well, don't 

remember his exact words 

Q You can't SaY it as he said it?9' I d n't thinle I 



Q Didn't it make any impression on you? A Yes, it did. 

Q Why can't you remember it? A I haven't any idea; 

I don't remember . 

Q And you remember the first part? A Yes. 

"Let us take this man out on the highway id turn him 

off"? A Yes, sir. 

Q That is pretty distinct in your recollection? •A Yes, 

it is. 

Q And your answer to that is also very distinct? 

A Yes, sir. 

Q. But the next suggestion you don't remember? A I. 

remember the suggestion, but I don't remember its exact words. 

Q

 

That were the particular words that VhC used to  make 

you do this thing? A I don't remember the ,exact words. 

Q You remember the words that did not make you t; 

you refused to do it when he first suggested it. Noy, tell 

me the words that he used when he. convinced you that you should 

do it? A I don't remember the exact words of that conversa. 

tion. 

A I remember the aabstance, but not the exact words. 
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Q You have the whole English dictionary at your use, now 

tell as any words that he uttered on that occasion. A 

don't remember any e xabt words that he 114g4t, have uttered. 
.1 

Q You remember the substance? A I remember the 

substance of his conversation. 

BY THE COURT: 

Q The gist of the conversation/ A That is it, your 

Honor. 

BY 1.4R. FITZGERALD: 

4, A word to the wise was sufficient in your case? 

A Not that I know. 

Q Now Hunsaker spoke to Oscar Walker? A I don't 

remember his speaking to °Scar. . 

Q Didn't yOu swear a little while ago that he spoke 

Oscar? A No, I did not. ' 

Q Did he ask: you- to speak to Oscar A He .014, 

What did he say? A He told me to tell Oscar 

put the end of the billiard cue in my pocket. 

Those words were his exact -words. A That was the 

substance of his conversation. 

q I don' t want the substance. A He told me to tell . 

Carto do that. I don't say his words. 

Q- The jury will getat . the substance; we want the exact 

•word's. 

2113.'. TRAIN: Be can't give them to you. There is 

_ 
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no use trying to get he4li', 

TEE COURT: No; let the witness ,answery and if you 

have anything to say address the Court. 

A I don't remember his exact words,; 

BY NR. FITZMALnf 

Q, Well, the cue WAS put in your pocket, do you 

A Yes, it was put in my pocket. 

Q You said that ,it was under the counter; under the cigar 

counter. A It was. 

Q How did you know that? A Because that was the 

place for keeping it. I had seen it there. 

Q 'When? A On seVeral occasions before. 

Q 'What were you doing behind the counter? A I was 

allowed to stand there. 

4 Behind the counter? A Yes; behind the counter. 

Q Did you eirer take it i,n your hands before? A Not that 

I remember; I might.have though. 

'Q Well, don't you. know whether you ever handled that be.. 

fore? A Before the night of the assault? 

Yetp. A No; I don't remakber exactly. 

q Is there anything that would help your memory on that 
point? A llo; there is nothing 

-whether,y 4 ever had that tn your hands before? 



that the place where it was? A That is the place where the p12 

toi was . 

Q. And you described that pistol minutely, ,did. you not? 

A I did• 

Q You remember that very well, do you not? A Yes, do. 

Q, Thy do you remember that so well? A I don t know; 

it. is simply stating the condition of my memory.. 

Q You could describe that pistol noy„ could you not? 

A Yes, I could. 

Q, And that was in the case? A Yes, sir. 

Q Did you ever handle the pistol? A Possibly I ma 

have; I don' t remember. 

Q You cant tell whether y Q11 e ve r had that pistol in y ur 

hands before or not? A No, I can't. 

Q You are accustomed to handle fire arms, are you not? 

A I have handled fire arMs at times. 

Police Department of the. City. of New York. 

expired last July, yes. 

q Tho gave you a permit to carry fire arrns? A It 

was atgned by asi_oner_of_. 
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Police. 

Q, 77E9119 at the time that this occurrance took place you 

had no permit? A No, I did /wt. 

(1, And you had a permit for eight months before that? 

A No, I had not. 

Q You say you saw a pistol in Oscar Walker's pocket? 

A Yes. 

Q Where was his pocket? A On the inside Ris waist 

Q, Inside pocket? A Yes, inside pocket. 

Q, D0 you mean his coat or vest? A His waistcoat 

his vest. 

ig Was his  vest open? ,A It Was torn here Under -lie 

.arm (indicating). 

'q'17elel; And you saw through that? A I saw the 

butt of the revolver. 

Q. Did-you ever see that revolver before? •A Tea 

had seen it several times, 

Q Where?. A You mean that revolver on the table, 

Oscar Walker's revolver? 

Q, I am speaking of the one that was in his waistcoat. 

A He had diowed it to me. 

Where? A In. the place of business of the defendant. 

Q Did you ever see it in the cigar case? A Not that 1' 
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remember. 

Q It never was in the cigar case that you remember? A. 

Not that I remember. 

Q You were there very frequently? A Yes, sir. 

Q And you never saw Oscar Walker's pistol on the cigar 

case? A No I never saw it that I remedber. 

Not th,it you remenber? A Not that I remedber. 

Q Is your memory very good? A My memory Is fairly good. 

Q How many times did you strike Mr Carroll? , A About 

six or seven times. 

A Yes I was. 

q How far did you walk with him before you. struck him? 

A About 125 or 150 feet from the corner of 79th street and 

Columbus avenues the northwest corner. 

Q Did you speak to him during that wlk? AId 

r emember , 

Did he speak to you? A I don't remember. 

CI, In Tali eh pocket was the club with which you struck him? 

A In the right hand inside Pocket of my overcoat. 

Q Thy' didn't you strike him befo .e you got up around 

79th street? A The idea was not suggested to me until--

before we were in liunsaker s pool room. 

(t - 'the idea of-strikinc, him Ara suggest*. 



ed to me before we were in Hunsakert s pool room,: 

Q, And that is the reason that you did not strike him until 

yougot around on 79th street? A Yes, that was the reason. 

Q Now tell us. when you got that idea to strike him 

around on 79th street? A It was what? I don't under 

stand the cluestiono 

Q, VTh didn't you strike him before you 'walked around with' 

him on 79th street 1.25 or 150 feet? A Because other street 

we Were on were more public. 

Q The other streets were more public? A Yes, rather 

the avenue was more public. 

Q, Did you look to see if anyone was around before you 

struck him? A No, I did not. 

Are you, able to state that nobody aim you vithenyou 

struck him? A I suppose the defendant 

might have seen 

Q 1W ho was some one else? 

Q, viay* didn't you, say Clabby; why did you say soraeone else 

I had no reason for not saying it. 

41 You did not Care if Xillt they saw you strike him, did you. 

I didn't care, if the defendant saw me strike him, because he 

VAS a party in the action. 

How 'do -you.-know he- was a • p 
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part in it. 

Q He got you to do it? A Yes, sir. 

Q You never would have done it if it had not been for 

his suggesting it to you? A No, I would not. 

Q But you did not want Clabby to see it, did you? 

A I didn't think of Clabby. 

Q, You didn't care hether he saw you do it or. not? 

A I had no thought of him at all. 

Q, You did not care? A I never considered the thing. 

Q, The young man slept with you the night before, did 

he not? A Slept in my house; yes., 

Q, Slept in your house? A Yes, sir. 

Q And he was living at your hou se? A He was temporer 

Q,' And. he was not working anywhere, was h • A Not that 

I know of. 

Q, You would be a little ashamed to. have him see you strike 

a man, would you not? A I don't know whether I would or not. 

Q, 'Which hand did- y u strike him with? A The right hand* 

Q Did you pull his hat off first? A I knocked his hat 

off. 



• Q Before you struck hi 

Q And then how did you happen to •strike him; did y 

I stepped back from him. 

Q And you knocked off his hat with your left hand? 

Q And than struck him with that club on the back of his 

head? A I struck him on the head; I don't remember whether 

the first blow was on the back or ,elsethere. — 

Q, That did he sar? A Re said "What have I. 

That did you say? A I said nothing. 

Didn't make a sound? 

Q Or did you say he had done nothing? 

Q, What did you do? A I struck- him again. 

q

 

That did he say thee A I don't renumber 

•anything. 

•q That was your idea in striking .him? 

unconscious. 

-g You had that fixed purpose? A  

Q How many blows did you strike hie? 

Q, There; all. on the head? ,* All on the head. 

With that club/ A With that club. 

. q Did you strike him hard? A As hard as I 0.14 

Q, . AS ,44r4 as yaU could? 



ct Did he bleed?' A Yes, he did. 

A Did he bleed much? A I don't know; I didn't see; 

it was dark. 

-g Did he say to you "Sergeant, for God's sake take all  

I have, but don't kill me I"? A I didn't hear him:say that. 

Q Did you hear him say anything like that? 

didSpot. 

What did you hear him zay? A I only heard him make one 

statement, when T first struck him on the head, when 408 said: 

"'What have I done?". 

Well, how many blows oh, you say you gave him six or 

seven blows? A. Six or seven blows. 

Six or seven? A Yes sir. 

What kind of a night was this? A It was a altar 

night, no storms of any kind. 

avenue yes. 

Q When he was down on the ground what was the first 

thing you took away from him9 A The watch and chain _sand 

pencil. 

Q now did you take, them? 

Then 

A 
What aid yau do? 

- • 
Took one cuff stud,fr m one o 

from the cuff on one hand. 

4 Who took the other cuff stud? A I don't know. 



presume the defendant did. 

• " • a • is a 

A That i. my best 

presUmption. 

Q Don't you know thethehe did or not? A T don't 

know how. -- I never saw the other stud. 

Q What else did you take? A That was al.14' 

Q Did you go and and put your hands in hiS pockets? 

A I did not. 

Q, Didn't you take his money? A I did not, ' 

Q Why not? A Never thought of it, 

q You never thought of the, money? A N 

Q Did you observe this ring on his finger during 

evening? A I don't remember having observed it. 

Q It is a diamond ring, is it not? A Yes, r; a ring 

set with diamonds. 

Q With three diamonds in it? A Yes, sir. 

q And you don't remember seeing that? A I don't remember 

whether I observed it or not. I might .have seen it. 

Q Well, if you took his cuffs and his watch, what. was there 

left for anybody else to take -.... A I didn't take his cuffs. 

Q B1s cuff botton? A Why, there must have been that 

ring. 

Q You did not take the ring"didn't take the  
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CI When aid you first see the ring? A_ To the best of 

mY recollection I.first saw the ring when the defendant handed 

it to me. 

Q Where was that? A Under a lamp post:. 

Q Where is the lamp post? A On the street: 

4 A lamp post on the street? A On the street,yes, 

between property lines. 

Q Is that your best recollection? A le what my best 

recollection? 

Q Cangt you remember where the la mp post—was? A The 

lamp post was in the street, yes. 

Q Whereabouts in the street? A- bin the sidewalk near . 

the gutter 

Q Well, he gave you the ring? A The defendant? 

Q Yes. A Yes, siri the defendant gave me the ring. 

(1 And did you take the ring from him? _A too e.  

from. htm..; 

Q And what did he 'say when he.. gave you the ring? A 

said "This is your share of the ring. I have the center -

stone. I want the sane to make a ring for my wife 

Q He told You that be wanted that center stone to mace 

ring for his wife? A Be did. 

Q you say that Clabby was there all the time? 

where? 

:; 
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On the corner, where you were striking this mara 

I saw Clabby on the corner while I was triking 

Q If you were striking the man over the head with that 

club) hoW much time did you have to recognize Clabby? A 

turned once during the assault. 

Q You turned once during the assault? h yes. 

Q Did you turn as if on your hands? A No., I did no 

Q How far was this assault being committed from Clabby? 

A I should think it was about 100 feet. 

Q And you turned around in the middle of it the business 

of assaulting this man and recognized Clabby? A I turned 

around and I recognized Clabby Standing up a hundred feet 

away. 

Q Did you speak to him? A WO. 

4, Dia he Speak to You? ' IL 7/74en; at what time? 

BY THE COURT: 

Q At this time. 

A Wo. 

BY MR. FITZGERALD: 

% At that time? A No, he did not. 

Q _How many blows had you struck before you saw hie„ 

don't remember, I suppose tlree or rour. 

Ybu stated on your direct examination, that you struck. 

six or seven blows and that then the defendant struck him with 



the pistol? pistol? Ha did. 

Q lhat did he say when he struck him/with the pistol? 

A What did who say; the complainant? 

A Yes. A He didn't say anything that I remember. 

Q 'Never said a word? A He groaned; but didnot say 

anything. 

(I Then he fell to the ground? A Yes1 he fell to the 

ground. 

Q What was done with the pistol? A I didn't see. 

Q You say that he held it in his hand and. struck him 

with the butt end of it? A He did. 

(4, And you didn't see what became of the pistol? 

did not. 

Q Haw do you know it was a pistol? A Because I saw sts. 

q Did you see the Whole of it? A I saw the whole pistol, 

yes, except such portions as were covered by his hand. 

Q "There on the head did he strike him with that pistol? 

A I don't know; Samewheres about the back af the head:— the_. 

back or top of the head. 

4 Well, when he struck him with the pistol he did not.. 

interrupt your good work, did he? A I dinit strike catirp 

After the defendant struck him with a pistol. 

Q You werestriking him before that, were you not? 
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Q And he did interrupt you, didn't hea when he.struck 

Carroll and knocked him out? A Be helped Me; he didn't 

interrupt me; he helped Ace. 

Which way did he COMB towards you? A lie came from 

Columbus avenue. 

Q Did he walk or fly or run or wk t? 

him coming. 

Q Was he there before you knew it? A He came  up from 

my zar..14 side. 

What? A He came to my side. I knew when he was there. 

VhiCh side? A One side or the other; I don't remem‘. 

ber. 

A I didn't see 

Q Don t remember? A No, I don't remember. 

You stated in your direct examination that aft 

gave you the ring and the diamond was out that you walked down 

as far as 74th or 75th or 76th street? A Yes - I walked down... 

that far. 

WhY can't you tell which street? A / don't remembe 

all of those streets' look very much alike and I didn't oboe 

the lamp posts that night. 

Didn t observe what? A The signs on the p post 

that night. 

Q Didn't observe the signs on the lam. posts? A. No. 

ct 'Do you.usualllr observe the signs on the lamp 



A I do if 1 am going to any particular place .o any particular 

street. -

Q This was an oversight  then4 on your part? A Yes. 

Q Wasn't that stick bloody when you looked at it before 

you put it in your pocket on Eighth avenue? A I put the: 

stick in my pocket --

Q Are you answering my question? A I don't know Whether 

the stick was bloody or not on Eighth alFenue 

Why don't you know Whether it was? A Because it was 

dark and I didn't see. 

Q You were under the lanp post were you not? A Not 

when I looked at the stick.' 

Q Didn't you look at the stick under this particular 

lamp post that is somewhere on the street near ;he curb stone? 

A No, I did not. 

Q 'When did you first look at the stick? A Suwewher 

on Central Park West. 

Q And can't you say whether i.t was bloody or not? A. N 

I can't saY. 

-(1 You put it in your pocket? A I did. 

Did you take it out 'afterwards? A I took it out 

when I gtt home. 

q Where? A In my roam. 

No,I had t . it out Was that the firs time? A 



- , 

once on Cientral Park Vast.• 

3'18 

Q Between the time you put it in your pocket on Central , 

Park West you observed no blood on it then, did you? 

A No, I did not. 

Q Between the time you put it in your pocket: on Centrai' 

Park West and the time you took it out and lokked at it then, 

it was  in your pocket? A It was in my pocket. 

Was there blood in your pocket? A I didn't look to 

see. 

q -Mere was the blood on your clothes? A The blood 

was on Ay arms, some on the front and there was one nmrk of 

blood on the inside of the coat near the pocket. 

Q How much blood? A That was quite apiece of blood 

a stain of blood I should say about 4 by ,3 inches. 

Q Where was that? On the inside of my, coat,on the 

linen lining of the coat. 

q How could that stain of blood get on the inside of your 

coat on the lining near the pocket? A I presume it must have 

come from, the cue. 

Q Did you have no other blood stains on you? A I had 

blood stains on my arms. 

q And none on the front of your coat? A Ye; there 

were one or two marks on the front of my coat, I believe. 

Q Were there any on your collar or hat? A No, sir. 



But there were come or twa atns on the front of your coat? 

A Night have been more than one 'or two° 

A I didn't count them. 

Q, Cant you describe to us how much blood w as Your 

clothes? A Quite a few stains On my arms and some on the 

Q How far did they extend on your coat? A Not below 

d.st lino. 

Not below the waist line? A To the best of my 

ctiono 

0, You say it was between four and five o'clock when yo 

got home that morning? A I think that was the h 

There had you b een all that timer from the 

ssault took place, until you got home? 

±d nottake place till shortly before that. 

q , About what time? A I Should say about 

Q How long were you ±n the poolroom? A 

Q That time did you go to the pool room? 

remember the hour. I think it was considerably after two 

o ' clock. 

Q How long have toll known Jim Shannon? A Sinee about 

the 1st of Nebruary, 1903. 

Q Of this year? AL Yes this year. 



Q And what time did he come to ee you o the morning of 

the 4th? A About 9 o'clock. 

And what did he say to you when he sSW you? A He 

said the police had been to the house of the defendant and. that 

the defendant had told the police that he knew nothing about 

the affair, nd that Clabby and I should make the .sae .tatemen1 

Q, Did he say anything about the jewelry? A He didn't 

make any statement about the jewelry. 

Q, Is that all the statement that he made? 

is not all the statement that he made. 

9, Tell us what he said, A After I gave him the jewelry 

he asked for the cue. 

Q, When he told you that the police were aware of. this. 

matter and-that you and Clabby should do wbat? A Should make 

the same statement that Hunsaker had made. 

Q, And what did you say? A I don't remember exactly 

what iv' conversation was that followed that. He also told me 

that Colema.n 

You remember at very distinctly? A Yea, I remember 

Q, Can't you remember anything else? A He also made a 

statement that Colemanwas dovwn stairs. 

Q What else did h A After I gave him thejewel 

lie asked for the club, or for the end of the cue. 



Q, He asked for the end of the cue. 

Q, That did he say? A He said "Let me have the end 

the cue and I will take it out with me.” 

James Shannon was ,not with you that nighti was h 

When he went out did he 

A Out of my house? 

Didn't you let him have -A I didn't give it 

Q, You gave him the jewelty? A I did. 

Q, Why did you deny him the privilege of ta 

Because I couldn't find the cue at that time. 

Q Where was it? A I afterwards found i 

cover of the lounge on the floor. 

q You got up and went out with hi 

went out ahead of me if I remember correctly. 

Q And after he went out you followed h 

the cue after he went out. 

Did you follow him? .A. No., not immediately. 

(4, How long after A Probably tea or fifteen or twenty 

Ten or fifteen minutes? 

Q And when you got out where was he? 

•'in t lking to Coleman. 



you doi ng all that time; were 

Q, That were you doing ten ot fifteen or twenty minutes, 

possibly half an hour? A I think I was talki 

Do you know Coleman? A I know Coleman, yes. 

You were talking to your mother? A Yes, 

You have got some oxalic acid, haven't you? 

some oxalic acid, yes -- I had same at the time of the 

Q. 'Where did you have it? A In the house. 

Q, There9 A In a bottle in the bath roam. 

Bottle in the bath roam? A. Yes, 

Q Did you take your coat into the bath roam? A No; 

brought the bottle into my bed room. 

Q And what did you do then? A Cleaned my coats áñd 

wiped off the cue. 

Q Cleaned up generally? AL Yes. 

Q Which did You clean firs 

A If I remember correctly I cleaned my 

Did the cue la,  the all the time? A Yes, sir.? 

Did labby have any blood on him9 A NO 

(1, He did not need to use any oxalic acid, did he? 



A Not he did not. 

(;), Now have you related all the conversation. that 

had with James Shannon, at that time? A Yes. 

Q When you gave him the jewelry, _what piecesdid 

give him? A I gave him him the watch and chain, the penc 

the broken ring and the one stud with the diamond. 

Q When he asked about the cue you refused to give h1 

sue., did you not? A I didn't refuse, I didn't give it tc 

him because I couldn't find it. 

(I Did you look for it after he was gone? 

for it after he had gone. 

Q. And you found it where? A 'Underneath the 

a lounge lying on the floor. 

It was lying on the floor and the 

was over it? A Yes, sir. 

Q Hoe did it get there? A must have put it there 

the previous evening and forgot that I had done 

Q Did you wash any blood off the cover of the louuge? 

Q Did you wash any off the floor? 

Did you tell Jimmie Shannon that you had found the cue 

A Not X did not -

How did J mmie Shannon lcnow that you carried home the 



must have told him about the assault. 

I am asking what you know, and not what yoi. suppose° 

to strike out, if your Honor please his supposition. 

Q How did Jimmie Shannon know that you carried that. 

that night? A I don't know how he knew i 

Q How did Kunsaker kmow that you carried home the 

A I don't knoili that he knew. that I carried i. 

I know that he saw me put it in my pocket. 

don'tQ And you  know that he knew that you. carried it 

home? A No,. I donit know that. 

There was no agreemeht between you 

Q1. He t suggest to you to take it home 

No, he did not. 

Q He did not tell you to take it home 

oxalic acid, did he? A.* No. 

Q Or to hide it behind the 

Q How did you came to have all the jewelry 

taken the watch md chain and the pencil and stw 

ring was given to me by Hunsaker. 



Q He gave you the_ring; we know that. I am asking 

you hau lut you came to take it all home? How did they 'come 

to let you hold the property? A I don't know. simply had 

Q 'How/ A There was no agreement on that. 

Q It was by mutual consent that you .held the property? 

A Yes, sir. 

And did you demand the ring when you saw it? A No; 

I did not demand it. 

Q You did not take the ring off this man's finger? 

A No, I did not take the ring off this man s finger.. 

Q And you didn't have Anything to do with his fingere 

A Nothing to do with his fingers whatsoever. 

Q Did you ask Tirmie Shannon how he knew that you had 

that cue? A. NO, I didn't ask him. 

Q You said in your direct examination, it here 

correctly: "Jimmie Shannon spoke of the police were after hiM4 
of it 

He asked about the cue without any mentionj,being made by me." 

Is that your presumption? A That is the statement I made. 

How do you remeuR)er BO ctis inotly that "hen Jimmie 

Shannon came to your house that day he spoke of the cue ) fore 

you male any mention of the cue; how o you accoun 

recollection on that point being o clear A Only know that 

that is Ay 7,•ecolle*tion.-
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Q And your recollection is clear on 'that?. A Yes; it 

is very clear on that subject. 

Q You thought he should have waited until you 5poke about 

the cue first, did you not? A Unless he knew something 

d.) out it' 

q Well, you thought it was up to you to speak about the 

cue first? A Not necessarily. 

Q Didn't „h say that Walter Hansaker had sent him to 

you? A Yes, he said so. 

' To tell you that the police were dware of this.matter? 

e•said that Hunsaker had sent him to ALe to tell me that"The 

police are after u!!; 

Q, Yes; and within ten or fifteen or twenty minutes, or 

half an hour, to use your on Ilords, after he told you the 

police were after you you deliberately walked down to meet a 

man whom you knew to be a policeman? A I did. 

Q Well, didn't pay much attention to the warning you 

ThL knew that Coleman was a policeman A I did. 

4, What did You 8gY when. you first met Coleman? A. 

think I said "Good morning" to him. 

Q, "What did he say? A He said 'The Captain wants to see 

You.," lie :said he had no knowledge of ' he affair, What it wets 

about. 



. Q Did you not meet  Boleman on the third of fourth stairs 

of yoUr house? A I did not. 

Q Are you sure of that? A I am sure' of it1 

Q Nall you swear that it is not so? A I till swear 

that I did not meet Coleman on the stairs of my 'house. 

Q, You say you stated the facts as you hart related them 

here this morning in full to Captain Kear? A T did. 

(1 What did Captain Kear say .do 101F—with regar 1.ocking-

ybu- up; did he lock you up imediately afterwards? A He 

had locked us up before I had stated the facts to him. 

Q And he allowed you to -go to  his- private room? A No; 

he had some conversation in the back room the general room 

used by the policemen. 

Q Veil, if you stated the facts in full to -Captain Kear, 

'there is no r eason 7711y Captain Kear should not state the facts' 

in full here? A Not that I know of. 

Q, You did not ask him not tO tell anybody? A No, IIdid 

Q What did you refrain from telling Calitain Fear 

NOthing that I remember* 

Q Nothing that irou remember: A No. 

Q Do you remenber testifying in your direct' examination 



fying that. 

Q You remenber being examined by T ain a Short time 

ago? A I do. 

Q, Didn't you tell Mr Train, in answer to his question 

that when Captain Kear and you were talking in the Captaies 

rooms that you did not tell him all? A I did not have an 

conversation with Captain Kear about the facts in the case in 

his private roam0 

No not about the facts in the case? A No. 

(1 That was it a philosophic al dissertation on the case? 

A Be asked me about some facts in the case. 

'What is there now that you remember that you did not 

Q. At any time. A There is nothing that I have given 
• 

here in court as testimony that I don't remember of -having 

told to Captain Kear sometime. 

Q. How many conversatione did you have with Captain 

Kear? A One or two. 

Did you have one or two? A. I think I had two conversar 

tions with Captain Kear 

Don't you. know? A To the best of my rect.  

I had two4 

Don't you know? A No, I don't remember. 



his privet 
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that -Youdi not t II hits ail? A Nell 1 don't remember testi-

fyi that. 

(1, You rem.ber being examined. by Yr Trait a. ahort time 

ago? A I do. 

Q Didn't you tell Mr Trains in answer to his question 

that when Captakin Seer and you Were talking in the Captain's 

rooms that you gid not tell him all? A I did not have any 

oonversation2'w4ith Captain Kear about the facts in the ease in 

, 

qN ntif about the feats in the oase? A No. 

• 1fals it; 4 Philoeophioal dissertattom on the ease 

4keft me about some facts in the ease. 
W 

41 What teat- ere now that you remember that you did not 

tell 'captain -Rear? 4 Then, 

-a47 time. A There is nothing that 1 have gtren 

he in couitt as testimony that I don't remember of having  

told to C4tain Kear sometime. 

sa low' many oonverlations did you have with Captain 

Kear? A Qno or two. 

Did ou have one Or two'? A I think I had two converes4 

turns w Kear.. 

I had two..  

5 

ou know? A To the hest of my reookk stien 

6 

))0n t,you know? ANa, I. don remember. 
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that you &id notell hits all? A No„ Idnt remember testi-

fying thato 

You- remember being ezamined by r Train a short time 

A I do. 

Q Didn" t you tell Mr Train, in answer to his question 

that -vvhen Captain Kear and you were talking in the Captaints 

room, that you did not tell him eal? A I did not have say 

oonversation with Captain rear about the facts in the in. 

bie privte roomo 

Q Noe-not about the fat in the caw)? A N 

Q What was 14 a philosophical dissertation on the oa,se? 

asked me about some facts in th0 dase* 

(1, Whitt is thee now that you remember that you did not 

tell to Capta.in rear? A When? 

Q, At any time* A There is nothing that I have given 

here in court as testimony that I don' t remember of having 

told to Captain Kear sometime. 

Aew many conversationa did you have with Captain 

rear? it, One, or two. 

Q Did you have one or two? A Z think I had two conversa41 

time With, Captain rear. 

Q Don't you know? A To the beitit of -my recoil ation 

I had two. 

out A don't remember. 



Q, you say that Mr Hunsaker tdld you, that he had influence 

with the police? A Yes, sir, he did. -

(I Did he mention any police officer with whom he was 

influential? A He did. 

Q And whom did he say 

police force, and Xma- 4.ho was himself so influential and 

friendly to him that such service would be valuable? 

John Cleary, an officer of the 26th precinct. 

That is the same Sohn Cleary that testifi d here 

on the stand? A I don't know whether he testified here or 

not, sir. 

Q, It is the same John Cleary, of the 26th precinct? 

A That is the same Tohn Cleary. 

you would help him in this matter? A He. did. 

A I didn't consider 

q No amount of money could swerve you from the truth? 

A Wo. 

Is that one of your princiApa araict. s ttatti, 
A It is. 

Q You are.liery proud of your truthful record? A 



Q, Where did you work last? A At George Nicholas 

567 Fifth avenue and 2383 Broadway. 

Q When did you work° there? A 1 left there last June0 

Q, ow long were you in the employ of the Nicholas concern? 

months yes. 

Q When did you go to work, there? A About the 1st.  

February, 1902. 

Q The 1st of February, 1902? A Yes, 

Q And you worked four months there? A Yes, sir. 

Q That was to the 1st of June, 1902? A Then I 1e 

CI You left When? A The 1st of June. 

Q That is Whtt I wanted. I thought it was 1903. 

I said 1902. 

Q Did you have a rev,ivei 

Q, Where did you have it? 

q In your p 

In your tip pocket? A 

Q Did. you threaten Clabby, that you 

kilt him A I don't remember having 

if he ma0e any mention of this 

r emember corrects' 



remember having threatened anyone. 

Q You recollection is not very Clear on that? A It is 

• Q You would not -- you dongt think that you would des 

. to be found out in such a matter in such a crime 

had made such a remark I would admit it; if I remembered 

• making such a remark ,I would admit it. 

Q Were you not afraid of being detected or . discovered?. 

A Not at that time. 

Q Not at that time? A Not on the evening of Um assault. 

Q You were not afraid of any police officer becoming 

aware of this matter? A Not at that time. 

to protect yourself by preventing anyb dy giving informdtion2, 
tt4 

did it? A No, it did not. 

from your own home, and it did not, occur tc 

might be discovered? A It did not. 

Q Ism4odatamtmemx= When did it first 

you might be discovered as being connected 

A When James ShannOn informed me that Husaker 



tall me that the police had been to Hunsaker's. 

Q That was the first intimation that you had? 

the first intimation I had. 

Q That did Clabby say, anything2 A Men? 

littratteit At that time? A When lames Shannon 

A Not that I reMember. 

Q, Can you tell me all the statements that Shannon made? 

Shannon said that Hunsaker had sent him to tell me that the 

Poaice had been to Hunsaker's house. 

A And that Hunsaker had told the polIce 

that he knew nothing about it, and that Clabby and I wr.e to 

make the same statement. 

(1 What did Clabby Say to that? 1 don "t remember 

Clabby's having made any reply to that remark. 

Q

 

Then you were asked to testify' in this case, and before 

you made any statement to the District Attorney,. were you 

told that the penalty prescribed by law for this offense .was 

twenty years imprisonment? A I know that was the maxi 

. You knew• that? A Yes. 

THE •CO1JRT Have you Any father queStions? 

TRAIN: I have nothing more.. 

THE COURT: defendant'counsel) Have 



further witnesses? 

KR. FITZGKIALD: No further testimony,.: 

THE COURT: And have you Mr Train.  any further 

testimony? 

M R. TRAIN: That is all. 

THE COURT: Then, gentlemen, we will take the usual 

recess after I have admpr4shed the juryl until 2 o'clock. 

The afternoon session will allow one hour S time to each 

of you. The Court then will arrive at the usual time an 

=will submit the case to the jury in the morning. 

That will give you one hourl* each,. aentlemen, I adbbnieh 

you not to converse among yourselves, nor 

to talk with you about this easel and not 

iwmit anyone 

form or ex!-, 

press any opinion about it until the case shall Ite.finalky 

be submitted to you. 

RECESS UNTIL 2P. 1.1* 

AFTER RECESS. 

Mr. Fitzgerald summed up the case on behalf of 

the defence. 

People. 

Mr. Train summed up the-case on behalf of the 

The Court adMn 'ddthe jury. 

April 23, 1902. 

The Court charged the jury, who found the de-

fendant,guil y of robbery in the first degree. 
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